
جناب آقای دکتر محمود گلابچی
عضو محترم کمیته فرهنگ و تمدن اسلام و ایران شورای عالی انقلاب فرهنگی 

درگذشت والده مکرمه جنابعالی را تسلیت عرض نموده و از درگاه خداوند متعال برای آن مرحومه علو درجات و 
رحمت واسعه الهی و برای بازماندگان صبر و اجر مسالت می نمایم.

علی اکبر ولایتی

ابرِینَ الذَّینَ إذَِا أصََابتَهُْمْ مُصِیبهٌَ قَالوُا إنِاَّ لَِّ وَ إنِاَّ إلِیَهِْ راجعون رِالصَّ وَ بشَِّ

جناب آقای دکتر محسن آقاجانی
مدیرکل محترم اسناد و مدارک دفتر مطالعات و تدوین تاریخ دانشگاه آزاد اسلامی

خبر درگذشت والده مکرمه تان موجب تألم خاطر شد. اینجانب این ضایعه را به جنابعالی و خانواده 

محترم تسلیت می گویم و از درگاه خداوند متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واسعه الهی و برای 

بازماندگان صبر و شکیبایی، مسالت دارم.
عبدالله جاسبی

انا ل و انا الیه راجعون

یادداشت - ۱

سال هاست که بر ناکارآمدی قانون انتخابات و به طور 
خاص نظام انتخاباتی جامع کشـــور با لحاظ شرایط 
سیاسی- اجتماعی تاکید کرده ام و به  انحای مختلف دولت ها و 
ادوار مختلف مجلس را ترغیب کرده تا شاید قانونی جامع، کارآمد 
و سازگار با شرایط امروز و در راستای تدابیر چهارگانه  رهبر معظم 
انقلاب اسلامی)مدظله العالی( درخصوص امنیت، سلامت، 
رقابت و مشـــارکت در انتخابات تدوین شـــود و کشور را از این 
ناهنجـــاری پدید آمده به دلیل قانـــون ناکارآمد، نجات دهد. 
ناکارآمدی وضعیت انتخابات کشور آن گونه بود که حدود هفت 
سال قبل )1395/7/25( با تدابیر مقام معظم رهبری)مدظله 
العالی( سیاست های کلی انتخابات تدوین و ابلاغ شد؛ بدان 
امید که شاید در گام اول مجلس پیشقدم شود و قانون جامع و 
کارآمدی تدوین کند و در گام دوم دولت نیز بتواند با اجرای چنین 
قانونی اوضاع نابسامان انتخابات را سامان بخشد. اما دریغ از 
یک طرح یا لایحه جامع که نه مجلس در این راه قدم برداشت و 
نه دولت؛ اگر چه کارهای حداقلی مانند اصلاحیه  فعلی قانون 
انتخابات انجام پذیرفت که آن هم اما با حالی نزار با مخالفت های 
متعدد گروه های ذینفع مواجه شده و همچنان در جدال با تعارض 
منافع اســـت. در هنگامه ای که نه دولت به فکر بسامان کردن 
نظام انتخاباتی است و نه در مجلس اراده اکثریت بر آن است تا 
کار را به انجام برساند، باید این انذار به بالادست نشینان تکرار 
شود که چه نشسته اید که آب در فرودست گل آلود است و همتی 
دیگر می طلبد تا با چشم  بســـتن بر منافع احتمالی و حداقلی 
شخصی، منطقه ای یا گروهی، گلیم انتخابات را از آب گل آلود 
بیرون کشـــیم؛ چراکه فرصت ها چون ابر در گذرند. اکنون باید 
فریاد زد که نظام انتخاباتی از بیماری مزمن رنج می برد و تا زمانی 
که معالجه نشود بر وسعت و شـــدت بیماری اضافه می شود. 
همیشه در فصل انتخابات های وهوی بسیاری بلند می شود که 
چه نشسته اید که انتخابات مهندسی شده، شایستگان از ورود 
به مجلس باز مانده اند و نظارت شورای نگهبان چه بر سر ما آورده 
است! اما آیا یک بار سوال شده که برای حل این شبهات چه باید 
کـــرد؟ گام اول قطعا اصلاح قانون اســـت کـــه علی رغم ابلاغ 
سیاست های کلی سال  هاست به تعویق افتاده و هر از گاهی نیز 
که مطرح می شود تعارض منافع مانع انجام این مهم شده است. 
اکنون مجلس فعلی علی رغم مخالفت های درون و بیرون این 
نهـــاد به یک اصلاح حداقلی قانون انتخابات رأی داده که باید 
گفت هم اقدامی دیر هنگام است و هم تلاشی حداقلی، لیکن 
باید آن را غنیمت شـــمرد. شـــاید این حداقل بتواند دیوار بلند 
بی اعتمادی و ترس موهوم از قانون جدید انتخابات را بشکند. 

باید دل به دریا زد و حتی اگر لازم شد یک بار به قیمت اقدام علیه 
خود دست از منافع احتمالی شخصی برکشید و اجازه داد روش 
جدیدی که می تواند برخی از اشکالات را مرتفع سازد، تجربه شود. 
نباید به بهانه نمی دانم چه خواهد شد، احتمالا من یا گروه من رای 
نخواهد آورد و مشکلات اجرایی احتمالی یا به دلیل رفوزه شدن در 
رقابت های انتخاباتی، ســـد راه خیر عمومی شویم و اجازه دهیم 

اصلاحی ولو اندک پدید آید شاید راه بر آیندگان هموارتر شود. 
اصلاحیه جدید حداقلی قانون انتخابات در ضمن برخی اصلاحات 
دیگر یک پیش بینی جدیدی را برای اولین بار در نظام انتخاباتی 
در نظر گرفته که شیوه مرسوم اکثریتی را به تناسبی آن هم فعلا در 
تهران تغییر می دهد. اقدامی شجاعانه و عاقلانه که می توانست 
در صورت تصویب، بخشـــی از بی عدالتی ها را پایان داده و وزن و 
اعتبار افراد و گروه های سیاسی را ملاک قرار دهد؛ چراکه به جای 
طرد یـــک اقلیت 49 درصدی به جـــذب حداکثری نامزدهای 
جریان های مختلف می انجامید و علاوه بر در نظر گرفتن حداکثری 

سلایق مختلف منجر به مشارکت بیشتر مردم نیز می شد. 
با کمال تاسف به  همان دلایل پیش گفته، گروهی به دلایل سیاسی 
و ترس از عدم رای آوری )شخصی- گروهی( با این طرح مخالفت 
کرده و البته برخی سیاســـیون نیز با تعابیر نه چندان شایسته از 

آن یاد کردند. 
گروهـــی نیز که عاقلانه تر فکر می کردنـــد آن را مغایر عدالت و 
تبعیض آمیز می پنداشتند، در حالی که نظام تناسبی یا اکثریتی 
در گام اول نســـبت به عدالت و تبعیض خنثی هستند و هرکدام 
حسب اقتضا در یک جامعه سیاسی می تواند انتخاباتی عادلانه 
یا ناعادلانه را رقم زند. احراز این شرایط جامعه است که عدالت یا 
عدم تبعیض را نسبت به این دو روش رقم می زند، شاهد این موضوع 
نیز اینکه هر دو روش در کشورهای مختلف در حال اجراست و الزاما 
و به خودی خود از این روش ها عدالت و تبعیض استنباط نمی شود. 
و گروه ســـومی نیز در حوزه اجرا به دلیل فقدان ســـابقه اجرایی 
در انتخابات دچار یک فوبیای انتخاباتی شـــده اند و از این ترس 
موهوم حاضر به پذیرش تحول جدید نیســـتند و البته این ترس 

همچنان غلبه دارد. 
حکایت این گروه همان است که شیخ اجل در حکایت هفتم از باب 
اول گلستان حکایت کرده است که پادشاهی با غلامی در کشتی 
بود و غلام دریا  ندیده، گریه و زاری آغاز می کند و لرزه بر اندامش 
می افتد. چون از ملاطفت آرام نگرفت به پیشنهاد حکیمی غلام 
به دریا افکندند و پس از غوطه ور شدن او را به کشتی باز آوردند. 
چون باز آمد آرام گرفت و وقتی ملک حکمت را از حکیم سوال نمود 
پاسخ شنید: چون غلام از اول محنت غرقه شدن نچشیده بود ترس 
بر او غلبه داشت. و این حکایت همچنان صادق است نسبت به 
آنان که از ترس اجرا، از اصلاح قانون انتخابات بازمانده اند و البته 

تا ابد باز خواهند ماند. 
بایـــد گفت اصلاح قانون انتخابـــات در گام اول نیازمند طرحی 
عاقلانه است که فارغ از منافع گروهی و شخصی و بدون در نظر 
گرفتـــن دولت و مجلس فعلی پی ریزی شـــود، قانون انتخابات 
نمی تواند وابسته به منافع شخصی من به عنوان نماینده یا وزیر یا 
فلان مقام باشد باید منافع ملی در نظر گرفته شود و در گام دوم 
شجاعت مدبرانه در اجرا می طلبد که فارغ از ایرادات جزئی و تعلل 
در اجرا و با نادیده گرفتن فوبیای انتخابات قاطعانه در اجرای الگوی 

جدید قدم برداشت. 
و انذار پایانی اینکه اگـــر در این دوره  مجلس این اصلاحات ولو 
حداقلی به سرانجام نرسد در این نزدیکی ها هیچ  اصلاحی صورت 
نخواهد گرفت و بیماری مزمن نظام انتخاباتی روزبه روز وخیم تر 
می شـــود و آب انتخابات همچنان گل آلود باقی خواهد ماند و 

نارضایتی مردم گسترده تر شده و استمرار خواهد داشت. 

نظام انتخاباتی ناکارآمد
و فوبیای اصلاح قانون انتخابات

رئیس جمهور سابق از یک تکنیک روانی آشنا 
در مواجهه با منتقدان استفاده می کرد که در 
نوع خـــودش قابل تامل بود؛ تکنیک زامبی ســـازی از 
منتقدان و بعد فحش دادن به آنها، مثلا می گفت کسانی 
که دوست دارند ایران تحریم باشد باید به فلان جا بروند 
یا کسانی که می خواهند در پیاده رو ها خیابان بکشند زامبی اند و... گزاره هایی که ضمایرش هیچ مرجع واقعی ای 
نداشت، فقط عالیجناب دوست داشت صفاتی را به منتقدانش بچسباند و آنها را بنوازد. احتمالا زامبی سازی 
قبلش هم برای راحت کردن خیال و خلاصی از عذاب وجدان بوده اســـت.  حالا دوســـالی می شود که حسن 
روحانی در قدرت نیست اما ظاهرا این عادات او زیر زبان برخی اهالی قدرت حسابی مزه کرده است. خیلی راه 
دور نروید، نمونه متاخر ماجرای لشکر ابرهه خواندن منتقدان مدیریت صداوسیما را می گویم؛ فحشی که با 
اتهام اخذ پول کثیف تکمیل شد. حالا کلیدواژه زامبی سازی جدید چیست؟ مخالفت با قانون، کدام قانون؟ 
نظارت بر شبکه نمایش خانگی؟ اما آیا واقعا منتقدان با قانون مشکل دارند یا این یک آدرس غلط برای پروژه 
زامبی سازی است؟ کسی هست که با قانون مشکل داشته باشد؟ اصل وجود پروتکل برای نظارت بر یک محصول 
فرهنگی یک اصل بدیهی است که حتی در لیبرال ترین کشورها هم انجام می شود. بعید است کسی با قانون 
نظارت بر شبکه نمایش خانگی مشکل داشته باشد، حتی می توان برای اینکه این ناظر باید یک نهاد حاکمیتی 
مثل صداوســـیما باشد هم استدلال آورد، احتمالا خود تولید کنندگان آثار نیز موافقند که این ناظر یک نهاد 
حاکمیتی باشـــد که ثبات دارد و با هر رفت وآمدی سیاست هایش تغییر نمی کند، پس این نگرانی ها از کجا 
می آید؟ نقدها به اصل نهاد حاکمیتی است یا به سیاست های کارگزاران فعلی اش؟ مساله قانون است یا نگاه 
خسته و بسته ای که می خواهد همه تولید رسانه ای را افقی کند؟ رسانه عمومی و ملی باید خاستگاه استدلال 
ملی و یک عقل عمومی باشد؛ استدلالی که بتواند به شکل حداکثری قانع کننده باشد و این عقل عمومی باید 
حاکم بر ساختار، کارگزار و سیاست ها و روند های رسانه ملی باشد. اما آیا رسانه ملی ما در چنین وضعی قرار 
دارد؟ به همین مثال ابرهه برگردیم که خودش یک مطالعه موردی خوب است، که نویسنده غوغا کرده است و 
بحر را در کوزه ای گنجانده و همه وجوه نگاه به منتقد را در یک کلمه آورده. فرض کنیم اصلا عده ای در سطوح 
مختلف استدلالی از ایده تا اجرا منتقد این تصمیم هستند، راه مواجهه با آنها چیست؟ چه استدلالی می توان 
برای آنها ارائه کرد؟ تلویزیون چه استدلالی ارائه کرده است؟ احتمالا هرچه در رسانه ها بگردید غیر از این دو 
نکته چیزی پیدا نمی کنید؛ این قانون است و هرکس با این تصمیم مخالف است پول گرفته و جزء لشکر ابرهه 
است و می خواهد خانه خدا را خراب کند. زهی خیال باطل که ما رسانه ای های حامی صداوسیما بگذاریم، 
به زودی آنها را سنگ باران خواهیم کرد. نتیجه چنین استدلالی چه شده است؟ بسیاری از فعالان فرهنگی حتی 
فعالان حزب اللهی  که ممکن بود فقط از جهاتی منتقد این تصمیم باشند، امروز به طور جدی نقد می کنند و 
این سوال را دارند که آیا چنین عقلی می تواند هم خودش را اداره کند و هم بر رسانه های خصوصی که رقیبش 
هستند نظارت کند؟ آیا می تواند در این نظارت تعارض منافع نداشته باشد؟اجازه بدهید یک مثال فوتبالی بزنم. 
پرسپولیس امسال قهرمان لیگ شده است، آیا می توان مربی پرسپولیس را برکنار کرد و فرزاد حسین خانی، 
مربی تیم مس کرمان را -که تیمش را به لیگ یک فرستاده است- به عنوان مربی پرسپولیس منصوب کرد؟ تازه 
بعد هم به مدیران رسانه ای دستور داد که یک پروژه تبلیغاتی درست کنید و بگویید هرکسی که با اصل انتخاب 
مربی برای پرسپولیس مخالف است از تیم رقیب پول گرفته و می خواهد خانه خدا را تخریب کند. چنین فهمی 
از رسانه داری چه بر سر رسانه ملی می آورد؟ با این سبک استدلال می توان تحول ایجاد کرد یا رسانه را به نقطه 
نگران کننده ای می رسانیم که حتی نشود آمار مخاطب سریال ها و برنامه های عمومی اش را اعلام کرد؟خاطرم 
هست برادر عزیزی که این روزها مسئولیت مهمی در صداوسیما دارد و قبل از مسئولیت منتقد همه دستگاه های 
فرهنگی کشور بود، در نقد یکی از وزرای ارشاد می گفت آقای فلانی حالا شما سینمایی نبودی، اهل موسیقی 

نبودی، تئاتر را نمی شناسی و... روزنامه نگار که بودی...  زیاده عرضی نیست... 

شهید مظلوم، آیت الله دکتر بهشتی از شخصیت های بزرگ فکری و سیاسی 
تاریخ معاصر ایران به شمار می رود که می توان ایشان را یکی از برجسته ترین 
معماران بزرگ تجدید بنای تفکر انقلابی و تشـــکیلاتی انقلاب اسلامی ایران دانست. 
ایشان بر این اصل اعتقاد داشت که مردم در جامعه صاحب حق هستند و بدون حضور آنان در امور سیاسی، هویت 
دینی و مشروعیت دولت تامین نمی شود، همچنین به نقش مردم در حکومت باور کامل داشت و به پیشرفت جامعه 
به شرط همکاری و حضور مردم معتقد بود و می دانست معادله قدرت سیاسی در جامعه دوطرف دارد؛ حکومت کنندگان 
و حکومت شوندگان. به محض آنکه حکومت کنندگان درصدد اعمال اراده خود بر حکومت شوندگان برآیند، مساله 
»مشروعیت« یا مجوز اعمال قدرت مطرح می شود. جایگاه مردم در کارآمدی حکومت از منظر اندیشه های سیاسی 
شهیدبهشـــتی بسیار حائز اهمیت است. مردم سالاری تکاملی در اندیشه و آرای ایشـــان لازم دارد تا ارتباط مردم و 
دستگاه های دولتی مبتنی بر اعتماد متقابل باشد. راهکارهای کسب اعتماد متقابل و جلب همکاری مردم در نظام 
مردم سالاری موردنظر شهید بهشتی عبارتند از: بی تفاوت نبودن مسئولان نسبت به مردم، زندگی مردمی و بی آلایش 
مسئولان دستگاه های حکومتی و کارگزاران، پرهیز از الفبای قدرت در مواجهه با مردم، اطلاع رسانی مناسب به مردم 
از طریق راهکارهایی نظیر تبیین قوانین برای مردم و استفاده از دیدگاه های مردم و صاحب نظران. شهید بهشتی مردم 
را نه تنها نیرویی عظیم و شکل دهنده مسائل جامعه می دانست، بلکه آنها را نافذ و مصحح حکومت می دید و این نقش 
مردمی را بسیار جدی می گرفت، یعنی حضور مردم را نه فقط در عرصه به حرکت درآوردن جریان ها و ساختن و سازندگی ها 
اساسی می شمرد، بلکه آنها را ناظران دقیق، ناقدان و مصححانی می دید که از طریق ابزارهای قانونی و نیز در عرصه 
اجتماعی باید نظرشـــان را بیان کنند و ارزیابی درســـتی از امور داشته باشند تا مســـیر گم نشود و وارد باتلاق های 
محدودیت های فردی، خواسته ها و مطالبات فردی گردانندگان یا مجموعه هایی نشویم که داخل این حکومت هستند 
و فعالیت می کنند. ایشان یکی از کسانی بود که عمیقا و مبنایی به نقش مردم در حکومت و سیاست اعتقاد داشت. 
به این دیدگاه وی توجه کنید: »من معتقدم که هیچ چیز به جز حضور فعال و آگاه مردم نمی تواند سالم ســـازی کند 
موقعیت مردم را. پیغمبر خدا هم اگر در مرتبه مدیریت باشد و آن طرف مردم نباشند، درست نمی شود.« بنیاد تفکر 
شهید بهشتی این است که مردم صاحب حق و حکومتند. بدون حضور آنها نه هویت دینی جامعه تضمین و نه اقتدار 
حکومت تامین می شود. از نظر ایشان »دولت است که بازوی ملت است« نه ملت بازوی دولت: »ما باید تنها به نیروی 
لایزال ملت و امکانات فراوان خداداد و گنجینه های پرارزش سرزمین مان تکیه کنیم.«از نظر ایشان ملت باید مواظب 
انقلاب باشد، باید مسئولان را خود برگزینند و باید بر اعمال و عملکرد آنان نظارت کند: »ملت قهرمان ما یک وظیفه 
دارد و آن اینکه با وجدان بیدار و آگاه مراقبت کند هریک از نهادهای رهبری، رئیس جمهوری، نخست وزیر و وزرا، مجلس 
و شورای عالی قضایی در چهارچوب همان وظایفی عمل کنند که در قانون اساسی آمده است... شما ملت قهرمان 
باید از مسئولان بخواهید طبق قانون اساسی عمل کنند و این پنج نهاد پشت و پناه یکدیگر باشند.« شهید بهشتی 
فردی مردم گرا بود که همواره بر نقش مردم در انقلاب اسلامی و همچنین سهم آنان در حکومت تاکید داشت و معتقد 
بود حکومتی مشروعیت دارد که نقش مردم در آن پررنگ باشد. ایشان در گسترش نقش مردم تاثیر بسزایی داشت.  
امروز هم افکار و هم رفتار شهید بهشتی می تواند الگوی خوبی برای حکمرانی نوین باشد. در دهه پنجم انقلاب اسلامی 
توجه به افکار و اندیشه های دکتر بهشتی به خصوص تاکیدشان روی توافق بر حداقل اشتراکات برای حداکثر همکاری ها 
و همدلی ها، می تواند مدل بسیار خوبی برای اصلاح حکمرانی و افزایش کارآمدی نظام سیاسی باشد. نظام سازی و 
بحث تحزب یا تشکیلات از مهم ترین محورهایی هستند که به اعتقاد دکتر بهشتی می تواند مسائل جامعه را برطرف 
کند. همچنین رویکرد ایشان در میانه رویکرد سنت گرایانه و تجددگرایانه قرار می گیرد و آنچه امروز می تواند به مساله 
افزایش کارآمدی نظام سیاسی پاسخ دهد، توجه به همین رویکرد میانی است.  او در بحث حکمرانی از خصلت انتزاعی 
فاصله می گیرد و بیشتر به واقعیت های جامعه متوجه می شود. برخلاف ایشان به نظر می رسد متفکران حال حاضر ما 
بیشتر در مباحث نظری گیر افتاده اند و کم پیش می آید این نظریات به متن جامعه یا حکمرانی ما راه پیدا کرده باشد. 
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زهرا طیبی- علی فلاحی
گروه سیاست

سیاستسیاست
بازخوانیروزهایپرالتهابتابستان۶۰،ماجرایتروریستشدنسطحیها

فرقان گونگی؛ ۴۲ سال بعد از ترور
اولین روزهای تابســـتان سال 60 را می شود یکی از سخت ترین 

روزهـــای جمهوری اســـامی از زمان پیروزی انقـــاب تا امروز 

دانست. در شرایطی که کشور درگیر جنگ با عراق بود بنی صدر، 

رئیس جمهور وقت با رای مجلس و با حکم امام خمینی)ره( عزل 

می شود. فرقه رجوی از 30 خرداد سال 60 رسما وارد فاز مسلحانه 

می شود و دســـت به ترورهای کور و شخصیت های اصلی نظام 

می زند. ترور سرچشـــمه، انفجار دفتر نخست وزیری و ترور دیگر 

شـــخصیت های اصلی نظام در زمره این عملیات مسلحانه قرار 

می گیرند. ششم تیر سال 60 یک روز پیش از ترور در ساختمان 

سرچشمه درحالی که پنج روز از عزل بنی صدر گذشته بود آیت الله 

خامنه ای بعد از جلســـه با امام از جماران برای شرکت در جلسه 

پرســـش و پاسخ راهی مسجد ابوذر در جنوب شهر تهران شدند. 

شـــهید بابایی هم که برای صحبت با نماینده امام در شـــورای 

عالی دفاع همراه آیت الله خامنه ای بود به مسجد ابوذر رسیدند 

و بخشـــی از گفت وگوها در مسجد ادامه پیدا کرد. نماز ظهر که 

تمام شد آیت الله خامنه ای برای پاسخ به سوال ها پشت تریبون 

رفت. در حین پاسخ به سوالات جوانی با قد متوسط، موهای فری 

و صورتی با ته ریش ضبط صوتی را درســـت مقابل سخنران قرار 

داد و صدای ســـوت کشیدن بلندگو باعث شد آیت الله خامنه ای 

مقداری از تریبون فاصله بگیرند و به صحبت کردن ادامه بدهند 

که یک دفعه صدای انفجار بلند شـــد. ضبط صوتی که روی میز 

بود، منفجر شد و لابه لای بقایای آن کاغذی بود که روی آن نوشته 

شده بود: »اولین عیدی گروه فرقان به جمهوری اسامی«. بعد از 

وقوع انفجار، محافظ آیت الله خامنه ای ایشان را از مسجد خارج 

می کند و ابتدا به درمانگاه و بعد به بیمارستان بهارلو می برد. محافظ 

ایشان در شرح شدت جراحات آیت الله خامنه ای می گوید: »در 

بیمارستان بهارلو آقا را به اتاق عمل  بردند؛ جراحت خیلی سنگین 

بود. سمت راست بدن پر از ترکش و قطعات ضبط صوت بود. حتی 

یکی از ترکش ها زیر گلوی آقا جا خوش کرده بود. قسمتی از سینه 

ایشان کاما سوخته بود. یکی دو تا از دنده هایشان هم شکسته 

بود. دســـت راست ایشان هم عما از کار افتاده و از شدت ضربه 

ورم کرده بود. استخوان های کتف و سینه آقا کاما دیده می شد. 

37 واحد خونی و فرآورده های خونی به آقا زده بودند که خود این 

تعداد، واکنش های انعقادی را مختل می کرد... دو سه بار نبض 

آقا افتاد و پزشـــکان چند بار مجبور شدند پانسمان را باز و دوباره 

رگ ها را مسدود کنند... پس از اقدامات اولیه آیت الله خامنه ای 

به بیمارستان قلب منتقل شدند و با اقدامات پزشکی و عمل های 

جراحی، به طرز معجزه آسایی از مرگ نجات یافتند.« پیدا شدن 

یادداشتی از گروه فرقان در محل حادثه، انگشت اتهام را به سمت 

گروه فرقان می برد. اما در این رابطه شـــواهدی هم وجود دارد که 

بررسی آنها نشان می دهد اگر جرم سازمان تروریستی منافقین در 

این حادثه بیشتر از گروه فرقان نباشد، کمتر هم نیست. 

f a r h i k h t e g a n o n l i n e
سه شنبه ۶ تیر ۱۴۰۲   شماره 3898

ازجمله دلایلی که احتمال نقش داشتن منافقین در ترور رهبر 

انقاب را تقویت می کند این است که یک روز بعد از ترور آیت الله 

خامنه ای، انفجار در سازمان حزب جمهوری اسامی اتفاق 

می افتد و بعد مشخص می شود محمدرضا کاهی که نفوذی 

سازمان منافقین در حزب بوده، عامل این انفجار است. سعید 

شاهسوندی، عضو سابق سازمان مجاهدین درباره او می گوید: 

»فردی به نام محمدرضا کاهی اهل تهران، دانشجوی سال اول 

رشته برق دانشگاه علم وصنعت از دانشجویان هوادار مجاهدین 

بود که بعد از مدتی به توصیه سازمان به ظاهر تغییر موضع داده 

هوادار حزب جمهوری اسامی می شود. ابتدا به عنوان پاسدار 

کمیته انقاب اسامی ولیعصر واقع در خیابان پاستور شروع به 

کار می کند و سپس به تشکیات دفتر مرکزی حزب جمهوری 

وارد می شود. با توجه به تخصص فنی و نیز نظم و دقتی که در 

انجام امور داشت به سرعت مورد توجه قرار گرفته مسئول برگزاری 

جلسات و کنفرانس های حزب می شود. ضمن آنکه حفاظت 

سالن نیز به عهده او بوده است. وی اطاعات درون حزب از جمله 

زمان برگزاری جلسات نوبتی شورای مرکزی و دیگر برنامه های 

دبیرخانه حزب را به سازمان اطاع می دهد.« بعد از این هم حادثه 

انفجار ساختمان نخست وزیری در 8 شهریور همان سال توسط 

کشمیری، نفوذی سازمان اتفاق می افتد. دنباله دار بودن این 

ترورها یکی پس از دیگری شائبه دست داشتن فرقه رجوی در 

ترور 6 تیر را تقویت می کند. 

شیوه ترور رهبر انقاب یکی دیگر از شواهدی است که برخاف 

روایت رایج احتمال دست داشتن منافقین را در این ماجرا 

پررنگ تر می کند. ترورهای گروه فرقان غالبا به صورت مسلحانه 

و با شلیک مستقیم انجام می شد و آنها به همین طریق آیت الله 

مطهری و سرلشکر قرنی را به شهادت رساندند. اما ترور آیت الله 

خامنه ای به روش بمب گذاری در ضبط صوت صورت گرفت؛ 

روشی که البته پیش از این توسط این گروه سابقه نداشت. 

اعضای اصلی گروه فرقان 22 دی سال 58 بعد از شناسایی 

دستگیر می شوند. اکبر گودرزی، رهبر این گروه به همراه دیگر 

اعضای فرقان مثل علی حاتمی، سعید مرآت، عباس عسگری، 

علیرضا شاه بابیک و حسن اقرلو دستگیر شدند. اکبر گودرزی 3 

خرداد سال 59 اعدام می شود. بعد از این عملیات اما همچنان 

دستگیری و شناسایی اعضای باقی مانده این گروه ادامه داشت. 

مرحوم هاشمی رفسنجانی در خاطرات 3 اردیبهشت سال 60 

نوشته: »آقای  ]مرتضی [ الویری  خبر گیر افتادن  بقایای  گروه  

فرقان و ضارب  آقای  ]عبدالرحیم [ ربانی شیرازی  و اعتراف  آنها 

را داد.« باقی اعضای گروه فرقان بعد از اعدام اکبر گودرزی، دور 

شخصیتی به نام محمد متحدی جمع شدند. شخصی که به نظر 

می رسید ارتباطاتی با سازمان منافقین داشته است. متحدی که 

ابتدا این گروه را در تبریز شکل داد، بعد از انتقال آن به تهران 

تصمیم داشت  انتقام اعضای گروه فرقان را بگیرد. او به همراه 

امیر مسعود تقی زاده، قاتل آیت الله قاضی طباطبایی، نقشه 

ترور عبدالمجید معادی خواه، سید عبدالکریم موسوی اردبیلی، 

آیت الله ربانی شیرازی و آیت الله سید علی خامنه ای  را طراحی 

می کنند که در اجرای دو عملیات اول ناکام می ماند و دو 

عملیات بعدی با مجروح شدن دو شخصیت به پایان می رسد. 

مسعود تقی زاده در اعترافاتش درباره ترور آیت الله خامنه ای 

در مسجد ابوذر می گوید: »طرح استفاده از ضبط صوت برای 

عملیات از قبل توسط مهدی )محمد متحدی( مطرح شده 

بود.« تقی زاده اشاره می کند که متحدی چند  بار به همراه یک 

خبرنگار ژاپنی برای مصاحبه مطبوعاتی نزد شهید بهشتی 

رفته است و مشاهده کرده که خبرنگاران ضبط صوت را روی 

میز می گذارند و ایده انفجار در مسجد ابوذر با استفاده از رادیو 

نیز از همین جا به ذهن محمد متحدی رسیده بود. ایده ای 

که بعد از عدم موفقیت در ترور موسوی اردبیلی خیلی فکر او 

را مشغول کرده بود. تقی زاده صحبت هایش را این گونه ادامه 

می دهد: »به هر حال من ظهر به مسجد رفتم و دیدم که یک نماز 

به امامت خود ]آیت الله[ خامنه ای خوانده اند و نماز بعدی را هم 

من شرکت کردم و سپس وقتی وی برای سخنرانی به پشت میز 

بزرگی که قرار داشت رفت من بعد از یکی دو دقیقه ضبط را به 

کار انداخته و جلوی وی گذاشتم. البته چون میز بزرگ بود او 

برای برداشتن کاغذ سوال                    ها                                           به آن طرف و این طرف خم می شد، 

من امکان                     اینکه                                 به هدف بخورد را زیاد نداشتم و دیگر                     اینکه 

چون ترس داشتم، قبل از رسیدن نوار به آخر  بمب عمل کند 

هر چه سریع تر به کناری رفته و جوراب هایم را پوشیدم و سپس 

به توالت رفته و از آنجا خارج شدم و از کوچه پشتی به میدان 

ابوذر که فولکس را آنجا گذاشته بودم رفتم و از محل دور شدم.« 

با توجه به اینکه روز بعد، حادثه ترور ساختمان حزب جمهوری 

اتفاق می افتد، احتمالات زیادی مبنی بر ارتباط این گروه با فرقه 

رجوی مطرح می شود، از طرفی شخصیت های بسیاری هم به 

ارتباط ها و شباهت های زیاد این گروه، با سازمان منافقین اشاره 

کردند. احمد قدیریان، معاون وقت دادستان می گوید: »وقتی 

انبار اسلحه گروه فرقان در یکی از باغ های کرج کشف شد، 

ما دیدیم به   همان شیوه منافقین، اسلحه ها را انبار کرده اند. 

یعنی اسلحه ها را گریس زده، داخل مشمع گذاشته و دفن کرده 

بودند؛ همان شیوه ای که بعد ها در خانه های تیمی منافقین یا 

باغ هایی که به اینها تعلق داشت، مشاهده کردیم.« قدیریان 

در ادامه اشاره می کند: »کسانی که پیگیر مسائل مبارزاتی در 

سال های منتهی به پیروزی انقاب بودند، می دانند که سازمان 

مجاهدین خلق برای پوشش دادن به ترور هایش، 10 الی 15 

گروه یا خرده گروه ایجاد کرده بود.« عزت مطهری از مبارزان 

پیش از انقاب  هم در این رابطه گفته است: »به اعتقاد من 

اینها )فرقان( شاخه ای از مجاهدین خلق بودند و کارهایی که 

آنها می خواستند را انجام می دادند. فرقان در استراتژی چماق 

و هویج مجاهدین خلق، نقش چماق را بازی می کرد و سران 

مجاهدین در آن زمان وقتی که می خواستند با مسئولان مذاکره 

کنند می گفتند اگر با ما کنار نیایید، اینها همه شما را از بین 

خواهند برد.« اسدالله بادامچیان نیز گفته است  وقتی از زندان 

شاه آزاد شده دیده همان گفته ها و جزوه های مجاهدین زندانی را 

گودرزی و چند مجاهد دیگر به اسم فرقان توزیع می کنند. موارد 

مورد اشاره این احتمال را تقویت می کند که فرقه رجوی، پیش 

از سال 60 از گروه فرقان برای اجرای عملیات های تروریستی 

مدنظرش استفاده می کرده تا وجهه سازمان خدشه دار نشود. 

لذا زمانی که این گروه به ترور شخصیت ها می پرداخته، سازمان 

به این امر اکتفا می کرده و به نظر می رسد که سازمان، بعد از 

دستگیری سرشاخه های اصلی این گروه، در سال های 58 تا 

60 تاش می کند  فرقان را احیا کند تا تحت عنوان متحدش به 

ادامه فعالیت بپردازد اما بعد از اینکه عملیات ترور ساختمان 

حزب جمهوری و دفتر نخست وزیری اجرا می شود و مشخص 

می شود  کاهی و کشمیری، نفوذی های سازمان، عامل اجرای 

این ترورها هستند. سال ها بعد از ماجرای ترور اعضای حزب 

جمهوری در ساختمان سرچشمه »سعید شاهسوندی«، عضو 

سابق کمیته مرکزی سازمان مجاهدین اعتراف می کند که این 

انفجار توسط سازمان مجاهدین خلق طراحی و اجرا شده است 

و او و گروه دیگری که در جریان انجام این عملیات قرار داشته اند 

در آن شب بی سیم سپاه را شنود می کردند تا از میزان موفقیت 

عملیات مطلع شوند. 

از آنجایی که شاهسوندی در اعتراف خود از ارتباط با یک گروه 

دیگر در ماجرای انفجار دفتر حزب جمهوری پرده بر می دارد 

این احتمال پر رنگ تر می شود که منافقین در ماجرای ترور رهبر 

انقاب که 6 تیر 1360 رخ داده بود نیز نقش محور را ایفا کرده 

و عملیات طراحی شده خود را از طریق یک گروه نیابتی انجام 

داده اند؛ گروهی که خود را فرقان نامیده بود. 

حتی اگر این احتمال پررنگ را که مجاهدین خلق نقش اول ماجرای ترور 

رهبر انقاب را برعهده داشته اند، نادیده بگیریم و گروهک فرقان را بدون هیچ 

گونه وابستگی به منافقین عامل این اتفاق بدانیم، آن وقت بد نیست این را 

نیز بررسی کنیم که ریشه چنین اقداماتی از چه آبشخور فکری ای سرچشمه 

می گرفت؟ آیا می شود علی شریعتی را صرفا با استناد به نوشته هایی که 

بسیاری دیگر از افراد نیز مطالعه می کردند در این زمینه محکوم کرد یا 

اینکه این اقدامات جنایتکارانه بیش از آنکه اندیشه ای باشند منشعب از 

حب و بغض های احتمالا سیاسی است. عده ای با تاش برای نسبت دادن 

تفکرات اعضای این گروه به علی شریعتی سعی دارند به گونه ای تفکرات او 

را عامل اصلی جنایات فرقان بدانند. برای بررسی صحت این ادعا ابتدا باید 

استدلال های پشتیبان این تحلیل را بررسی کرد. اولین نشانه این است 

که اعام موجودیت فرقان در سال 1356 به بهانه فوت شریعتی صورت 

می گیرد. اولین اطاعیه این گروه پاسخ تندی است به اطاعیه مشترکی 

که شهید مطهری و مهدی بازرگان پس از فوت شریعتی منتشر کردند. 

مطهری و بازرگان در این اطاعیه تصریح کرده بودند: »با توجه به اقبال 

فراوان جوانان به کتب مشارالیه و اینکه خود او در اواخر عمر در اثر تذکرات 

متوالی افراد بی غرض و بالاتر رفتن سطح مطالعات خودش متوجه اشتباهات 

خود شد، به یکی از نزدیکانش وکالت تام برای اصاح آنها داد. اینجانبان بر 

آن شدیم به حول و قوه الهی ضمن احترام به شخصیت او و تقدیر از زحمات 

و خدماتش در سوق دادن نسل جوان به اسام بدون مجامله و پرده پوشی 

و بدون اعتنا به احساسات طرفداران متعصب یا دشمنان مغرض طی 

نشریاتی نظر خود را درباره مطالب مندرجات کتاب های ایشان بالصراحه 

اعام داریم.« فرقان این بیانیه را ائتاف ارتجاع و روشنفکران مدرن خواند 

و امضاکنندگان این اطاعیه را به خیانت پیشگی و عوام فریبی متهم کرد. 

فرقان در سالگرد فوت دکتر شریعتی نیز بار دیگر به شدت به صادرکنندگان 

این بیانیه، علی الخصوص شهید مطهری حمله کرد. 

از طرف دیگر شواهد متعددی از عاقه اعضای گوناگون فرقان به تفکرات 

دکتر شریعتی وجود دارد. بنابر روایت های متعدد اکبر گودرزی، بنیانگذار 

و رهبر گروه فرقان عاقه زیادی به مطالعه آثار دکتر شریعتی داشته و به 

گفته برخی او بیش از اینکه کتاب های حوزه را بخواند، به مطالعه آثار 

شریعتی تقید داشته است. همچنین در نشریات این گروه نیز استنادات 

فراوانی به آثار شریعتی مشاهده می شود. اما آیا می توان این موارد را نشانه 

این دانست که جنایات فرقان ناشی از تفکرات شریعتی است؟ باید گفت 

علی رغم اینکه به نظر می رسد فرقان اثرپذیری زیادی از شریعتی داشته، 

اما اقدامات این گروه هیچ نسبتی با تفکرات شریعتی ندارد. به نظر می رسد 

که با توجه به اقبال زیادی که جوانان در آن زمان به آثار شریعتی داشتند، 

این گروه سعی داشت تا القای اینکه به دنبال ادامه راه شریعتی به عنوان 

»شهید پنجم ایدئولوژیک شیعه« هستند، جوانان بیشتری را جذب کنند. 

یکی از اعضای سابق این گروه در جریان مصاحبه ای که به صورت ناشناس 

با برخی اعضای این گروه صورت گرفته درباره ارتباط ایدئولوژی فرقان و 

تفکرات شریعتی می گوید: »به نظر من نسبتی ندارند. آنها از شوری که در 

آثار دکتر شریعتی وجود داشت، در جهت اهداف خود استفاده می کردند تا 

بتوانند بخشی از جوان ها را که به سخنان او عاقه مند بودند، جذب کنند. 

درواقع خلأهای موجود در گفتار خود را با استفاده از سخنان شریعتی 

پر می کردند. به نظرم این کارشان هم گزینشی بود، یعنی مطالبی را از 

دکتر شریعتی قبول و نقل می کردند که درواقع تایید مطالب خودشان 

باشد. شاید آن جمله شریعتی را که می گوید امضای هیچ روحانی ای را 

پای یک قرارداد استعماری ندیده ام، اصا قبول نداشتند، ولی آنجایی را 

که از »اسام منهای روحانیت« حرف می زند، برجسته می کردند و روی 

آن مانور می دادند.« 

گرچه ادعای انتساب ایدئولوژی گروه فرقان به علی شریعتی رایج ترین ادعایی 

است که در رابطه با تفکرات این گروه به گوش می رسد اما در همین زمینه 

ادعاهای کمتر شنیده شده ای نیز وجود دارد که اشاره به آن می تواند جالب 

توجه باشد. علی اکبر ناطق نوری که در عملیات دستگیری اعضای اصلی 

گروه فرقان در دی ماه 1358 نقش پررنگی داشت در خاطرات خود می نویسد: 

»وقتی اکبر گودرزی و برخی دیگر از اعضای فرقان را بازداشت کردیم، نزد شهید 

بهشتی در جامعه روحانیت ولی آباد رفتم و به ایشان گفتم  ما اینها را دستگیر 

کردیم. حضرت عباسی دست کسی بدهید که شل نباشد که بعد اینها را آزاد 

کند. مرحوم بهشتی بسیار زرنگ بود. یک لبخندی زد و گفت  خودت.« به 

همین دلیل او در جریان محاکمه و اظهارات خیلی از اعضای اصلی این گروه 

قرار داشته است. او سال ها پیش در مصاحبه ای اظهار داشت: »من بعد ها در 

دادگاه فرقان، از یکی از اینها )اعضای گروهک فرقان( سوال کردم که شما از 

کجا به اینجا رسیدید؟« او گفت: »ما اول تفسیر پرتوی از قرآن را خواندیم. بعد 

دیدیم یک کسی روشنفکرتر از او تفسیر می گوید و رفتیم به مسجد جوستان در 

خیابان نیاوران قدیم!« او در ادامه از قول این عضو گروهک فرقان اضافه کرد: 

»بعد دیدیم یکی انقابی تر از همه اینها آمده و روشنفکرتر از همه اینهاست و 

او اکبر گودرزی است!« مسیر را ماحظه می کنید. مجاهدین خلق هم بیشتر 

بچه ها را از همین طریق گول می زدند. هم در زندان و هم در بیرون از زندان. 

آنها هم تفسیر های تفنگی می کردند.« منظور او از جلسات تفسیر قرآن مسجد 

جوستان جلسات تفسیری موسوی خوئینی ها در دهه 50 است. هاشم صباغیان 

از اعضای نهضت آزادی نیز در این رابطه می گوید: »واقعیت این است که ما 

در آن موقع هنوز به جوهره  تفکر آنها پی نبرده بودیم و فقط در واکنش به 

شعار های تندی که می دادند، می گفتیم دارند نظم مسجد را به هم می زنند! 

خود من بعد ها ماهیت فرقانی ها را فهمیدم و متوجه شدم که از محصولات 

جلسه تفسیری آقای موسوی خوئینی ها هستند.« همچنین گزارش هایی از 

ارتباط مستقیم اکبر گودرزی و موسوی خوئینی ها از طریق مسجد جوستان 

وجود دارد. مرحوم جعفر شجونی، عضو پیشین جامعه روحانیت مبارز درباره 

شروع ارتباط گودرزی با خوئینی ها گفته است: »گودرزی بعد از آنکه از سوی 

علمای محترم و شناخته شده و حوزه های علمیه مهم تهران طرد شد، به سراغ 

آقای موسوی خوئینی ها در مسجد جوستان رفت و او هم گودرزی را پذیرفت.« 

گرچه ادعای نزدیکی اعضای ارشد گروه فرقان به خوئینی ها و اثر پذیرفتن 

آنها از او به راحتی قابل رد یا اثبات نیست اما عملکرد و مواضع سیاسی طی 

دهه های گذشته باعث می شود تا ادعای ارتباط او با فرقان، چندان هم دور از 

ذهن به نظر نرسد. به عنوان مثال شجونی درباره موسوی خوئینی ها می گوید: 

»علنا می گفت: آقای مطهری و آقای مفتح که تدریس در دانشگاه را پذیرفته اند، 

با حکومت سازش کرده اند و تبدیل به ترمز انقاب شده اند! او همین حکم را 

هم درباره آقای بهشتی و آقای باهنر می داد که به آموزش و پرورش رفته بودند 

و کتاب های درسی را تدوین می کردند. می گفت که اینها همکار فرخ رو پارسا 

]وزیر وقت آموزش وپرورش[ شده اند!« »یک شیخ محترمی به نام آقای قاسمی 

نقل می کرد من یک شب در مسجد جوستان کنار آقای کروبی نشسته بودم 

و آقای موسوی خوئینی ها هم روی منبر بود. اکبر گودرزی و محمود کشانی 

نشسته و محو حرف های آقای خوئینی ها شده بودند. این آقا رفته بود بالای منبر 

و آیه شریفه »و یصدّون عن سبیل الله« را کنایتا و گاهی تصریحا بر آقایان مطهری 

و مفتح و بهشتی تطبیق می داد و می گفت: اینها ترمز انقاب و سازش کارند 

و با دستگاه روی هم ریخته اند! همین محمود کشانی از کسانی بود که آقای 

مفتح را در دانشگاه الهیات به گلوله بست.« اگر ریشه چنین اظهاراتی را حب 

و بغض های سیاسی بدانیم پاسخ به چرایی تغییر رفتارهای عجیب سیاسی 

موسوی خوئینی ها را نیز بهتر درک کرده و متوجه می شویم که چگونه این 

شخصیت از یک چهره بسیار تندرو در تقابل با آمریکا چگونه در دولت خاتمی 

به فردی کاما حامی مذاکره با آمریکا تبدیل شد. 

شواهدی مبنی بر نقش منافقین در ترور رهبر انقلاب

متهم اصلی؛ چهره مشهور رادیکالیسم شریعتی متهم به تفکر فرقانی نیست
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در بیانیه بیست و چهارمین اجلاس شورای دانشگاه آزاد تاکید شد

اولین گام تحول اساسی
تحول در نظام استادی است

در دومیـن روز از اجـاس شـورای دانشـگاه آزاد، بیـژن رنجبـر 

قائم مقـام رئیـس این دانشـگاه به تشـریح اقدامـات و برنامه های 

دانشـگاه دربـاره مرجعیـت علمـی پرداخـت. 

همچنیـن رضـا قاسـمی، مشـاور رئیـس دانشـگاه آزاد و فرشـته 

واعظی، دبیر سـتاد راهبری و نظارت بر پیاده سـازی سـند تحول 

و تعالـی دانشـگاه آزاد نیـز اقدامات انجام شـده درخصوص سـند 

تحول و تعالی دانشـگاه و نظام پیگیری برنامه را تشـریح کردند. 

حمیـد افتخـاری، مدیرکل امـور کتابخانه ها، مجات، انتشـارات 

علمـی و علم سـنجی دانشـگاه آزاد نیـز دربـاره نظـام رتبه بنـدی 

دانشـگاه، اصـاح الگـوی آدرس دهـی و وابسـتگی سـازمانی 

نویسـندگان مقـالات دانشـگاه آزاد و نظام رتبه بنـدی وبومتریک و 

حسـین جـوادی، خزانـه دار کل دانشـگاه آزاد درخصوص وظایف 

و مسـئولیت های عامـان خزانـه داری مطالبـی بیـان کردنـد. 

ارائـه گـزارش هیات ممیـزه دانشـگاه، مرکـز فنـاوری اطاعـات 

و شـبکه علمـی، آخریـن وضعیـت سـامانه سـکو )واحـد تبریـز(، 

گـزارش برگـزاری رویـداد عصـر امیـد در عسـلویه و سـیرجان و 

طرح هـای اقتصـادی اسـتان ها از دیگـر برنامه هـای نشسـت 

اختتامیـه بـود. 

در ادامـه بیانیه بیسـت  و چهارمین اجاس شـورای دانشـگاه آزاد 

قرائـت شـد کـه متن آن به شـرح ذیل اسـت:

»بیسـت وچهارمین شـورای دانشـگاه آزاد اسـامی در تاریخ سوم 

و چهـارم تیرمـاه 1402 مصـادف با پنجم و ششـم ذیحجه الحرام 

بـه میزبانـی دانشـگاه آزاد اسـامی واحـد تهـران مرکـزی برگـزار 

نمایندگـی  نهـاد  آغـاز اجـاس، رئیـس محتـرم  گردیـد. در 

مقام معظم رهبـری در دانشـگاه آزاد اسـامی، بـا اشـاره به خطبه 

88 نهج الباغـه، پندآمـوزی از سـختی ها را لازمـه خردمنـدی 

دانسـته و از خودبسـندگی در فهـم مسـائل و بی توجهـی بـه نظر 

کارشناسـی برحذر داشـتند. آن گاه پیام کتبی جناب آقای دکتر 

ولایتـی، رئیـس محتـرم هیات موسـس و هیـات امنـای دانشـگاه 

آزاد اسـامی قرائـت گردیـد. ایشـان بـا اشـاره بـه بیانیـه گام دوم 

انقـاب اسـامی و رسـالت دانشـگاه در فرآینـد تمدن سـازی 

نویـن اسـامی و بـا اشـاره بـه تدویـن برنامه هفتم توسـعه کشـور 

بـر طراحـی دکتریـن اداره کشـور، ضـرورت تقویت ایمـان و امید، 

دانـش متعهـد، حرکـت بـر لبـه مرزهـای دانـش، بسـیج جامعـه 

علمـی بـرای بهره گیـری از فرصت هـا و تجربه هـای ارزشـمند 

دسـتاوردهای انقـاب در مقاطع غرور آفریـن تاریخی چون دفاع 

مقـدس و مدیریت جهـادی در پشـت سـر نهـادن بحـران کرونـا و 

مشارکت مسئولانه مردمی تاکید نموده و ضمن تقدیر از ریاست 

و مسـئولان دانشـگاه اقدام مطابق سـند تحول دانشـگاه را لازمه 

تحکیـم جایـگاه مرجعیـت علمـی دانشـگاه و جهت گیـری بـرای 

تحقق تعلیم و تربیت اجتماعی و نظام آراسـتگی ارزیابی کردند. 

ریاسـت محتـرم دانشـگاه با یـادآوری نقش امام باقـر )ع( در تحقق 

تمدن اسـامی صدر اسـام به آسیب شناسی مسائل اجتماعی از 

منظـر سیاسـتگذاری دانش بـا دوگانه علم و دین مبـادرت ورزیده 

و بحـران هویتـی و شـخصیتی در بخشـی از دانش آموختـگان 

دانشـگاهی را از ایـن منظـر تحلیل و با تفسـیر آیات قـرآن کریم بر 

وحدت خاستگاه دانشی و پرهیز از رویکرد التقاطی تاکید کردند. 

در ایـن اجـاس روسـای کمیسـیون های سـه گانه دانشـگاه اهم 

مباحـث مطرح شـده در کمیسـیون ها را بـرای تصویب خواهـی 

ارائـه نمودنـد و نـکات زیـر مـورد تاکید قـرار گرفت:

1. دانشگاه تحول مطابق سند خویش را واقعیتی اجتناب ناپذیر 

دانسـته و تحقـق ایـن مهم را مسـتلزم »مأموریت گرایـی مبتنی بر 

سـند آمایش«، تحول در نظام اداری-اجرایی طرح »دانشگاه یار« 

و اقدامات منطبق با زیسـت بوم اسـتانی و تدوین »بودجه برنامه 

محـور« و تحول بنیادین، درونی، سـاختاری و فرآیندی می داند. 

و بـر آن اسـت کـه در ایـن عرصـه جایـگاه اسـتادان حائـز اهمیت 

بـوده و اولیـن گام تحـول اساسـی، تحـول در نظـام اسـتادی 

اسـت و بـرای ایـن مهـم تقویـت تعلـق هویتـی اسـتادان از طریق 

هیات علمـی وابسـته و دسـتیار آموزشـی را پیگیـری نمـوده و تـا 

پایان تابسـتان اجرایی سـازی آن را سـامان خواهد داد. 

2. دانشـگاه آزاد تـاش برای تحقق مطالبـه مقام معظم رهبری در 

ضـرورت ارتقـای جایـگاه مرجعیت علمـی را وظیفه خود دانسـته و 

مبتنی بـر سـند تحـول و تعالـی دانشـگاه، و رویکـرد هم افزایـی بـا 

دیگر نهادها و مراکز، اقدامات خویش را سـرعت خواهد بخشـید. 

3. دانشـگاه مطابـق »بیانیـه تعلیـم و تربیـت اجتماعـی« خویش 

بـر جایـگاه هویـت و فرهنگ سـازی دانشـگاه تاکیـد کـرده و در 

ایـن خصـوص بـا ماحظـه بیانیـه گام دوم انقـاب بر خودسـازی 

در نظـام تعلیـم و تربیـت و اقطاب اثرگذار و تحقق »اسـتاد همیار 

فرهنـگ« تاکیـد می کند. 

4. دانشـگاه تجربـه اجرایـی »طـرح  اعتـا« بـرای نخسـتین بار را 

تجربـه موفـق ارزیابـی کـرده و ضمـن قدرانـی از اهتمـام بـه ایـن 

مهـم بـر اسـتمرار آن تاکیـد می نمایـد. 

5. دانشـگاه آزاد آمادگـی خویـش را بـرای همـکاری در تدویـن 

برنامـه هفتـم توسـعه کشـور اعـام می کنـد و امیـدوار اسـت بـا 

به کارگیـری ظرفیـت خود، شـاهد برنامه ای جامـع حاوی مصالح 

فراگیـر از جملـه مصالـح دانشـگاه آزاد اسـامی باشـد. 

6. دانشـگاه آزاد از تحقـق دسـتور العمل نظـام آراسـتگی و 

پای بنـدی رو بـه رشـد آراسـتگی و سـلوک رفتاری در دانشـگاه 

تقدیـر کـرده و همـگان را بـه تحقـق اقدامـات جامـع فرهنگـی- 

اجرایـی مناسـب شـأن و کرامـت انسـانی و حیات طیبه اسـامی 

فـرا می خوانـد. 

7. دانشـگاه آزاد همسـو بـا سیاسـت های آموزشـی، فرهنگـی و 

تربیتـی نظـام مقـدس جمهـوری اسـامی، و در راسـتای تحقـق 

دسـتورالعمل »حمایـت از خانـواده و جوانـی جمعیـت« و با توجه 

به رویکرد تحول آفرین سـند تحول و تعالی دانشـگاه درخصوص 

توجـه ویـژه بـه نهاد خانواده و جایگاه مـادر در تربیت خانوادگی و 

اجتماعـی، آیین نامـه مرکـز تربیـت اسـامی کودک )تـاک( برای 

تاسـیس کودکسـتان های دانشـگاه  آزاد  با رویکرد تربیت اسامی 

و همچنیـن بخشـنامه اجرایـی 24 مـاه مرخصـی بـارداری بـرای 

بانـوان هیات علمـی و کارکنان دانشـگاه را اباغ کرده و بر اجرای 

دقیـق آن تاکیـد می نماید. 

 افزایش مدت مرخصی زایمان کارکنان 
دانشگاه آزاد به 24 ماه 

داریـوش جاویـد، معاون توسـعه و مدیریـت منابع دانشـگاه آزاد، 

نحوه »اجرای دسـتورالعمل حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 

دانشـگاه« را به روسـای دانشـگاه آزاد اسـتان ها اباغ کرد. 

ایـن دسـتورالعمل در راسـتای ارائـه تسـهیات رفاهـی و خدمات 

فرهنگـی بـا ارتقـای سـامت روحـی و جسـمی بـه خانـواده 

دانشـگاهیان به عنـوان یکـی از راه کنش هـای کان و راهبـردی 

بسـته کاری ارتقـای تربیـت اخاقـی، فرهنگی و تربیتی در سـند 

تحـول و تعالـی دانشـگاه و به منظـور تکریم مقـام و منزلت مادر و 

تـاش بـرای تحکیـم بنیان نهاد مقـدس خانواده و اجـرای قانون 

حمایـت از خانـواده و جوانـی جمعیـت اباغ شـده اسـت. 

در ایـن دسـتورالعمل آمـده اسـت: »بانـوان همـکار شـاغل در 

دانشـگاه می تواننـد تـا مـدت 24 مـاه از مرخصـی بـا حقـوق 

بهره منـد شـوند.« 

براسـاس بندهـای ایـن دسـتورالعمل بـرای کارکنـان غیر عضـو 

هیات علمـی از سـه ماهگی بـارداری تـا تولـد فرزنـد بـه مـدت 6 

مـاه پرداخـت حقـوق توسـط دانشـگاه صـورت می گیـرد، از تولد 

فرزنـد تـا 9 ماهگـی به مدت 9 مـاه پرداخت حقـوق طبق قوانین 

سـازمان تامیـن اجتماعـی و توسـط سـازمان تامیـن اجتماعـی 

انجـام می شـود و از 9 ماهگـی فرزنـد بـه مـدت 9 مـاه پرداخـت 

حقـوق توسـط دانشـگاه انجـام می شـود. 

همچنیـن بـرای کارکنـان عضـو هیات علمـی از سـه ماهگی 

بـارداری تـا تولـد فرزنـد بـه مـدت 6 مـاه پرداخـت حقوق توسـط 

دانشـگاه صـورت می گیـرد، از تولـد فرزنـد تـا 9 ماهگـی به مدت 

9 مـاه پرداخـت حقـوق طبق قوانین سـازمان تامیـن اجتماعی و 

توسـط سـازمان تامیـن اجتماعـی انجـام می شـود و از 9 ماهگی 

فرزنـد بـه مدت 9 ماه حضور فرد در دانشـگاه به صورت نیمه وقت 

و همـکاری نـوع »ب« بـا حقوق کامل توسـط دانشـگاه آزاد انجام 

خواهد شـد. 

براسـاس بندهای این دسـتورالعمل بازپرداخت اقسـاط وام های 

داخلـی دانشـگاه بـرای مدت زمانـی که از بیمه تامیـن اجتماعی 

حقـوق دریافـت می کننـد )از تولـد فرزنـد تـا 9 ماهگـی(، پس از 

بازگشـت بـه کار صـورت می گیرد. 

همچنیـن کارمنـدان شـاغل مـرد کـه صاحـب فرزنـد می شـوند، 

می تواننـد از 7 روز مرخصـی تشـویقی بهره منـد شـوند. 

در ایـن دسـتورالعمل آمده اسـت: »سـاعت کاری بـرای همکاران 

مرد که دارای فرزند یا همسـر معلول هسـتند، با ارائه مسـتندات 

سـازمان بهزیسـتی، مشـابه سـاعت کار بانـوان دارای شـرایط 

خـاص، یـک سـاعت در روز کاهـش می یابـد. همچنیـن در 

صورتـی کـه کارکنـان مـرد صاحـب فرزنـد دوقلـو یـا چنـد قلـو 

شـوند، می تواننـد هماننـد بانـوان دارای شـرایط خاص تا سـن 6 

سـالگی فرزنـدان از مزایـای بخشـنامه مربوطـه بهره مند شـوند.« 

 چه خبر از دانشگاه

رئیس موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی در گفت وگو با »فرهیختگان« خبر داد

تشکیل شماع برای سیاستگذاری دانش پایه آموزش عالی

دانشـگاه تهـران دیـروز میزبـان کنگـره آمـوزش 

هدفمند بود. کنگره ای علمی و سیاستی که رویکرد 

عملیاتـی و سیاسـت پژوهانه دارد. کنگـره محصـول 

سلسـله پیوندهـای گسـترده اسـت. در ایـن مـدت 

18 نشسـت تخصصـی توسـط 18 دانشـگاه برگـزار 

شـده اسـت و در هـر نشسـت تخصصـی متناسـب 

بـا محـور مـورد نظـر، جمعـی به عنـوان خبـره دعـوت 

شـدند و سـخنرانی کردنـد. در ایـن کنگـره بـه بیـان 

و ارائـه خروجی هـای نشسـت ها پرداختنـد کـه بـه 

گفتـه علی باقرطاهری نیـا، رئیـس موسسـه پژوهـش 

و برنامه ریـزی آمـوزش عالـی قـرار اسـت مقدمـات 

اجرایی سـازی احـکام سـند توسـعه هفتـم را فراهـم 

 . کند

کنگره دیروز را می توان مقدمه اجرایی سـازی تبصره 

2 مـاده 94 برنامـه هفتـم توسـعه پیـش از تصویـب 

برنامـه دانسـت. در ایـن مـاده بـرای وزارتخانـه علـوم 

و بهداشـت تکلیـف کـرده اسـت تـا در رشـته های 

نیـز پیش بینـی  را  غیـــربالینی دروس عملـــــی 

کننـد. به گونـه ای کـه پـس از فراغـت از تحصیـل، 

دانش آموخته حداقل در یک رشـته تخصصی دارای 

مهـارت کاربـردی مورد نیاز کشـور باشـد. طاهری نیا 

در پایـان ایـن کنگـره دربـاره آیین نامـه اجرایـی ایـن 

تبصـره گفـت: »سـایر دسـتگاه ها بایـد در ایـن حوزه 

بـه مـا کمـک کننـد. دولـت بـه مـا یـک چـک سـفید 

داده و گفتـه اسـت کـه هـر چیـزی که دوسـت داری 

بنویـس تـا من تصویب کنـم. مگـر نمی گوییم که در 

ایـن حوزه مشـکل داریـم، باید راه حلی بـرای آن ارائه 

دهیـم. بنویسـیم و دولـت آن را اجـرا می کنـد. ایـن 

آیین نامـه را بـه دولـت می بریـم و آیین نامـه اجرایـی 

آن مصـوب می شـود.« 

و  ادامـه عنـوان کـرد: »موسسـه پژوهـش  او در 

برنامه ریـزی آموزشـی، از کلیـه روسـای پارک هـا، 

دانشـگاه ها، پژوهشـگاه ها و کلیـه اندیشـمندان و 

صاحبنظـران حـوزه آمـوزش مهارتـی بـرای مشـارکت 

در آیین نامـه اجرایـی تبصـره 2 مـاده 94 دعـوت 

می کنـد.« همچنیـن در پایـان این مراسـم از سـامانه 

شـبکه متخصصـان آمـوزش عالـی نیـز رونمایی شـد 

کـه در ادامـه جزئیـات آن را می خوانیـد. 

  1300 نفر در شماع ثبت نام کرده اند

علی باقـر طاهری نیـا در گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« 

درخصـوص سـامانه شـماع بیـان کـرد: »زمانـی کـه 

می خواهیـم مسـائل آمـوزش عالـی کشـور را به شـور 

بگذاریـم و بـرای آن راه حلـی پیـدا کنیم، تعـداد افراد 

محدودی در دسـترس مان هسـتند. بـرای اینکه این 

مجموعـه را گسـترش دهیـم و از تمـام ظرفیت علمی 

متخصصـان ایـن حـوزه برخـوردار شـویم شـبکه ای 

ایجـاد کردیـم. در این شـبکه کسـانی هسـتند که در 

حـوزه سیاسـتگذاری در آمـوزش عالـی بـه مـا کمـک 

آمـوزش  بنابرایـن شـبکه متخصصـان  می کننـد. 

عالـی یعنـی کسـانی کـه در حـوزه سیاسـتگذاری و 

برنامه  ریـزی بـرای آمـوزش عالـی به نوعـی متخصص 

و صاحبنظـر هسـتند.« 

طاهری نیـا در ادامـه بـا تاکیـد بـر اینکـه در این حوزه 

بحـث تخصص هـای علمی نیسـت، افزود: »کسـانی 

کـه در حـوزه برنامه ریـزی و سیاسـتگذاری مجموعـه 

وزارت علـوم و آمـوزش عالـی می تواننـد بـه مـا کمک 

کننـد در ایـن شـبکه ثبت نام می کننـد. از خرداد ماه 

کـه فراخـوان داده شـد تـا به امـروز 1300 نفر در این 

شـبکه ثبت نام کرده اند و این افراد کسـانی هسـتند 

کـه یـا رشـته تخصصی شـان آمـوزش عالـی اسـت یـا 

مدیـر موفـق آمـوزش عالـی بوده انـد و عاقه منـد بـه 

ایـن حـوزه و صاحـب کتاب و مقاله هسـتند. بنابراین 

مـا در مسـائل آمـوزش عالـی بـا ایـن افـراد مشـورت 

می کنیم و از آنها اسـتمزاج می کنیم و نظرات شـان را 

می خواهیـم تـا بتوانیم تصمیمات پخته تری بگیریم. 

لـذا شـبکه متخصصـان آموزش عالی بسـتری اسـت 

بـرای سیاسـتگذاری دانـش پایه کـه مبتنی بر دانش 

و خـرد جمعـی اسـت. جمـع متخصصـان مربـوط بـه 

ایـن حوزه اسـت.« 

او درخصـوص نحـوه اطاع متخصصان آموزش عالی 

از فراخوان این شـبکه عنوان کرد: »ما با دانشـگاه ها 

مکاتبـه کردیـم و به تمام دانشـگاه ها نامـه زدیم. این 

نامـه بـه دسـت اعضـای هیات علمی رسـیده اسـت و 

هـر کسـی اعـام آمادگی می کند، دوسـتان ما در آن 

پایگاه بررسـی می کنند و عضویت افراد را تایید یا رد 

می کننـد. حتی دانشـجویان دکتری سیاسـتگذاری 

و مدیریـت آمـوزش عالـی می تواننـد در ایـن شـبکه 

عضو شـوند.« 

   گفت وگو
رئیس موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی در گفت وگو با »فرهیختگان« خبر داد

 تشکیل شماع برای سیاستگذاری 
 دانش پایه آموزش عالی 

فناوران دانشگاه آزاد 
در کنار برترین های ایران

»فرهیختگان« از حضور دانشگاه آزاد در نمایشگاه الکامپ گزارش می دهد

و    کشف دار
یع تر 100 برابر سر

 »فرهیختگان« از چگونگی تاثیر فناوری های نوظهور 

در پیشبرد صنعت داروسازی گزارش می دهد

w w w . F d n . i r
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سه شنبه ۶ تیر ۱۴۰۲   شماره 3898

دانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n e

آزاده کاظمی، معاون توسعه بازار پارک علم و فناوری 

دانشـــگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان« اظهار 

داشت: »پارک علم و فناوری دانشگاه با مجوز وزارت 

علوم از سال 95 فعالیت خود را شروع کرد. درحال 

حاضر این پـــارک در دو موقعیت جغرافیایی قلهک 

و پاســـداران ارائه دهنده خدمات و زیرســـاخت به 

شـــرکت های فناور و دانش بنیان است. علاوه بر این 

پردیس پارک علم و فنـــاوری در پردیس واحدهای 

دانشگاه اسلامشهر، نجف آباد، تهران شمال و یاسوج 

راه اندازی شده است. بنابر تاکیدات دکتر طهرانچی 

درباره توســـعه دهندگی اکوسیستم فناوری با ارائه 

خدمات پارک در واحدهای سراســـر کشـــور که از 

ظرفیـــت قابل ملاحظه برخوردارند، این فرآینـــد ادامه دار بوده و پارک مادر با 

تمام توان ســـعی بر تســـریع موضوع در سراسر کشـــور را به عنوان رسالت در 

برنامه های خود دنبال می کند. همچنین پارک دانشگاه به دنبال توسعه و ترویج 

فرهنگ کارآفرینی، ضمن توافق و انجام تفاهمنامه با واحدهای دانشـــگاهی 

استان تهران ازجمله واحد پرند و یادگار امام امکان استفاده از زیرساخت های 

تولیدی و کارگاهی را نیز فراهم کرده است.« 

وی با اشاره علت حضور پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد در نمایشگاه الکامپ 

گفت: »الکامپ برندی صاحب نام در حوزه الکترونیک و کامپیوتر در کشور است 

که به صورت کیفی توانسته است کارکرد خود را در مسیر اهداف تخصصی در 

بازار و دنیای دیجیتال کنونی حفظ کند و شاید بتوان آن را به یک رویداد بزرگ 

تخصصی نیز نســـبت داد که شـــبکه ای از فناوران تکنوژی داخلی و خارجی، 

سرمایه گذاران و سازمان های دولتی و خصوصی حوزه فناوری را گرد هم می آورد 

و هرســـاله طوفانی از  انگیزش و رقابت را برپا می  کند. این نمایشـــگاه فرصتی 

است تا شرکت های فناور و ذی نفعین حوزه، نقاط ضعف خود را شناسایی و با 

استفاده از بازخوردهای مخاطبان وضعیت خود را بهبود دهند و هزار ایده تازه 

را که از محل تلاقی شبکه تخصصی در افکارشان ایجاد شده در شعف ذهنی 

خود به منصه ظهور برسانند.« 

کاظمی درباره دلایل حضور پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد در این نمایشگاه 

تخصصی بیان داشـــت: »رســـالت پارک در راســـتای تعهدات خود به وزارت 

علوم، حوزه های مختلفی مانند کمک به افزایش حضور و مشارکت تخصصی 

واحدهای فناور در سطح ملی و بین المللی، ارائه خدمات پشتیبانی، فناوری، 

مالی و مشاوره ای به واحدهای فناور و شرکت های دانش بنیان، انتقال و جذب 

دانش فنی در مواجهه با زیست بوم های تخصصی را شامل می شود. همچنین 

در راســـتای حمایت از ایجاد و توسعه کسب وکارهای فناور و فرهنگ ترویجی 

حوزه کارآفرینی که به شکل شفاف در اساسنامه پارک دانشگاه منعکس شده 

آنها را هم دنبال می کنیم.« 

وی افزود: »رســـالت دیگر پارک علم و فناوری تاکیدات دکتر طهرانچی، مقام 

عالی دانشگاه بر استفاده از ظرفیت های زیرساختی و علمی ارزنده دانشگاه آزاد 

به وسعت کشور در راستای ترویج فرهنگ بازار ایرانی - اسلامی، اشتغالزایی، 

استفاده بهینه از اساتید فناور برای دستیابی بهتر به ارکان دانشگاه کارآفرین با 

حفظ ارزش های بازار بومی ایران مطابق با فرصت های صنعتی و نظام موضوعات 

فناور در هر اقلیم از کشـــور به فراخور برکات طبیعی در هر خطه جغرافیایی با 

شناسایی مناسب فرصت های بازار در کشور قابل دستیابی است. همین طور 

تاکید بر دانشـــجویان فن آموز که بتوانند از رشته های تخصصی خود از همان 

دوران تحصیل دســـت به کسب وکار بزنند و دارای درآمد مستقل باشند و این 

با هدایت دانشـــگاه برای قشـــر جوان قابل دستیابی است. قشر جوان فعلی 

اصطلاحا نســـل اینترنت )نسل z( هستند که با سواد دیجیتالی خود در نسل 

پسانوگرایی و جهانی سازی زاده شده اند و چه بهتر 

اینکه در گره خوردن های فرهنگ جهانی و فرهنگ 

ایرانی اسلامی در مواجهه با هر دانشی، با انطباق 

فرهنگـــی بتوانند در حفـــظ اصالت های خود نیز 

تاثیرگذار باشند؛ تحقق این امر با به روزشدن میسر 

است و دانشگاه محرکه علم، خاستگاه شکل گیری 

این مساله در نســـل متفاوت فعلی است.« معاون 

توســـعه بازار پارک علم و فناوری دانشـــگاه آزاد با 

اشـــاره به خدمات پارک علم و فناوری دانشـــگاه 

درنمایشـــگاه الکامپ گفت: »از جمله اصلی ترین 

فعالیت های پـــارک علم و فناوری دانشـــگاه  آزاد 

می توان به معرفی خدمـــات و ظرفیت های پارک 

علم و فناوری به لحاظ مزیت های قانونی، تســـهیلات و فرصت هایی که دولت 

و دانشگاه برای کسب وکارهای کوچک و متوسط می تواند در اختیار شرکت ها 

قرار دهد، اشاره کرد.« 

او در ادامـــه تصریح کرد: »ترویج فرهنگ کارآفرینی و شبکه ســـازی، معرفی 

کارگزاران همکار پارک در )فن بازار، مدرســـه کسب وکار پارک علم و فناوری ( 

در حوزه جذب ســـرمایه-خدمات آموزشـــی- کوچینگ و منتورشیب، معرفی 

شـــرکت های فناور و مستقر در پارک علم و فناوری و پردیس پارک ها ) پردیس 

تهران شمال، پردیس اسلامشهر، پردیس نجف آباد و یاسوج (، برگزاری رویداد 

فناورانه با استفاده از اســـاتید برند زیست بوم کارآفرینی از دیگر فعالیت این 

پارک محســـوب می شـــود. همچنین معرفی خدمات ارزیابی و ارزش گذاری 

مربوط به کارگروه 24 گانه ارزیابی فنی کسب وکارها در 24رشته تخصصی با 

حضور اســـاتید منتور و واحدهای دانشگاهی هم یکی دیگر از خدمات غرفه 

 IT پارک علم و فناوری است که در روز اول با حضور دو منتور تخصصی حوزه

از واحد دماوند خدمات مشـــاوره ای ارائه شد و در روزهای نمایشگاه نیز ارائه 

این خدمت به صورت رایگان در غرفه ادامه خواهد داشت.« 

 کاظمی با بیان چشـــم انداز و اهداف پارک علم وفناوری دانشگاه آزاد گفت: 

»توسعه زیرساخت با اســـتفاده از ظرفیت های عظیم دانشگاه آزاد در سراسر 

کشـــور در راستای شـــکل گیری کســـب وکارهای دانش بنیان و رشد آنها از 

اولویت های پارک علم و فناوری این دانشگاه است. همچنین ترویج تحقیقات 

کاربردی، بسترسازی ظهور و شکوفایی علوم های تکنولوژی برای خودکفایی 

و ثروت آفرینی و کمک به چرخه فعالیت کشـــور در مســـیر کنترل تحریم ها با 

محصولات تولید داخلی و اشتغال آفرینی شرکت های زیرمجموعه این پارک از 

جمله خدماتی است که همواره در مجموعه پارک دنبال می شود.« 

وی ادامه داد: »چشم انداز پارک علم و فناوری کسب درآمدهای غیرشهریه ای 

حاصـــل از دانش تخصصـــی و امکان ســـرمایه گذاری از درآمدها در ایجاد 

کسب وکارهای کوچک برای دانشجویان با استفاده از کلیه امکانات دانشگاه 

است. این کسب وکارهای زایشی دانشگاه باید در مسیر رشد خود در دانشگاه 

هرساله به سهم بازار بیشتری از داخل کشور و نهایتا در مسیر صادرات دست 

یابند و پارک نقش تســـهیلگری در این فرآیند خواهد داشت.« معاون توسعه 

بازار پارک علم و فناوری دانشـــگاه آزاد در مورد چالش های این مسیر گفت: 

»در این مورد طبیعتا در ســـازمان های بزرگ با چالش طول مسیری که باید 

طی شـــود، روبه رو هســـتیم ولی پارک علم و فناوری با هدایت مدیریت در 

ایجاد افکار چابک ســـاز در پرســـنل تخصصی خود سعی در حذف تهدیدها 

داشـــته و با داشتن نگاه رو به جلو با اســـتفاده از فرصت ها سعی در کنترل 

چالش ها دارد، همچنین ما در راه خود توانســـته ایم با این تکنیک بر سرعت 

اقدامات قابل انجام از طریق شناسایی مسیرهای قابل دسترسی به فعالیت 

خود ادامه دهیم.« 

معاون توسعه بازار پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد اسلامی: 

الکامپ فرصت شناسا�یی نقاط ضعف و قوت شرکت  فناور   است
اسامی شرکت های مستقر در پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد در نمایشگاه الکامپ

محصول ارائه شده حوزه خدمت نام شرکت ردیف

سامانه انرژی میتر، سامانه هوشمند 

موتورخانه،سامانه هوشمند چیلرهای برودتی، 

شبکه حسگر بی سیم

تولید محصولات دانش بنیان و 

هوشمندسازی تاسیسات
شرکت دانش بنیان به ساز انرژی سبزاندیشان 1

طراحی سامانه هوشمند شهر من طراحی و تولید نرم افزار شرکت سامانه بهینه مبتکران پیون 2

ربات خدمتکار سایر محصولات هوشمند  شرکت فیدار رباتیک ویرا 3

راه اندازی سامانه آموزش آنلاین   

آداک آکادمی، سامانه آموزشی و مشاوره، پورتال 

سازمانی آداک

سامانه آموزش آنلاین شرکت آداک فناوری وستا خدمت 4

پردازش ابری، مجازی سازی و توسعه راهکارهای 

کسب و کارهای آنلاین بر بستر پلتفرم های 

چندوجهی تجاری و موارد مشابه 

ITشرکت تیماس رویان خدمت خدمات در حوزه 5

خدمات مبتنی بر وب طراحی سایت، برنامه نویسی شرکت ایده  پردازان درنیان 6

پلاسماجت، کربوکسی تراپی، لیزر کم توان الکترونیک، مهندسی پزشکی شرکت بینش الکترونیک کاویان گستر 7

پلتفرم فروشگاه اینترنتی تولید و خدمات در حوزه فناوری اطلاعات شرکت داده پردازان شکوه پارس نوین 8

کشاورزی، آبیاری هوشمند فضای سبز با تولید 

سنسورهای تخصصی

خدمات هوشمند تخصصی حوزه محیط 

زیست
شرکت دانش بنیان ویستا صنعت زیست کیا 9

برنامه نویسی وب، برنامه نویسی موبایل، 

برنامه نویسی هوش مصنوعی،  بلاکچین و 

برگزاری رویداد و همایش و سمینارهای تخصصی

برنامه  نویسی
شرکت راه کارهای نرم افزاری و رسانه پیشگامان 

تدبیر ماهان
10

برنامه ریز صنعتی ، طراحی و پیاده سازی 

سیستم های اتوماسیون و سیستم های هوشمند

طراحی و پیاده سازی پروژه های 

الکترونیکی
شرکت دانش بنیان ویرا سامانه زیتون پارسان 11

تولید اسپیکرهای تحت شبکه، آمپلی فایرهای 

تحت، تلفن صنعنی تحت شبکه، سوییچ های 

شبکه در پورت مختلف، نرم افزار مدیریت، پخش 

مدیا و اذان و...

خدمات نرم افزار شرکت دانش بنیان پارس جویان آوا 12

تولید محصول سیستم مدیریت اطلاعات 

پارسیس

حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات و تولید 

نرم افزارهای رایانه ای

شرکت دانش بنیان اندیشه پردازان مدیریت اطلاعات 

پارسیس
13

باتری لیتیومی و تجهیزات پرداخت الکترونیکی
تجهیزات پرداخت الکترونیکی و 

هوشمند سازی
شرکت رایموند فناوران پارس )رایاپ( 14

پلتفرم آنلاین تجارت چارک، دیجیتال مارکتینگ، 

بلاک چین
پلتفرم های آنلاین شرکت دانش بنیان آرتین نوآفرین حرا 15

تولیدکننده انواع اینورترهای جوشکاری خدمات حوزه فنی شرکت دانش بنیان بنیاد پادافزار 16

ایجاد و جست وجوی کارت ویزیت مجازی 

و کارجو- شبکه مجازی کسب، استفاده از 

سیستم های تصفیه گر جهت معرفی کارفرمایان 

و کارجویان

خدمات حوزه کسب و کار و بازار شرکت گویا سرزمین عدالت خدمت 17

 ارائه خدمات آموزشی با متدهای نوآورانه

 در سطح بین  المللی
حوزه رباتیک دانش آموزی گروه خانه ایده 18

بازوهای همکار پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد از بخش خصوصی

محصول ارائه شده حوزه خدمت نام شرکت ردیف

خدمات شتابدهی مشاوره تخصصی، سرمایه  گذاری و منتورینگ خدمات شتابدهی شرکت راهبران لیان تابان 1

ارائه خدمات بازاریابی، بروکری و بازارسازی و پیاده سازی   

نظام موضوعات فناوری در قالب ریورس پیچ های تخصصی
خدمات بازاریابی شرکت جاوید ایرانیان 2

شتابدهنده دارای مجوز رسمی با ارائه خدمات شتابدهی در حوزه 

فین تک و فناوری های مالی-بازوی اجرایی پارک در موضوع مدرسه 

کسب وکار پارک علم و فناوری دانشگاه با ارائه خدمات تخصصی آموزشی

خدمات تخصصی آموزشی
شرکت توسعه فناوری و نوآور 

هوشمند مدار
3

»فرهیختگان« از حضور دانشگاه آزاد در نمایشگاه الکامپ گزارش می دهد

فناوران دانشگاه آزاد در کنار برترین های ا�ران

بیست و ششمین دوره 

نمایشـــگاه الکامـــپ 

با شـــعار »آینده بهتر 

برای اقتصاد دیجیتال« 

در محل نمایشـــگاه های بین المللی تهران درحال برگزاری اســـت. 

این نمایشـــگاه همه ساله با حضور بســـیاری از شرکت های فناور و 

به خصوص شـــرکت های فعال در حوزه الکترونیک برگزار می شود. 

واحد الکترونیکی و پارک علم و فناوری دانشـــگاه آزاد نیز همراه با 

شـــرکت های خود که شامل 8 شرکت دانش بنیان، 10 شرکت فناور 

و 3 شرکت همکار است با مشارکت پردیس های پارک علم و فناوری 

واحد نجف آباد، واحد اسلامشهر، واحد یاسوج و واحد تهران شمال 

در این نمایشگاه مستقر شـــدند. گزارش »فرهیختگان« از دو غرفه 

دانشگاه  آزاد در نمایشگاه الکامپ را در ادامه می خوانید.

مطهره سادات قاسمی
خبرنگار

ادامه در صفحه ۵

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان
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آگهی فراخوان -  تجدید مناقصه 
موضوع : خرید 10000 کیسه 25 کیلوگرمی نشاسته حفاری HT به شماره مناقصه 01155

با شماره 2002092921000034 روی برد سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(
مدیریت اکتشاف شرکت ملی نفت ایران در نظر دارد مناقصه خرید 10000 
کیسه 25 کیلوگرمی نشاسته حفاری HT را طبق شرایط و مدارک مربوطه از طریق 
مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکت های سازنده و تامین کننده واجد شرایط 
واگذار نماید. از متقاضیانی که دارای شرایط ذیل می باشند، درخواست می گردد از 
زمان چاپ آگهی نوبت دوم تا حداکثر هفت روز پس از درج آن جهت دریافت اسناد 
ارزیابی، تکمیل و عودت آن در مهلت تعیین شده از طریق وبگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir اقدام نمایند .لازم به ذکر 
است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی در سامانه مذکور، مراحل ثبت نام در 
سایت فوق و دریافت گواهی امضا الکترونیکی جهت شرکت در مناقصه و دریافت 

اسناد به انجام رسانند.
بـــرآورد مناقصه 112,000,000,000 ریال می باشـــد و شـــرکت کنندگان در 
مناقصه می بایســـت توانایی ارائه ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار به مبلغ 
5.600.000.000 ریال طبق تصویب نامه شماره 123402/ت 50659 ه مورخ 

1394/09/22 هیات محترم  وزیران را داشته باشند . 
محل تحویل کالا: انبار کوار به نشانی شیراز، 45 کیلومتری جاده فیروزآباد، ورودی 

شهر کوار، مجتمع عملیات انبارداری مدیریت اکتشاف.
مدت زمان تحویل کالا : 4 ماه.

مهلت دریافت استعلام ارزیابی کیفی مناقصه گران: 7 روز پس از چاپ دومین آگهی 
روزنامه )مورخ 1402/04/13(.

مهلت تحویل اســـتعلام ارزیابی کیفی مناقصه گران: 14 روز پس از اتمام مهلت 
دریافت اسناد ارزیابی کیفی )مورخ 1402/04/27(.

شرایط شرکت در مناقصه:
1( داشـــتن شخصیت حقوقی 2( داشتن تجربه کافی و سابقه مرتبط با موضوع 
مناقصه 3( ارائه صورت های مالی حسابرسی شده سال 1399 یا 1400 4( ثبت نام 
در سامانه جامع تجارت ایران )جام( به نشانی "ntsw.ir " به منظور فراهم کردن امکان 
استعلام و تعیین اصالت صورت های مالی حسابرسی شده مناقصه گران از سامانه 
پردیس 5(تایید حضور شرکت مناقصه گر )سازنده- تامین کننده( در فهرست بلند 
منابع واحد دستگاه مرکزی AVL صنعت نفت 6( گواهی QC شرکت سازنده 7( 
اســـتانداردهای) OCMA یا API (یا استانداردهای داخلی8( الزام رعایت قانون 
حداکثر اســـتفاده از توان تولیدی و خدماتی کشـــور مصوب 98/02/15 توسط 

کلیه مناقصه گران
 همـــه آگهی مناقصات مدیریت اکتشـــاف شـــرکت ملی نفت ایران در ســـایت
 www.niocexp.ir قابل مشـــاهده است. درصورت نیاز به اطلاعات متقاضیان 
می توانند با شـــماره تلفن 82702224-021 و در خصوص ســـامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت)ستاد( متقاضیان می توانند با شماره تلفن 021-61622217 

تماس حاصل نمایند. 
شناسه آگهی: 1515533
روابط عمومی مدیریت اكتشاف

نوبت دوم آگهی تجدیدمناقصه ) نوبت دوم (
شرکت ملی نفت ایران 

مناقصه عمومی یک مرحله ای )به روش معمولی همراه با ارزیابی کیفی (
 موضوع مناقصه: خرید مواد شیمیایی )تقاضای شماره 0210013(

)XC POLYMER(  :مشخصات مناقصه
مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

XC POLYMER(231,000,000,000(0210013شرکت ملی حفاری ایران
روش ارزیابی کیفی مناقصه گران:

بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد. )حداقل امتیاز 50(روش ارزیابی
نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه:

 دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغازشده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشت.تاریخ شروع دریافت
از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی www.setadiran.ir –تدارکات موادشیمیایی تلفن تماس 34146192-061محل دریافت

تحویل اسناد به
شرکت

  14 روز پس از آخرین روز دریافت اسنادآخرین مهلت

محل تحویل
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی www.setadiran.ir و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از میدان 

فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس 
061-34148580 – 34148569

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:
000ر 000ر 620ر 10 )ده میلیارد و ششصد و بیست میلیون ریال ( تقاضای 0210013مبلغ تضمین

انواع تضامین قابل قبول

ضمانت نامه بانکی یا ضمانت نامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیربانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی
و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 50659 ت / 123402 مورخ 94/09/22 موردقبول و پذیرش می باشد.
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده 

)IR 350100004001114006376636 :شرکت ملی حفاری ایران  )شماره شبا
روز )برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد.(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

تذکر: با توجه به بخشـــنامه شـــماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بر به کارگیری ســـامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان حضور در مناقصات،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران در پایگاه www.setadiran.ir الزامی می باشد.

http://sapp.ir/nidc_pr                www.nidc.ir کانال های اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران 
شماره شناسه 1517913

مصطفی عابدینی، مدیر برندینگ و روابط عمومی دانشـــگاه آزاد واحد 

الکترونیک درحاشـــیه نمایشـــگاه الکامپ با بیان اینکه استارتاپ  های 

بیشـــتری نســـبت به دوسال قبل در نمایشـــگاه الکامپ حضور دارند و 

قسمت فناوری نســـبت به دوره گذشته پررنگ تر است، گفت: »فعالیت 

واحد الکترونیکی دانشگاه آزاد در نمایشگاه الکامپ در سه محور دنبال 

می شود. دبیرخانه فضای مجازی بازوی تمام سامانه های ارائه شده توسط 

دانشـــگاه آزاد است. دانشـــجویار، قلک دانشجویی و مرکز آموزش های 

کوتاه مدت، سامانه پاسخگویی، وادانا و واداروم از سامانه های ارائه شده 

توســـط واحد الکترونیکی دانشگاه  آزاد اســـت. در سامانه آموزش های 

کوتاه مـــدت نیز دوره هایی ویژه نمایشـــگاه الکامپ در حوزه فناوری روز 

تعریف شده است.« 

عابدینی با اشـــاره به کاربرد سامانه های دانشـــگاه آزاد بیان کرد: »این 

ســـامانه ها در مسیر تحصیل کمک زیادی به دانشجو خواهد کرد، یعنی 

فرآیند آغاز به ثبت نام تا دفاع از پایان نامه )با اســـتفاده از سامانه وادافا( 

را کاملا پوشـــش می دهد. مرکـــز آموزش تخصصی دانشـــگاه آزاد نیز 

مکمل آموزش های آکادمیک می شود و با مخاطب سنجی و نیازسنجی 

به دانشـــجویان کمک می کند تا با آگاهی و مهارت بیشـــتری وارد حوزه 

اشـــتغال شوند. دبیرخانه فضای مجازی نیز در سطح گسترده تری ورود 

می کند. برای مثال ســـامانه پژوهشیار دبیرخانه، پایان نامه ها و دفاع را 

هدفمند کرده و به ســـمتی سوق می دهد که نیاز جامعه است، همه این 

سامانه ها در کنارهم به دانشجو در صنعت و بازار کمک خواهد کرد.« 

مدیر برندینگ و روابط عمومی دانشـــگاه آزاد واحد الکترونیک افزود: 

»از آنجایی که دانشـــگاه آزاد یکی از مجریان فضای آموزشـــی است، 

سامانه های کاربردی را طراحی می کند. درواقع مخاطب را می شناسیم 

و با نیاز مخاطب و دانشـــجو آشـــنا هســـتیم. از این رو تلاش می کنیم 

محصولی ارائه دهیم که نیازهای حوزه آموزش را برطرف کند. دانشگاه 

آزاد به سمت هوشمندسازی آموزش حرکت می کند، البته در این حوزه ها 

رقیب کم نداریم ولی ســـعی می کنیم با شـــناخت مزایا و ویژگی های 

محصولات آنان نسخه بهتری از سامانه را ارائه دهیم. برای مثال رقبای 

زیادی برای سامانه واداروم داریم که در جهت برگزاری جلسات آنلاین 

فعالیت می کنند و ما تلاش می کنیم زیرســـاخت های بهتری برای این 

سامانه در نظر بگیریم که مخاطب پسندتر بوده و دسترسی آسان داشته 

باشد؛ همچنین امکان ضبط برنامه برای جلسات را فعال کردیم و امنیت 

سامانه را بالا بردیم.« 

وی ادامه داد: »هوشمندسازی به بهره وری آموزش کمک می کند. وقتی 

آموزش به صورت آنلاین باشد هم در رفت و آمدها دانشجویان و هم میزان 

یادگیری و روش های آموزش موثر اثرگذار خواهد بود. دانشجوی امروز این 

زیرساخت آموزشی را از دانشگاه می طلبد و مساله ای نیست که بخواهیم 

برای آن فرهنگسازی کنیم، ما سعی می کنیم به خواسته ها و نیاز دانشجو 

رسیدگی کنیم. دانشجوی واحد الکترونیکی افزایش بهره وری از آموزش را 

حس می کند، زیرا تمام اقدامات برای ثبت نام و حضور در کلاس به صورت 

آنلاین انجام می شـــود، این مولفه ها کمک می کند که نیاز آموزش افراد، 

با توجه به شرایط روز جامعه تا حد زیادی برطرف شود.« 

مدیر برندینگ و روابط عمومی دانشگاه آزاد واحد الکترونیک با اشاره به 

توانمندی این واحد در بستر فضای مجازی بیان داشت: »اگر مروری بر 

وضعیت آموزش در دوران کرونا داشته باشیم، به جرات می توانیم بگوییم 

درصورتی که واحد الکترونیکی با این زیرســـاخت های فضای مجازی و 

توانایی علمی نبود اتفاق دیگری در دوران کرونا رقم می خورد و به نوعی 

این واحد ناجی دانشـــگاه  آزاد شد. ما در کمتر از دوهفته توانستیم یک 

میلیون دانشـــجو و تقریبا 600 الی 700 مدرسه سما را پوشش دهیم. 

در بازه کوتاهی از این ســـطح فراتر رفتیـــم و خدمات آموزش مجازی را 

دراختیار بسیاری از سازمان ها و مدارس دیگر قرار دادیم. درحال حاضر 

فعالیت ما به همین صورت ادامه دارد و خدمات گسترده ای به سازمان ها 

و نهادهای آموزشـــی در بســـترهای مختلف ارائه می دهیم. برای مثال 

سازمان نظام مهندسی آزمون های خود را از طریق سامانه های دانشگاه 

آزاد برگزار می کند. نگاه  ما محدود به دانشـــگاه آزاد نیســـت و فراتر از آن 

فعالیت خواهیم کرد.«

محمدرضا ســـیف، بنیانگذار و رئیس هیات مدیره شرکت رایمند فناوران 

پارس مســـتقر در پارک علم و فناوری دانشـــگاه آزاد اسلامی با اشاره به 

پیشرفت نمایشگاه الکامپ گفت: »نمایشگاه الکامپ نسبت به سال های 

قبـــل در حوزه فین تک ها )کاربرد نوآورانه فناوری در ارائه خدمات مالی( 

پیشرفته تر شده است، اما در زمینه سخت افزار و دیگر حوزه ها در همان 

ســـطح قبل مانده و فکر می کنم علت اصلی آن نوسانات ارز و مشکلات 

اقتصادی اســـت زیرا شـــرکت های الکترونیکی درحال حاضر به دنبال 

حفظ شرایط موجودند.« 

 وی ادامـــه داد: »یکـــی از زمینه های کاری مـــا در حوزه طراحی و تولید 

باتری های لیتیومی است، محصول شاخص ما باتری دستگاه پز و قطعات 

دستگاه های ATM است و با شرکت های پرداختی و بانک مرکزی قرارداد 

داریم. کاربرد این محصول در صنعت پرداخت الکترونیک است و این نشان 

می دهد حتی شرکت ما هم در بخش فین تک ها پیشرفت داشته است.« 

سیف با اشاره به مشکلات شـــرکت های الکترونیکی گفت: »ماده اولیه 

محصـــولات ما از کشـــور چین و تایوان وارد می شـــود بـــه همین دلیل 

شـــرکت های حوزه الکترونیـــک و کامپیوتر عمدتا با مشـــکلات عرضه 

محصولات خود مواجه هســـتند. چالش بعدی مساله سرمایه در گردش 

اســـت. برای مثال ما یک پروژه قبول می کنیم، 10 هزار باتری برای یک 

شرکت پرداختی قرارداد می بندیم، زمان تحویل سفارشات حدودا شش 

ماه زمان می برد و بعد از دریافت وجه برای خرید ماده اولیه تولیدات بعدی 

با کاهش ارزش پولی مواجه می شویم. همانند وقتی که روی تردمیل راه 

می رویم، پیشرفت چشمگیری نخواهیم داشت.« 

وی افزود: »از ویژگی های صنعت الکترونیک بهره بری مناسب از آن است. 

در گذشته تمام این محصولات از خارج کشور وارد می شد و درحال حاضر 

ما با دانش فنی و فعالیت های بازاری توانســـتیم اشتغال ایجاد کنیم. با 

اینکـــه با چالش های متفاوتی روبه رو هســـتیم اما تولید داخلی به دلیل 

کاهش ارزبری کشور و افزایش اشتغال، سود بیشتری نسبت به واردات 

برای کشور خواهد داشت.« 

وی بیان کرد: »هدف اصلی شرکت ما این است که بتوانیم به یک شرکت 

مهندسی که در حوزه فناوری، اطلاعات و ارتباطات سخت افزارهای مورد 

نیاز کشور را بومی می کند تبدیل شویم و پس از آن محصولات خود را به 

سایر کشورها صادر کنیم. طبیعتا با این مرحله فاصله نسبتا زیادی داریم، 

ولی با برنامه ریزی هایی که انجام داده ایم انتظار می رود تا 3 سال آینده به 

این هدف دست پیدا کنیم. شرکت های مخاطب ما از شرکت های 1 تا 10 

ایران هستند و همین مساله نشان می دهد که مسیر درستی را در پیش 

گرفته ایم و باید تمرکز خود را در بخش تحقیق، توسعه و فروش بگذاریم.« 

بنیانگذار و رئیس هیات مدیره شـــرکت رایمند فناوران پارس با اشاره به 

لزوم حمایت از شرکت های فناور گفت: »سازمان های حمایتی باید برای 

شرکت های فناور تسهیلات بیشتری ایجاد کنند و وام هایی به جهت بالا 

بردن سرمایه در گردش برای آنها در نظر بگیرند. درحال حاضر صندوق 

نوآوری و شـــکوفایی این مسئولیت را برعهده دارد اما شرکت ها از عهده 

ارائه ضمانت ها برنمی آیند.« 

محمدرضـــا بصیری، مدیرعامـــل آژانس بازاریابی جاویـــد ایرانیان، کارگزار 

تجاری ســـازی پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد با اشاره به چالش های حوزه 

تجاری ســـازی گفت: »یکـــی از مهم ترین چالش های حوزه تجاری ســـازی 

محصولات این اســـت که مسئولان اعتقادی به کارگزار تجاری سازی ندارند. 

یعنی دیدگاه این است که کارآفرین به تنهایی می تواند کارهای مالی و تجاری 

و ترخیص گمرک را انجام دهد و دلیل اصلی عدم رشد برخی از شرکت های 

فناوری و دانش بنیان نیز همین مساله است؛ درصورتی که هرکدام از اقداماتی 

که در مســـیر اختراع و ارائه یک محصول انجام می شـــود باید به متخصص 

همان حوزه سپرده شود تا درنهایت شاهد خروجی مطلوبی در بازار باشیم.« 

وی افزود: »اگر برطرف کردن مســـائل حوزه تجاری سازی را به عهده افرادی 

بگذارنـــد که در زمینه هایی ماننـــد بازاریابی، مالی و تبادل فناوری تخصص 

دارند روند تحقق تجاری سازی بسیار کوتاه تر شده و محصولات شرکت های 

دانش بنیان راحت تر به بازار فروش خواهند رسید.« 

بصیری بیان کرد: »یک کارآفرین مخترع خوبی است؛ اما آگاهی او نمی تواند 

پاسخگوی نیازهای مرتبط با دیگر بخش های مربوط به حوزه تولید باشد، اگر 

هم معتقد باشیم که یک کارآفرین یا مدیرعامل شرکت فناوری با مهارت آموزی 

می تواند اقدامات دیگر مربوط به روند تولید را نیز انجام دهد، قطعا هزینه و 

زمان زیادی را باید در این زمینه صرف کند.« 

کارگزار تجاری ســـازی پارک علم و فناوری دانشـــگاه آزاد با اشاره به دیدگاه 

اشـــتباه مســـئولان حوزه فناوری اظهار کرد: »مدیران کشـــور اعتقادی به 

برون ســـپاری مســـئولیت ها نداشـــته و گمان می کنند تمام مسائل حوزه 

فعالیت هایشان را می توانند با تشکیل دادن یک دایره کوچک از افراد برطرف 

کننـــد؛ همچنین ایرادات فعالیت خـــود را قبول نمی کنند، حتی با دریافت 

پروپوزال و پیشـــنهادهای مطلوب در حـــوزه مدیریت فناوری باز هم به روند 

خود ادامه می دهند.« 

وی افزود: »رسالت پارک  علم و فناوری این است که با قرار دادن فضای مناسب 

و حمایت مالی از شـــرکت هایی که نیاز به توســـعه دارند، در تحقق ایده ها و 

طرح های آنان کمک کننده باشد تا درنهایت بتوانند به صورت مستقل فعالیت 

خود را ادامه دهند. البته سطح تجاری سازی در این پارک نیز با مرحله مطلوب 

فاصله دارد و کارآفرینان و ســـازمان ها اعتقادی به کارگزاری تجاری ســـازی 

ندارند؛ این چالش در پارک های علم و فناوری باید با فرهنگســـازی در مسیر 

درست برطرف شود.« 

مهدی حاتمی، مدیرعامل شرکت شکوه پارس نوین که در پارک علم و فناوری 

دانشگاه آزاد اسلامی مستقر است، بیان کرد: »شرکت ما اولین سال است که 

در نمایشگاه الکامپ حضور دارد، محصولی که در این نمایشگاه ارائه داده ایم 

یک سامانه مدیریت آموزشی یا  LMS واسط است که با هدف ارتباط مجازی 

بین معلمان و دانش آموزان سراسر کشور ایجاد شده است.« 

وی در ادامه افزود: »در کشـــور ما معلمانی حضور دارند که دارای ایده های 

خلاقانه آموزشـــی هستند و دانش آموزان مستعدی نیز وجود دارند که از این 

طرح ها بی بهره اند. از طریق این سامانه و برگزاری کلاس های آنلاین، معلمان 

و دانش آموزان می توانند به صورت سراسری باهم در ارتباط باشند، تمرکز این 

سامانه بر دروس تحصیلی آموزش وپرورش است یعنی کل 12 سال تحصیلی، 

همه گرایش ها و همه دروس را پوشش می دهد، معلمان می توانند در حساب 

کاربری خود کلاس ایجاد کنند و دانش آموزان از طریق سامانه جست وجوی 

LMS در کلاس های مورد نظر خود ثبت نام خواهند کرد. این اقدام می تواند 

راهی جهت کسب درآمد معلمان باشد.« 

حاتمی با اشـــاره به چالش هـــای پیش روی این مجموعـــه گفت: »چالش 

سیســـتماتیکی که احتمـــالا در آینده با آن برخورد خواهیم داشـــت، بحث 

زیرســـاخت اینترنت است زیرا تمام این ســـامانه براساس دسترسی اینترنت 

دانش آموزان و معلمان طراحی شـــده و هرچقدر این زیرساخت تقویت شود 

به تبع آن ســـامانه بهتر فعالیت خواهد کرد. اگر جایی باشـــد که به هر دلیل 

معلم یا دانش آموزش به اینترنت دسترسی نداشته باشد یا موقتا قطع شود، 

امکان استفاده از سامانه را نخواهند داشت.« 

وی افزود: »چالش بعدی این است که این سامانه یک محیط متقابل است. 

یعنی نیاز دارد که هم دانش آموز و هم معلم در آن حضور فعال داشته باشند. 

اگر معلمان کلاس ایجاد کنند و دانش آموزان رغبتی نداشته باشند قطعا  انگیزه 

آنان از دســـت خواهد رفت و اگر دانش آموزان حضور داشته باشند و معلمان 

فعالیتی انجام ندهند باز هم این سامانه کاربرد خود را از دست خواهد داد. 

این چالش برای خود ما وجود دارد که بتوانیم این دو قشر را به صورت متقابل 

در این سامانه جمع کنیم.« 

مدیرعامل شـــرکت شـــکوه پارس نوین به هدف ایجاد این سامانه اشاره کرد 

و گفـــت: »هدف اصلی ما این اســـت که بتوانیم فضایـــی را ایجاد کنیم که 

دانش آموزان و معلمان سراسر کشور فقط با دسترسی به اینترنت از این سامانه 

استفاده کنند و تجربیات خود را با هم به اشتراک بگذارند.« 

محمدشهاب شریف زاده، مدیرعامل شرکت سامانه بهینه مبتکران پیون که در پارک علم 

و فناوری دانشـــگاه آزاد استقرار دارد، گفت: »نمایشگاه الکامپ در حوزه تخصص ما که 

B2B اســـت خروجی خوبی ندارد اما در حالت کلی قابل قبول اســـت و استقبال نسبتا 

خوبی از این نمایشگاه صورت گرفته است.« 

شریف زاده با اشاره به محصول ارائه شده در نمایشگاه الکامپ بیان کرد: »شهر هوشمند 

پایزن محصول ارائه شده شرکت ما است. در این اپلیکیشن تمامی خدمات شهروندی و 

شـــهری به صورت یکپارچه و متمرکز در انواع راه های ارتباطی از جمله اپلیکیشن، تلفن، 

وبســـایت، پیامک و... در اختیار شـــهروندان قرار می گیرد. یعنی افراد می توانند با یک 

پلتفرم از تمام خدمات شهروندی برخوردار شوند. این طرح درحال حاضر در بستر خدمات 

شهرداری ارائه شده است. برای مثال سامانه 137 در گزارش مشکلات امور شهری مانند 

نیازمندی یک منطقه به آسفالت یا لکه گیری خیابان از آن استفاده می کند؛ یا مشکلات 

مربوط به بازرســـی از طریق ســـامانه 1888 امکان پذیر است و شـــهروندان می توانند 

انتقادها، پیشنهادها، تقدیر و مسائل خود را با شماره گیری این سامانه مطرح کنند.« 

وی ادامه داد: »در کنار این دو پلتفرم ما خدمات بسیار گسترده تری ارائه می دهیم؛ مانند 

خدمات غرفه مجازی که برای رونق دهی کســـب وکار خانگی استفاده می شود، خدمات 

درمانی که شـــامل پزشک هوشمند و معرفی ســـلامتکده های طب نوین شده و سامانه 

فرهنگی هنری ورزشی که تمام سامانه های این حوزه تحت پوشش پلتفرم شرکت ما قرار 

می گیرد و شهروندان می توانند با یک جست وجوی ساده به تمام این اطلاعات دسترسی 

داشـــته باشند. از جمله خدمات دیگر پلتفرم شرکت ما می توان به ملاقات شهروندان با 

مسئولان شهری به صورت تصویری با رزرو آن برای یک روز مشخص، گردشگری، آموزش، 

کتابخانه، تبلیغات هوشـــمند و... اشـــاره کرد. سازمانی که در بستر این پلتفرم فعالیت 

می کند می تواند بابت ارائه خدمات از شهروندان یا صاحبان کسب وکارها مبلغی دریافت 

کند و منبع درآمدی داشته باشد.«  مدیرعامل شرکت سامانه بهینه مبتکران پیون گفت: 

»رســـالت شرکت ما شهر هوشمند اســـت که بتوانیم در ابتدا به کشور خودمان پلتفرمی 

ارائه دهیم که حوزه شهر هوشمند را به معنای واقعی کلمه پوشش دهد. شهر هوشمند 

خدماتی را شـــامل می شود که برای تمام شهروندان قابل توسعه باشد، مردم می توانند 

به راحتی بدون اینکه از منزل خود خارج شوند خدمات خود را در کمترین زمان و هزینه 

از طریق اپلیکیشن یا پلتفرم ها دریافت کنند.« 

شـــریف زاده به چالش هایی که در مسیر طراحی پلتفرم ها با آن مواجه بودند اشاره کرد و 

گفت: »مهم ترین چالشـــی که در این مسیر داشتیم در حوزه حمایت ها بود و آن طور که 

انتظار داشتیم تحقق پیدا نکرد. سیستم کاری ما متکی به نیروی انسانی است. نیروی 

انسانی در بخش نرم افزار هزینه های زیادی دارد و ما به گردش سرمایه بالایی نیاز داریم 

تا بتوانیم در بخش های مختلف قدرتمند باشیم. جای خالی حمایت مالی از شرکت های 

فناور همواره احساس می شود و ما مجبوریم با روش های دیگری با چالش های خود روبه رو 

شـــویم که باعث طولانی تر شدن مسیر ما خواهد شد.«  وی ادامه داد: »تبلیغات زیادی 

درمورد حمایت از شرکت های فناور انجام می شود اما شرکت هایی شامل این حمایت ها 

می شـــوند که تراکنش بالایی داشته باشند، اما در واقع شرکتی که آورده مالی مطلوبی 

داشته باشد نیازمند حمایت نیست و نگاه سازمان ها به حمایت به جهت سودآوری است.« 

مدیر برندینگ و روابط عمومی دانشگاه آزاد واحد الکترونیک: 

خدمات گسترده ای به سازمان ها و نهادهای آموزشی ارائه می دهیم 

رئیس هیات مدیره شرکت رایمند فناوران پارس: 

می خواهیم تا 3 سال آینده تولیدکننده سخت افزارهای مورد نیاز کشور باشیم

کارگزار تجاری سازی پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد: 

کارگزار  تجاری سازی مسیر ارائه محصولات به بازار را کوتاه می کند
مدیرعامل شرکت شکوه پارس نوین: 

کیفیت سامانه ها به تقویت زیرساخت های اینترنت وابسته است

مدیرعامل شرکت سامانه بهینه مبتکران پیون: 

جای خالی حمایت مالی از شرکت های 
فناور  احساس می شود

ادامه از صفحه 4
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این روزها اگر نگاهی به اخبار بیندازید حتما تعدادی خبر 

پیرامون هوش مصنوعی به چشم تان می خورد که حکایت 

از دامنه وسیع این فناوری نوظهور دارد که کم کم جای 

خود را در جهان فناوری باز کرده و هر روز گستره بیشتری 

را دربر می گیرد. این فناوری نوین در بسیاری از حوزه ها 

نفوذ کرده و به طور قابل توجهی توانسته پیشرفت در آنها 

را افزایش دهد و به محققان کمک کرده راحت تر بتوانند به 

نتیجه مطلوب در تحقیقات و پژوهش های خود دست پیدا 

کنند. یکی دیگر از حوزه هایی که هوش مصنوعی توانسته 

در آن موثر واقع شود، حوزه داروسازی است که سرعت 

اکتشافات و تحولات دارویی را افزایش داده است. »لئونارد 

لی« رئیس بخش رشد و موفقیت برای کشف شتابدهی در 

IBM، روش هایی را بیان کرده است که به واسطه آن، هوش 

مصنوعی شیوه اکتشافات دارویی را تغییر داده و در این 

مسیر به دانشمندان کمک می کند. 

انتخاب داروی درست و موثر نیمی از راه درمان را برای بیماران 

طی می کند. از این رو، شرکت های داروسازی دنیا در تلاشند تا 

با فناوری های روز دنیا مناسب ترین داروها را در اختیار بیماران 

جهان قرار دهند. هوش مصنوعی به عنوان یکی از فناوری های 

نوظهور در زمینه کشف داروهای جدید پا را فراتر گذاشته و از 

مرحله اثبات مفهوم هم پیشتر رفته است. تکنیک های پیشرفته 

یادگیری ماشینی منجر به تقویت فناوری هایی می شود که 

زمان را برای ارزش گذاری و فعال کردن اکتشافات فضای 

ناشناخته کاهش می دهد. محققان به سمت عصر جدیدی از 

کشف داروهای مبتنی بر هوش مصنوعی حرکت می کنند که 

توسعه داروهایی را سرعت می بخشند که وجودشان می تواند 

حیات بخش جان بسیاری از بیماران باشد. 

  طرح IBM برای تسریع فعالیت های تولیدی 
چگونه است؟

بـــه گزارش nature، یکی از شـــرکت هایی که در حوزه هوش 

مصنوعی و تولید دارو فعالیت می کند، کمپانی IBM است که 

تمرکز آن روی ســـاخت برنامه ها و ابزارهای جدید برای کمک 

به محققانی اســـت که به دنبال اکتشافات مولکولی هستند. 

ایـــن گروه از محققان روی این موضـــوع مطالعه می کنند که 

فناوری ها چگونه می توانند بر چالش های پیچیده جهانی در 

دنیای فیزیکی تاثیر بگذارند. به عنوان مثال، چگونه می توان 

به طور قابل توجهی جدول زمانی و هزینه تولید داروهای جدید 

را کاهش داد. برای انجـــام این کار، محققان روی بلوک های 

اصلی سازنده شـــامل اتم ها، مولکول ها، پروتئین ها و کشف 

مواد جدید تمرکز کرده اند که به حل مشکلاتی کمک می کند 

که در حال حاضر در حوزه های سلامت، مواد، آب و هوا و 

پایداری مشکل آفرینند. قدرت پژوهشی این کمپانی 

وابســـته به تاریخچه ای از نوآوری های محاســـباتی 

پیشـــرفته و مجهز بودن به دانـــش هوش مصنوعی 

همراه با درک عمیق علم مواد اســـت. پژوهشـــگران از 

قدرت هوش مصنوعی به منظور جذب دانش در مقیاس 

شبیه ســـازی برای تســـریع در بخش دانش و اکتشـــاف 

بهره برداری می کنند. 

  امروزه بزرگ ترین فرصت های استفاده از هوش 
مصنوعی کجا دیده می شود؟

در حال حاضر، چهار حوزه وجود دارند که به طور قابل توجهی 

نقش تاثیرگذاری بر روند کشف داروهای جدید دارند که شامل 

ادغام دانش علمی و شـــیمی؛ شبیه سازی علمی تقویت شده 

بـــا هوش مصنوعی؛ هوش مصنوعی مولد برای تولید ســـرب 

مولکولی؛ و هـــوش مصنوعی برای برنامه ریزی آنالیز ســـنتز 

برگشتی اســـت که این نوع آنالیز، روشـــی برای حل مسائل 

موجود در برنامه ریزی های سنتز آلی است. محققان با کمک 

گرفتن از فناوری هوش مصنوعی به دنبال آن هســـتند که هم 

ظهور نوآوری های جدید را ســـرعت ببخشند و هم پنجره ای را 

که به سوی کشف این قابلیت ها گشوده شده، توسعه دهند. 

در بخـــش تولیدی، محققان از مجموعه داده های وســـیعی 

اســـتفاده می کنند که ساختار مولکول ها را نشان می دهند تا 

محدودیت های مبتنی بر طراحی مولکولی جدید را پیش بینی 

کنند، مانند مواردی که محققان برای فرآیندهای اکتشافی از 

آنها اســـتفاده می کنند. می توان بـــه این روش حتی به عنوان 

مهندســـی معکوس هم نگاه کرد. با توجـــه به مجموعه ای از 

الزامـــات، چگونه می توان مولکولی را ایجـــاد کرد که با آنچه 

محققان به دنبالش هستند، مطابقت داشته باشد. آنها از هوش 

مصنوعی برای ایجاد فرضیه های جدید برای اکتشاف و ایجاد 

مولکول های جدیدی استفاده می کنند که متخصصان ممکن 

است به تنهایی به آن دست پیدا نکنند و فضای اکتشافی خود 

را گسترش دهند. 

  اســـتفاده از هوش مصنوعی در مرحله ســـنتز 
شیمیایی

در فرآیند کشـــف دارو معمولا باید به این مورد توجه شـــود که 

بهترین راه برای ســـنتز یک مولکول کدام اســـت. حتی پیش 

از انقـــلاب مدل زبانی، محققان به دنبال ســـاخت مدل های 

زبانی جهت ســـنتز شیمیایی بوده اند که با بیش از سه میلیون 

واکنش شیمیایی تلاش کرده اند تا اصول چگونگی واکنش 

مولکول های آلی را مورد بررســـی قرار دهند. براســـاس 

آن، می توان چگونگی ســـنتز مولکول ها را آغاز کرد و 

دستورالعمل های گام به گام برای چگونگی ساخت 

یک مولکول را در آزمایشگاه های دستی یا خودکار 

ایجاد کرد. آنها اجرای این دســـتورالعمل ها را در 

آزمایشـــگاه هوش مصنوعـــی رباتیک در زوریخ به 

صورت خودکار انجام داده اند. آزمایشگاه ها که به خوبی 

از نوع معرف های قابل دسترس مطلع اند، از رویکرد مبتنی بر 

مـــدل زبانی برای انجام راهکارهای مختلف برای ســـنتز یک 

مولکول استفاده کرده و با اشاره به توالی جزئیات این مراحل، 

این مولکول را سنتز کنند. 

  اهمیت شبیه سازی علوم مبتنی بر هوش مصنوعی
در شبیه ســـازی های مولکولی، محاسبات متعددی موردنیاز 

اســـت و زمان اجرای طولانی مدت می تواند قابلیت کشـــف را 

تـــا حد زیادی محـــدود کند. یکی از مواردی کـــه باید در این 

فرآیند از آن اســـتفاده کرد، »جانشـــین های یادگیری عمیق« 

است. اساســـا میانبرهای مبتنی بر هوش مصنوعی جایگزین 

ارزیابی های گرانقیمت مبتنی بر فیزیک با ارزیابی های مبتنی بر 

داده های سریع می شود. این روش به محققان اجازه می دهد 

تا شبیه سازی های بیشتری را با بودجه محاسباتی یکسان اجرا 

کنند و به سرعت ایده ها را یکی پس از دیگری برای تایید یا رد 

یک فرضیه مورد آزمایش قرار دهند. علاوه بر اینکه بهره مندی 

از هوش مصنوعی شبیه سازی ها را سرعت بیشتری می بخشد، 

می توان از این فناوری برای تصمیم گیری های هوشمندانه تر 

حین آزمایش نیز استفاده کرد. محققان از یک روش مبتنی بر 

اصول بهینه سازی موسوم به »بیزی« برای ایجاد تعادل بین تولید 

دانش و بهره برداری از دانش در طیف وســـیعی از تکنیک های 

توســـعه داده شده استفاده می کنند. در اصل »بیزی« علاوه بر 

مشاهدات، اطلاعات و باورهای اولیه محقق نیز در حل مساله 

مورد توجه قرار می گیرد. مدل های هوش مصنوعی با دانشی 

فراتر از دانش بشـــری که در اختیـــار دارند، می توانند تصمیم 

بگیرند که کدام مولکول ها را شبیه ســـازی کنند و کدام انواع 

شبیه سازی ها را اجرا کنند. 

هدف محققان استخراج اطلاعات مفید از متون علمی موجود 

یا مجموعه داده های موجود در ســـازمانی های پژوهش محور 

اســـت. این قابلیت با این هدف ایجاد شـــده اســـت که حجم 

عظیمی از داده های بدون ساختار، ازجمله جدول ها را گرفته 

و با ســـازماندهی آنها و استخراج روابط موجود، این داده ها را 

معنادار می کنند تا بتواند مخزن وسیع دانش موجود را کشف 

کرد. برای استفاده از ابزار موسوم به »جست وجوی عمیق« در 

حوزه کشـــف داروها، محققان به بررســـی پتنت های دارویی، 

مقالات ژورنال ها و داده های به دست آمده از میلیون ها سند و 

منبع می پردازند و می توان از مجموعه اطلاعات برای کمک به 

محققان اســـتفاده کرد. با بررسی یک مولکول می توان فهمید 

که آیا کسی تاکنون درباره آن بحث کرده و چه عوارض جانبی 

یا اهداف مرتبطی در این حوزه تاکنون کشف شده است. تمام 

دانشـــی که به دنبال هم به تصویر کشیده می شود می تواند 

محققان را به بینش های ارزشـــمندی مجهز کند. ارزش 

کامل جســـت وجوی عمیق زمانی مشخص می شود 

کـــه در آن، محققان می تواننـــد داده های خود را 

درک و ســـازماندهی کنند. این شرکت ها در بخش 

اسناد خصوصی هم به همین شکل عمل می کنند 

به طوری که کارمندان این شرکت ها قادرند تمام اطلاعات 

عمومی خود را همراه با داده های اختصاصی خود هنگام تحقیق 

روی یک مولکول ارزیابی کنند. 

  شیوه دستیابی محققان به فناوری های نوین
فناوری RXN که نوعی شـــیوه جدید برای ســـنتز شیمیایی 

دیجیتال محسوب می شـــود و نیز روش جست وجوی عمیق 

از طریـــق شـــبکه های اینترنتی قابل دسترســـی هســـتند. 

ابزارهای هوش مصنوعی مولد و جعبه ابزارهای شبیه ســـازی 

به عنوان فناوری های open-source در دســـترس هستند و 

افراد می توانند آنها را دانلود و اســـتفاده کنند. در حوزه هوش 

مصنوعی، ابزار یادگیری ماشـــینی برجســـتگی بالایی دارد و 

روش های جدید متعددی برای اســـتفاده از آن وجود دارد اما 

آن اندازه که این فناوری مورد نیاز اســـت، در دسترس نیست. 

محققان از ابزار یادگیری ماشینی برای طراحی داروهای جدید 

استفاده می کنند. نخستین داروهایی که به واسطه بهره مندی 

از فناوری های هوش مصنوعی طراحی و تولید شـــده اند، در 

حال حاضر مرحله آزمایش های بالینی خود را سپری می کنند 

که طی آن، تست های انسانی برای اثربخشی این داروها 

روی داوطلبان انجام می شود تا ایمن و بی خطر بودن 

دارو و نیز اثربخشی آن را مورد آزمایش قرار دهند و پس 

از مثبت بودن نتایج به دست آمده، استفاده گسترده 

آن در دنیا آغاز شـــود. از سال 2021 تاکنون، دو دارو 

تولید شده است. 

محققان در بررســـی های خود به دنبال آن هستند که چگونه 

می توان فناوری ها را به برنامه ها و ابزارهای واقعی تبدیل کرد 

که مردم بتوانند به راحتی از آن اســـتفاده کنند. آنها رابط های 

کاربردی گرافیکی و فراخوان رابط برنامه نویســـی کاربردی را 

ایجاد کرده اند که بســـیاری از تکنیک های هوش مصنوعی را 

از بین می برد. پیکربندی مدل ها و ســـاخت بخش های اصلی 

آموزشـــی می تواند مدل ها را به راحتی تنظیم کند. این مانع 

بســـیار محدودکننده است. افراد کمی هستند که هم 

در هوش مصنوعی و یادگیری ماشـــینی و هم 

در کشف دارو متخصص هستند. محققان به 

دنبال آن هســـتند که این ابزارها را در اختیار 

همه محققان قرار دهند. 

  پای هوش مصنوعی به تولید دارو باز شد 
به گزارش technologyreview، مرحله اساسی در تولید 

یک داروی جدید از ابتدا تغییر چندانی نکرده است. محققان 

ابتـــدا هدفی را در بدن انتخاب می کنند که دارو با آن تداخل 

داشته باشد مانند پروتئین. سپس مولکولی را طراحی می کنند 

که کاری مانند تغییر نحوه عملکرد یا خاموش کردن آن انجام 

دهد. ســـپس آن مولکول را در آزمایشـــگاه ســـاخته و بررسی 

می کنند و درنهایت هم آن را در بدن انســـان آزمایش می کنند 

تا اثربخشی آن را بررسی کنند. نسل جدید شرکت های هوش 

مصنوعی روی ســـه نقطه اصلی در فرآیند تولید و توسعه دارو 

تمرکز می کنند که شامل این موارد است: انتخاب هدف مناسب 

در بدن، طراحی مولکول مناسب برای تعامل با آن و نیز تعیین 

اینکه این مولکول به چه بیمارانی کمک می کند. 

تکنیک های محاسباتی مانند مدل سازی های مولکولی چند 

دهه اســـت که خط تولید توســـعه دارو را تغییر داده است. اما 

حتی قدرتمندترین روش ها نیز شامل ساخت مدل های دستی 

هستند که معمولا کند و دشـــوارند اما با استفاده از یادگیری 

ماشینی، می توان از حجم وسیعی از داده ها، ازجمله داده های 

دارویی و مولکولی برای ساخت مدل های پیچیده به طور خودکار 

اســـتفاده کرد. این امر، پیش بینی چگونگی رفتار داروها را در 

بدن بسیار آسان تر و سریع تر می کند و اجازه می دهد بسیاری 

از آزمایش های اولیه انجام شوند. مدل های یادگیری ماشینی 

همچنین می توانند از میـــان مولکول های فراوان، غربالگری 

خود را انجام دهند. 

  تولید سریع تر و ارزان تر
بـــه گزارش nature، در عمل، ابزارهایی چون جســـت وجوی 

عمیق، جذب عمیق، ساختارســـازی و اســـتدلال های علمی 

سرعت انجام اکتشافات دارویی را 1000 برابر بالاتر می برند. 

در این میان، شبیه ســـازی بـــا جایگزین های هوش مصنوعی 

می تواند بین دو تا 40 برابر سریع تر انجام شود. مدل های هوش 

مصنوعی مولد هم می توانند 10 برابر ارائه فرضیه های جدید 

را تسریع بخشند. آزمایشگاه های مبتنی بر هوش مصنوعی نیز 

می تواند به این واسطه آزمایش های خود را 100 برابر سریع تر 

انجام دهند. این پیشـــرفت ها هر مرحله از فرآیند کشف دارو را 

پوشش می دهند. 

بـــه گـــزارش technologyreview، در حـــال حاضر صدها 

اســـتارتاپ در دنیا وجود دارند که از فناوری یادگیری ماشینی 

در صنعت داروســـازی استفاده می کنند. یکی از شرکت های 

ســـرمایه گذار خطرپذیر که روی شرکت های زیست فناوری و 

علوم زیستی ســـرمایه گذاری می کند، بیش از 10 سال است 

که میلیاردها دلار روی تولید داروهای جدید ســـرمایه گذاری 

کرده اســـت و حـــالا با وجود قابلیت هایی کـــه فناوری هوش 

مصنوعی دارد، چشم اندازی برای خود در نظر گرفته است که 

به کمک آن و با اســـتفاده از این فناوری ســـریع تر و ارزان تر به 

مرحله کشف دارو برسد. با پیش بینی نوع رفتار داروها در بدن 

و کنار گذاشتن ترکیبات غیرکاربردی، مدل های 

یادگیری ماشینی می توانند نیاز به کارهای 

سخت آزمایشـــگاهی را کاهش دهند. در 

حال حاضر بســـیاری از آزمایشـــگاه های 

تازه تاســـیس در دنیا توســـعه یافته اند که 

با کمک هوش مصنوعی توانســـته اند وارد فاز 

تست های بالینی داروهای تولید شده شوند. تا پیش 

از ظهور هوش مصنوعی، طراحی و تولید یک دارو سال ها 

زمـــان می برد اما این فناوری ســـرعت تولید دارو را در صنعت 

داروسازی از مراحل ابتدایی طراحی دارو گرفته تا تایید نهایی 

متحول کرده است. 

  آینده اکتشافات دارویی چه خواهد شد؟
مـا در مـرز علمـی قـرار گرفته ایـم کـه علـم و دانـش به سـرعت 

در حـال پیشـرفت اسـت. بخـش بزرگـی از تمرکـز محققان بر 

تبدیـل آخریـن نوآوری هـای هـوش مصنوعـی بـه محصـولات 

از  بیشـتری  محققـان  کـه  همان طـور   . سـت ا ی  کاربـرد

فناوری هـای روز اسـتفاده می کننـد، فرآینـد کشـف داروهـا 

هـم وارد فـاز تازه تـری می شـود. در ایـن میـان، ظهـور هـوش 

مصنوعـی و گسـترش آن، فضـای کشـف داروهـای جدیـد را 

نیـز تحـت تاثیـر قـرار داده اسـت. اگرچـه داروهـای جدیـد 

دنبالـه روی پروژه هـای قبلی اکتشـافی هسـتند، اما می توان 

مولکول هـای کامـلا جدیـدی را ایجـاد کـرد کـه از دانـش 

فعلـی جـدا نیسـتند و از قابلیـت فناوری هـای جدید می توان 

بـرای پیشـبرد آنهـا بهـره برد. افزایـش اتوماسـیون در صنعت 

داروسـازی بـه تولید داده هـای شـیمیایی و بیولوژیکی کافی 

برای آموزش مدل های یادگیری ماشـینی کمک کرده اسـت. 

کارشناسـان پیش بینی کرده اند که اسـتفاده مداوم از هوش 

مصنوعـی در صنعـت داروسـازی، طـی 5 سـال آینـده ایـن 

صنعـت را بـا تحـول عظیمـی روبـه رو خواهـد کـرد. 

شرکت انتقال گاز ایرانفراخون تجدید مناقصه عمومی
منطقه شش عملیات انتقال گاز

 رعایت حریم خطوط لوله فشـــار قوی انتقال گاز حفظ امنیت و سلامت 
شما را به ارمغان می آورد.

فراخـــون تجدید مناقصه عمومی همزمان بـــا ارزیابی کیفی )یکپارچه( 
یک مرحله ای به شماره مناقصه 8714020166

تجدید مناقصه ســـاخت و نصـــب1100  عدد تســـت مارکربتنی و 65 
عددباندباکس بتنی روی خطوط لوله انتقال گاز

شرکت انتقال گاز ایران- منطقه شش عملیات انتقال گاز در نظر دارد تجدید 
مناقصه ساخت و نصب1100  عدد تست مارکربتنی و 65 عدد باند باکس بتنی 
روی خطوط لوله انتقال گاز به شماره فراخوان ) 2002093023000007 ( 

را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
کلیـــه مراحل برگـــزاری مناقصه از دریافت اســـناد مناقصه تا ارائه پیشـــنهاد 
مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان درصورت عدم عضویت در سامانه نسبت به ثبت نام 
و دریافت گواهـــی امضای الکترونیکی )به صورت بر خط( برای کلیه صاحبان 

امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
 مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان: 1402/04/06 
-  مهلـــت دریافت اســـناد فراخـــوان: ســـاعت 18:00 روز سه شـــنبه تاریخ  

1402/04/13
- مهلت ارسال پیشنهادات: ساعت 12:00روز سه شنبه تاریخ 1402/04/27

- زمان بازگشایی پاکت های ارزیابی کیفی: 

ساعت 08:00روز چهارشنبه تاریخ 1402/04/28
* پاکات پیشنهاد نرخ مناقصه گرانی بازگشایی خواهد شد که براساس آیین نامه 
اجرایی بند ج ماده 12 قانون برگزاری مناقصات ارزیابی کیفی شـــده و امتیاز 

لازم کسب نموده باشند که تاریخ آن متعاقبا اعلام می شود.
- نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: 

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار 2/020/306/000 ریال و متناسب 
با انـــواع تضمین های اعلام شـــده در آیین نامه تضمین معامـــلات دولتی به 

شماره123402/ت  50659 ه مورخ 09/22/ 1394
-داشتن ظرفیت کاری در سایت ســـاجار و ارائه فرم خوداظهاری تکمیل شده 

)توامان( برای شرکت در مناقصه الزامی است.
دارا بودن یکی از گواهی صلاحیت های معتبر رسته ابنیه و ساختمان از سازمان 

برنامه وبودجه یا پروانه بهره برداری از وزارت صمت الزامی است.
- ارائـــه گواهـــی صلاحیت معتبر ایمنی پیمانـــکاری از وزارت تعاون کار و رفاه 

اجتماعی الزامی است.
- اطلاعات تماس و آدرس دستگاه مناقصه گذار :

بندرعباس روبه روی پلیس راه میناب/بندرعباس فرعی ســـمت راست منطقه 
شـــش عملیات انتقال گاز و تلفـــن 07632196012-07633678100-

07632196072 امورپیمان ها 
- اطلاعات کلی مناقصه در پایگاه ملی اطلاع رســـانی مناقصات کشـــور با کد 

فراخوان 53147523 و سایت shana.ir نیز موجود می باشد. 
روابط عمومی منطقه شش عملیات انتقال گاز  
شماره شناسه 1515437

شرکت ملی نفت ایرانفراخوان  مناقصه عمومی نوبت اول 
شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب

توجه: اعلام آمادگی جهت شرکت در این مناقصه صرفا به صورت الکترونیکی )توکن( و از طریق 
سامانه ستاد به نشانی www.setadIran.ir می باشد.

مناقصه عمومی یک مرحـله ای شماره  م م/02/0070مربوط به آماده سازی تاسیسات جانبی نصب 
تلمبه درون چاهی جهت محل چاه 054 جنوب )آ( مسجد سلیمان 

الف- شرح مختصر خدمات
اتاق نگهبانی، مخزن آب، برج 12 روشنایی متری، مخزن سوخت آب 15000لیتری، غلاف کابل، 
کابل کشی، وسایل آتش نشانی، کولرگازی، ساخت فونداسیون جهت تجهیزات سرچاهی، حصار 

محوطه چاه، تجهیز و برچیدن کارگاه
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار

محل اجرای خدمات در 10کیلومتری مسجدسلیمان و مدت انجام آن 4مـاه می باشد.
ج-   برآورد کارفرما

برآورد کارفرما جهت انجام خدمات  -/40,029,952,835ریال و تعدیل پذیر می باشد
د-شرایط مناقصه گران متقاضی

- داشتن ظرفیت آزاد )تعدادی و ریالی( در رشته مربوطه 
- مناقصه گران دارای حداقل پایه 5 گرایش ساختمان و ابنیه -  در تعیین برنده مناقصه و در شرایط برابر، 
الویت با شرکت های بومی استانی می باشد. داشتن گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی از اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی- داشتن گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
www.mcls.gov.ir الزامی است و همچنین اصالت گواهینامه مذکور ارائه گردیده می بایست در سایت 

رویت گردد. عدم ارائه یا رویت گواهینامه صلاحیت ایمنی به منزله حذف از مناقصه می باشد.
 توانایی ارائه تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به مبلغ -/2,001,497,642ریال که بایستی به یکی 

از دو صورت زیر ارائه گردد :
الف:  ارائـه رسیـد وجـه صـادره از سـوی حسابداری کارفـرما مبنی بـر واریـز مبلـغ فـوق الـذکر به شماره 
حساب IR940100004001111604022067  نزد بانک  مرکزی جمهوری اسلامی ایران 

شعبه مرکزی جمهوری اسلامی ایران – اهواز کد 0 حساب – به نام  شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب
ب: ارائه ضمانتنامه بانکی به میزان مبلغ فوق الذکر طبق فرم نمونه که ابتدا برای مدت )90روز( معتبر 

بوده  و پس از آن نیز با اعلام کارفرما برای مدت )90 روز( دیگر قابل تمدید باشد.
- توانایی ارائه 5درصد مبلغ پیمان )درصورت برنده شدن( به عنوان تضمین انجام تعهدات

مناقصه گر جهت تحویل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصویر تضمین از طریق 

سامانه لازم است به صورت حضوری به دفتر کمیسیون مناقصات در اهواز، کوی فدائیان اسلام مجتمع 
تندگویان، واقع در روبه روی بلوک دو، ساختمان طرح های راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و 

تضمین را تسلیم نمایند.
  هـ-محل و  مهلت دریافت مدارک مناقصه گران

از کلیه متقاضـیان واجد شرایط دعـوت به عمل می آید ظرف مهلت مقرر در این فراخوان جهت دریافت 
اسناد و اعلام آمادگی از طریق سامانه ستاد و به نشانی www.setadIran.ir مراجعه نمایند تا ارزیابی های 
لازم وفق آیین نامه اجرایی بند ج ماده 12 قانون برگزاری مناقصات )ارزیابی ساده( روی مدارک ارسالی 

مناقصه گران به عمل آید.
1- مهلت اعلام آمادگی: به صورت الکترونیکی )غیرحضوری( از ساعت 8:00 تاریخ  1402/04/10 

لغایت  ساعت 19:00  تاریخ   1402/04/19
2- مبلغ خرید اسناد و شماره حساب: واریز مبـلغ  4,046,000ریال از طریق درگاه موجود در سامانه 

www.setadIran.ir به نشانی
محل، زمان تحویل و گشایش پیشنهادها 

خ   مور چهارشنبه  13:00روز  ساعت  تا  حداکثر  را  خود  پیشنهادات  مکلفند  متقاضیان 
1402/05/25به صورت الکترونیکی و از طریق سامانه ستاد تسلیم نمایند. ضمنا پیشنهادات در ساعت 
08:00 روز دوشنبه مورخ 1402/05/30 گشایش و قرائت خواهد شد و حضور نماینده مناقصه گران با 

معرفی نامه و کارت شناسایی معتبر بلامانع است.
همچنین مناقصه گران می بایست ضمن بارگذاری الکترونیکی تصویر تضمین شرکت در فرآیند ارجاع 
کار در سامانه تا ساعت 13:00روز  چهارشنبه مورخ 1402/05/25 اصل تضمین مذکور را به صورت 
فیزیکی به کمیسیون مناقصات شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب به آدرس: اهواز- کوی فدائیان اسلام 
مجتمع تندگویان، واقع در روبه روی بلوک دو، ساختمان سابق طرح های راه و ساختمان تسلیم نمایند.
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضیان شرکت در مناقصه و نمایندگان شرکت ها در همه 

مراحل لازم و ضروری می باشد.
تذکر: حسب مورد ارائه یک نسخه اصلی از اساسنامه شرکت ها، آگهی تاسیس، آخرین تغییرات ثبتی و 

هرگونه گواهی مبنی بر واجد شرایط بودن شرکت مطابق با مفاد آگهی الزامی می باشد. 
امور حقوقی و قراردادها - شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب
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سه شنبه ۶ تیر ۱۴۰۲   شماره 3898

جهانجهان  شهرشهر
گزارش

شاخه نظامی حماس از کرانه باختری

شهرک های صهیونیست نشین را هدف قرار داد

فعلا 2 راکت
نخست  شد؛  مواجه  بحران  دو  با  رژیم صهیونیستی  گذشته  روز 

اقدام نیروهای مقاومت لبنان در به دست  گرفتن کنترل یک پهپاد 

نشان دهنده  که  کشورشان  خاک  فراز  بر  رژیم صهیونیستی  ارتش 

دست کم  پرتاب  دوم  و  بود  رژیم  بر  گروه  این  الکترونیکی  برتری 

شهرک های  سمت  به  باختری  کرانه  در  جنین  منطقه  از  راکت  دو 

صهیونیست نشین. 

باز داشتن اقدام تجاوزکارانه رژیم در لبنان و دست زدن به اقدامی 

تصویری  اشغالگران  ضد  اشغالی  سرزمین های  داخل  در  تهاجمی 

تا  می کنند  ترسیم  صهیونیست  شهروندان  برای  موجود  وضعیت  از 

محدودیت هایی را که با آن مواجه شده اند، بهتر درک کنند. 

دیروز  فلسطینی  منابع  الاخباریه،  قدس  وبگاه  از  مهر  گزارش  به 

)دوشنبه 5 تیر/26 ژوئن( با انتشار تصاویری از شلیک دو فروند راکت 

از سوی گردان العیاش وابسته به گردان های عزالدین قسام )شاخه 

اشغالی  اراضی  سوی  به  جنین  غرب  در  حماس(  جنبش  نظامی 

خبر دادند. گفته می شود راکت های پرتاب شده از نوع »قسام یک« 

طول،  سانتی متر  میلی متری، ۷۹  کالیبر 6۰  با  راکت  این  بوده اند. 

۱5 کیلو وزن، 5 کیلوگرم کلاهک جنگی و 5 کیلومتر برد دارد. 

در  راکت  پرتاب  تایید  با  گذشته  دوشنبه  رژیم صهیونیستی  ارتش 

بیانیه  این  براساس  کرد.  ذکر  فروند  یک  را  آن  تعداد  صبح،  ساعات 

است.  کرده  سقوط  حائل  دیوار  متری   ۱5۰ فاصله  در  مزبور  راکت 

صهیونیستی  و  فلسطینی  خبرهای  در  موشک ها  تعداد  در  تفاوت 

نشان می دهد یکی از موشک ها احتمالا به دلیل نقص فنی در همان 

ابتدای پرتاب سقوط کرده است. 

پیش از این نیز در چهارم خرداد )25 می( رسانه های صهیونیستی 

از پرتاب یک راکت از سمت کرانه باختری به سمت یک شهرک خبر 

داده بودند. این راکت هم به ادعای صهیونیست ها پیش از رسیدن به 

هدف به دلیل مشکلات فنی در هوا منفجر شد. 

  تکرار غزه در کرانه باختری؟

برای  صهیونیست ها  به سمت  پرتاب شان  که  قسام  راکت های 

نخستین بار از سمت کرانه باختری در سال جاری آغاز شده است، 

نخستین   )2۰۰6 اکتبر   26(  ۱38۰ آبان   4 دارند.  غزه  در  ریشه 

رژیم  سمت  به  آنها  پرتابی  راکت  اولین  -که  یک  قسام  راکت های 

بود- از غزه به سمت شهرک صهیونیست نشین سدیروت در اطراف 

3 کیلومتر و  این منطقه پرتاب شد. این شهرک با مرزهای نوار غزه 

تا منطقه بیت لاحیا و جبالیا 5 کیلومتر فاصله دارد. با توجه به برد 

محدود راکت قسام یک که به 5 کیلومتر می رسید این شهرک تنها 

هدف ارزشمند در دسترس بود. 

شـبه نظامی  گروه هـای  قـدرت  رشـد  درکنـار  قسـام  راکت هـای 

فلسـطینی، صهیونیسـت ها را مجبـور کـرد تـا در سـال 2۰۰5 از نوار 

غـزه خـارج شـوند. پـس از آن نیـز تـا امـروز تنهـا غـزه منشـأ پرتـاب 

راکـت بـه مناطـق صهیونیست نشـین بـوده اسـت. تعـداد راکت های 

پرتاب شـده از ۱۰ هـزار فرونـد فراتـر رفتـه و دوربردتریـن آنهـا 25۰ 

کیلومتـر بـرد داشـته اسـت. 

کرانه  در  متعددی  فلسطینی  شبه نظامی  گروه های  که  شرایطی  در 

باختری با قدرت به میدان مقابله با تل آویو وارد شده اند، مجهز شدن 

آنها به راکت می تواند این منطقه را نیز در مسیری قرار دهد که دودهه 

قبل غزه پیمود. با وجود این تفاوت هایی میان این دو منطقه وجود 

و  لبنان  و  به سوریه  نزدیکی جغرافیایی  به دلیل  باختری  دارد. کرانه 

سرزمین های  در  صهیونیست ها  تمرکز  نقاط  با  مجاورتش  همچنین 

۱۹48 و اردن اهمیت بیشتری دارد. به لحاظ وسعت نیز این منطقه 

این  جمعیت  برابر   ۱.5 جمعیتی  نظر  از  و  غزه  از  بزرگ تر  برابر   ۱4

می تواند  باختری  کرانه  مسلح سازی  رو  این  از  داراست.  را  منطقه 

اثراتی مخرب تر از مسلح شدن غزه برای صهیونیست ها داشته باشد و 

به دولت شان پایان دهد. 

  آیا توان راکتی کرانه باختری قابل افزایش است؟

مستقیم  سیطره  از  شدن  خارج  به دلیل  غزه  در  مقاومت  نیروهای 

صهیونیست ها با وجود تحمیل محاصره به این منطقه موفق شده اند 

تامین  رسانه ها  گفته  به  کنند.  ایجاد  گسترده ای  نظامی  تشکیلات 

تسلیحاتی مقاومت در غزه با ایجاد خط تدارکاتی از دریای سرخ به 

مساله  این  راکت ها  حوزه  در  و  گرفته  صورت  مصر  در  سینا  صحرای 

همراه با تولید این تسلیحات در کارگاه هایی در داخل غزه بوده است. 

نسبت  صهیونیست ها  بالاتر  سیطره  به  توجه  با  باختری  کرانه  در 

قابل  نوار غزه  اندازه  به  قابل اعمال است، راکت ها  آنچه علیه غزه  به 

وجود  به دلیل  دیگر  طرف  از  نیستند.  تولید  حتی  و  انبار  قاچاق، 

نزدیکی  و  باختری  کرانه  داخل  در  صهیونیست نشین  شهرک های 

این منطقه به نقاط تمرکز جمعیتی صهیونیست ها در سرزمین های 

۱۹48 مانند قدس غربی و تل آویو، نیازی نیز به راکت های برد بلند 

نیست تا گروه های مقاومت به سمت تولید راکت های بزرگ و دوربرد 

بروند. 

مانند آنچه در 4 خرداد و 5 تیرماه رخ داده است، تعداد پرتاب راکت ها 

از کرانه باختری معدود خواهد بود و راکت های پرتاب شده به دلیل 

پرتاب  ساخت  از  کوتاهی  مدت  از  پس  انبارشوندگی  محدودیت 

چنین  دفعات  گسترش  دارد  اهمیت  آنچه  بااین حال  شد.  خواهند 

گنبد  سامانه های  از  تعداد  آن  به  صهیونیست ها  است.  پرتاب هایی 

و  باختری  کرانه  سراسر  پوشش  به  قادر  تا  ندارند  دسترسی  آهنین 

مناطق مجاور آن باشند. این مساله نشان می دهد گروه های مقاومت 

با آن مواجه است، کمتر روبه رو  با موانعی که مقاومت غزه  در کرانه 

رسیدن  برای  راکت هایش  برد  افزایش  به  غزه  نوار  اگر  شد.  خواهند 

فرار  برای  راکت ها  تعداد  و  سرعت  افزایش  رژیم،  داخلی  مناطق  به 

افزایش دقت  به  تنها  باختری  نیاز داشت، کرانه  بند گنبد آهنین  از 

راکت هایش نیاز دارد. 

 

زمانی که ولادیمیر پوتین جانشین کاملا مطمئن یلتسین، 

رئیس جمهور اســـبق شـــد، وعده داد که دیگر الیگارش ها 

»به عنـــوان یک طبقه وجود ندارند« و از همین رو توانســـت 

با اعمال زور، این طبقه را ســـرکوب کند و مانع اعمال نفوذ 

سیاســـی و دخالت این گـــروه در تصمیم گیری های کلان 

کشـــور شود. کمتر از دو دهه بعد، پوتین اجازه داد »یوگنی 

پریگوژین«، مجرمی که تبدیل به الیگارش شده بود، به همراه 

پرسنل نظامی سابق روسیه یک ارتش خصوصی ایجاد کند. 

پریگوژین اختیاراتی را به عهده داشت که معمولا برای مقامات 

ارشد دولتی یا شخص رئیس جمهور تعریف شده بود. اجازه 

سامان دادن به ارتش خصوصی توسط یک الیگارش، بوی 

بازگشت به دهه ۱۹۹۰ را در روسیه زنده می کرد. الیگارش ها 

به کســـانی می گفتند که پس از فروپاشـــی اتحاد جماهیر 

شـــوروی، اموال دولتی را به روش های گوناگون خریدارای 

کردند و از این طریق قدرت اقتصادی بالایی به دست آوردند و 

در پی تحصیل قدرت اقتصادی، درصدد اعمال نفوذ سیاسی 

و دخالت در تصمیم گیری های کلان کشور برآمدند. آنها حتی 

نیروهای امنیتی خصوصی داشتند که فراتر و خارج از قانون 

عمل می کردند. مدلی رقیق شده تر از چیزی که پریگوژین سر 

و سامان داده است. 4 ماه پیش از این شورش )۱3 فوریه-24 

بهمن۱4۰۱(، »سامانتا دو بندرن« در گاردین پیش بینی کرد 

که پوتین با واگذاری استفاده از زور به بازیگران غیردولتی، 

طعم قدرتی را به آنها می چشاند که اگر روزی نشانه هایی از 

ضعف در مسکو پدیدار شود، غیرقابل کنترل می شوند. او در 

آن روز از جهان خواست خود را برای »هرج و مرج«ی که این 

اقدام در پی خواهد داشت، آماده کند. جنگ اوکراین خطای 

روسیه در میدان دادن به ارتش خصوصی را رسوا ساخت و از 

همین رو نیز، مسکو به دنبال پایان دادن به حیات گروه واگنر 

بود. این خبر را روز گذشته پریگوژین در یک فایل صوتی، افشا 

کرد. او شورش واگنر را واکنش به یک تصمیم خواند: »تصمیم 

گرفته شده بود تا اول ژوئیه گروه ما منحل شود. قرار بود در 

3۰ ژوئن در یک ستون به روستوف حرکت کنیم و تجهیزات 

را به طور عمومی در مقر فرماندهی تحویل دهیم.« از ماه ها 

قبل تحلیلگران ضمن انتقاد به اینکه دولت روسیه مایل است 

خشونت شدید و غیرقابل پاسخگویی را تا زمانی که در خدمت 

منافعش باشد، تحمل کند، هشدار می دادند که این رویکرد 

می تواند درنهایت به تهدیدی برای خود حکومت تبدیل شود. 

چنین هم شد. با شورش واگنر بعید است این گروه بتواند به 

حیات خود ادامه بدهد اما بر سر ارتش های خصوصی سایر 

الیگارش های روسی چه خواهد آمد؟

به جز واگنر، شرکت نظامی »پاتریوت« که به گفته اندیشکده 

آمریکایی »بنیاد جیمزتاون«، ارتباط بسیار نزدیکی با وزارت 

دفاع روسیه و اداره کل اطلاعات ستاد نیروهای مسلح موسوم 

به )GRU( دارد، از بهار 2۰۱8 در ســـوریه حضور داشـــته و 

در جنگ اوکراین نیز در دونباس فعال بوده  اســـت. »ردوت« 

ارتش خصوصی »گنادی تیمچنکو«، میلیاردر روسی نزدیک 

به پوتین که این نیرو را برای حفاظت از میدان گازی شرکتش 

ایجاد کرده نیز در اوکراین حضور دارد. ارتش رمضان قدیروف، 

رهبر چچن را نیز باید به این لیست اضافه کرد. از ابتدای سال 

میلادی نیز »گازپروم«، ارتش خصوصی خود را تشکیل داده 

است. این غول بزرگ انرژی، مدت هاست افرادی را با سابقه 

نظامی برای محافظت از دارایی های خود در سراسر جهان 

استخدام کرده اما بسیاری می گویند که یک واحد مسلح در 

اختیار گازپروم اســـت و این واحد در خط مقدم فعال است. 

»فایننشال تایمز« به نقل از یک مقام ارشد سابق روسیه، گفته 

که »برای الیگارشی ها و شرکت ها، راه اندازی این واحدهای 

نظامی راهی برای نشـــان دادن وفاداری آنها به تلاش های 

جنگی است.« هنوز مشخص نیست که تجربه واگنر و آنچه در 

دهه ۱۹۹۰ رخ داد، مسکو را به تجدیدنظر در مورد ارتش های 

کوچک و بزرگ خصوصی، وا می دارد یا اینکه تنها قربانی این 

جنگ، واگنر خواهد بود؟

  درس های واگنر 

شـــورش ناگهانی، عجیب و اثرگذار واگنر درس هایی برای 

دولت های جهان دارد تا از تکرار اشتباه دولت روسیه در این 

خصوص بپرهیزند. هرچند روندها نشان می دهد ابرقدرت ها 

و قدرت های منطقه ای با وجود بهره گیری از شـــرکت های 

امنیتـــی و گروه های نیابتی فراوان به مدت طولانی مراقب 

بروز مخاطرات بوده و در این امر موفق شـــده اند اما ماجرای 

مسکو نشان می دهد فرآیندها باید همواره تحت نظر باشند.

 

انحصار زور فقط در دست دولت 1 

براســـاس آنچه در علم سیاست آمده است، دولت 

حق انحصاری کاربرد مشـــروع زور در جغرافیایی مشخص 

را دارد. باقی ماندن انحصار اعمال زور در کشـــور در دستان 

دولت مرکزی، یک اصل اســـت. حتی در آمریکا که اسلحه 

به صورت قانونی و به وفور در دستان شهروندان است و حتی 

گروه های شبه نظامی قادر به ثبت تشکیلات خود هستند، 

انحصار اعمال زور از دستان دولت خارج نشده است. دولت 

روسیه در برون سپاری افراطی امور نظامی، اجازه داد چند 

ارتش خصوصی بزرگ در مجاورت ارتش اصلی کشور ایجاد 

شود. چنین پدیده ای نشان ضعف دولت از طریق از دست 

رفتن انحصار کاربرد زور است. 

بحران هم افزایی اقتصادی- نظامی یک گروه 2 

برقراری پیوند میان قطب های اقتصادی و نیروهای 

مســـلح داخلی که دارای ریشه های سیاسی هستند، یک 

اشـــتباه مرگبار اســـت که می تواند در هر اختلاف، نتایج 

زیان باری به بار آورد. 

امروزه با بروز شکاف میان واگنر و حامیان اقتصادی، نظامی 

و سیاسی آن با دیگر شاخه های مسلح روسیه، حتی بخشی 

از سیاست و تجارت خارجی این کشور نیز دچار اشکال شده 

است. نیروهای واگنر که محافظت معادن و منابع انرژی را در 

دیگر کشورها برعهده دارند، از این جمله اند. مشکل دیگر این 

است که این مساله درهم ریختگی در جنگ ایجاد می کند 

و به دلیل ریشه سیاسی-اقتصادی این شرکت ها، مشکلات 

به حوزه های دیگر هم سرایت می کند. کشورهای بسیاری 

در جهان دارای شـــرکت های امنیتی خصوصی هستند که 

درنهایـــت اتصال و هم افزایی قدرت اقتصادی، سیاســـی و 

نظامی در آنها به بروز تنش انجامیده است. 

»محمد حمدان دقلو« یک رهبر جوان و جسور قبیله ای بود 

که حفاظت از کاروان های شتر را برعهده داشت اما به مرور 

توانســـت با تشکیل شبه نظامیان قبایلی جنجاوید در غرب 

ســـودان به دولت مرکزی در سرکوب جدایی طلبان کمک 

کند. با این حال آنها در ادامه جزئی از نیروهای رسمی کشور 

شدند که به معنای ادغام آنها در نیروهای مسلح نبود بلکه در 

عمل به امتیازی در دستان آنان بدل شد و وجوهی سیاسی 

نیز یافتند. محمد حمدان با قدرت نظامی و سیاســـی، در 

ســـال 2۰۱۹ در همراهی با گروه های دیگر، عمر البشیر، 

رئیس جمهور وقت سودان را برکنار کرد. امروز محمد حمدان 

دقلو با تسلط بر میادین طلای غرب سودان که بخش بزرگی 

از تولید ناخالص داخلی این کشـــور را تشکیل می دهد یک 

قدرت اقتصادی، سیاسی و نظامی فرودولتی است که دست 

به شورش علیه دولت مرکزی این کشور به ریاست عبدالفتاح 

البرهان زده است. 

چندی پیش نیز نیروهای یک شرکت امنیتی رئیس جمهور 

هائیتی را به قتل رســـانده بودند. بـــا این حال ابرقدرت ها و 

قدرت های منطقه ای تا حد زیادی بر شرکت های امنیتی و 

گروه های نیابتی خود کنترل دارند؛ چیزی که روسیه امروز 

دیگر یک مثال نقض در میان آنهاست. 

اشتباه گرفتن شرکت امنیتی با ارتش 3 

شرکت امنیتی بلک  واتر به عنوان یک شاخص و الگو 

در میان شرکت های امنیتی جهان مطرح است. این شرکت 

پس از اشغال عراق قراردادی 23 میلیون دلاری با دولت آمریکا 

برای حفاظت از پل برمر حاکم آمریکایی عراق دریافت کرد. 

پـــس از آن نیز بلک واتر به حفاظت از کادرهای دیپلماتیک 

آمریکا در سراسر جهان پرداخت. در عراق نیز واگنر هرچند 

در عملیات ها حاضر بود اما این حضور فراگیر و نوک پیکان 

تهاجمات موج انسانی نبود. به همین دلیل واگنر در سطح 

یک شرکت امنیتی باقی ماند و تبدیل به ارتشی ترسناک نشد. 

آمریکا در حوزه تشکیل عوامل نیابتی سیاست های خود را 

داشته و در جریان پروژه های خود ارتشی صهیونیستی را در 

ســـرزمین های اشغالی فلسطین ایجاد کرده که کنترلش را 

همچنان در دست دارد. واشنگتن به ساخته و پرداخته کردن 

گروه های نیابتی دیگری نیـــز پرداخته که از ابتدا خواهان 

کنترل مستقیم آنها نبوده و صرفا کوشیده از آنها برای ضربه 

به دشـــمنان خود بهره گیرد بدون آنکه قصد داشته باشد از 

چنین گروهی برای آینده بهره ببرد. گروه داعش نمونه ای از 

گروه های نیابتی آمریکا در این حوزه هستند. 

روسیه اما واگنر را از یک شرکت امنیتی به ارتشی خصوصی 

و نیابتی تبدیل کرد ولی الزامات چنین تغییری را لحاظ نکرد 

تا دچار مشـــکلات اینچنینی نشود. مشکل دیگر آن است 

که یک گروه نیابتی نباید از شهروندان کشور مبدا تشکیل 

شوند. اگر یک گروه نیابتی بخواهد نوعی واگرایی نسبت به 

هدایت کننده خود نشان دهد، این اقدام را در محل اصلی 

اســـتقرار خود انجام می دهد. اگر اعضـــای گروه نیابتی از 

شهروندان یک کشور باشند، آنها در محل اصلی استقرار خود 

که میهن شان است این اقدام را انجام خواهند داد. این مساله 

تا جایی مهم است که حتی بسیاری از کشورها نگران بازگشت 

شهروندانی هســـتند که در گروه های تروریستی یا نیابتی 

چندملیتی مانند داعش و القاعده عضویت داشته اند. روسیه 

به شکل اعجاب آوری چندین گروه نیابتی از شهروندان خود 

تشکیل داد و به اوکراین فرستاد. آنها نیز زمانی که خواهان 

واگرایی شدند، دست کم شهر روستوف را که مقر جنوبی ارتش 

روسیه بود به راحتی تصرف کرده و با پیشروی 5۰۰ کیلومتری 

به استان ورونژ به 4۰۰ کیلومتری پایتخت رسیدند. اگر اکثر 

اعضای واگنر از روس تباران شـــرق اوکراین بودند در صورت 

نشان دادن واگرایی وارد خاک روسیه نمی شدند. 

روســـیه که چندین گروه نیابتی متشکل از شهروندان خود 

تشکیل داده اســـت، آنها را دقیقا در مجاورت مرزهایش به 

کار گرفته اســـت. اگر روسیه از آنها در بالکان بهره می برد، 

خطرات کمتری برایش داشـــت. شاید کسانی که از بالکان 

باز می گشـــتند خطرات امنیتی برای کشـــور داشتند اما 

نمی توانســـتند کاروان های نظامی شـــامل تـــور ام-۱ در 

جاده های روسیه به راه بیندازند. 

لزوم مراقبت از شاخه های نظامی 4 

واگنر بدون مانع قابل توجهی توانست در عمق خاک 

روسیه دست به پیشروی بزند. اگر نظارت های موثری بر این 

گروه اعمال می شد، هیچ گاه میزان تسلط اداره کنندگانش 

به جایی نمی رسید که ده ها هزار نیروی تحت فرمان شان را 

تا این میزان فرمان پذیر خود ســـاخته و علیه کشور خود در 

حین جنگ دست به اقدام بزنند. اگر مراقبت موثری وجود 

می داشت پریگوژین قبل از اقدام دستگیر می شد. یک گروه 

سیاســـی اگر دست به اقدام بزند به دلیل قدرت کم قادر به 

اقدام همتراز با شاخه های نظامی که برای پیشبرد امور خود 

دست به اسلحه هستند، نیست. 

تقریبا تمام کشورها نظارت های موثری بر شاخه های نظامی 

خود دارند به گونه ای که حتی اگر نظامیان قصد کودتا داشته 

باشند آنها نه در قالب یک شاخه از نیروهای مسلح بلکه به طور 

کلی دست به قبضه قدرت می زنند. موفقیت اکثریت کشورها 

در حفظ نظارت بر شاخه های نظامی خود و بالاتر از آن حفظ 

قدرت رأس ارتش در حفظ تسلط و نظارت بر زیرمجموعه های 

خود نشان می دهد روسیه در این خصوص با ضعفی غیرقابل 

اغماض روبه رو گشته که حتی دولت های ضعیف نیز بعضا به 

آن دچار نیستند. 

تفاوت برون سپاری نظامی با رشد جنگ سالاران 5 

پریگوژین تنها نشانه از اشتباهات روسیه نیست. 

هم اکنون رمضان قدیروف، رئیس جمهوری چچن روسیه 

که پدرش سابقه جنگ با دولت مرکزی این کشور را دارد، 

از شبکه ای قدرتمند از نظامیان بهره می گیرد که در قالب 

شرکت امنیتی وی و تحت قالب گارد ملی عمل می کنند. 

وجود قدیروف در روســـیه نشان می دهد مسکو عملا به 

سمت مشروعیت دادن و رشد جنگ سالاران حرکت کرده 

که هرچه باشد از شاخص های کشورهای قدرتمند نیست. 

تاکنون کشورهایی مانند سومالی، افغانستان، لیبی پس 

از 2۰۱۱ و همچنین مالی شـــاهد حضور جنگ سالاران 

بوده اند. 

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

سیدمهدی طالبی
خبرنگارگروهبینالملل

ساختار قدرت در روسیه چگونه است؟ ماجرای واگنر چه درس هایی برای پوتین داشت؟

خطر رولت روسی
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اقتصاداقتصاد
در ۴ دهه اخیر سهم بخش مسکن از کل درآمد مالیاتی کشور یک سوم شده است

کارمندان۵برابرسهممسکنمالیاتمیدهند

طی 3 دهه اخیر قیمت زمین و مسکن سر به فلک کشیده است. 

آمارها نشان می دهد در شهر تهران قیمت زمین طی سال های 

1370 تا 1400 حدود 1100 برابر و قیمت مسکن در پایتخت 

طی این مدت 740 برابر شـــده، این درحالی است که در همین 

مدت، حداقل دستمزد کارگران 531 برابر شده است. پرواضح 

اســـت ازجمله دلایل بحرانی تر شدن مساله تامین مسکن برای 

دهک های مختلف درآمدی، وابســـتگی بسیار قوی به شرایط 

اقتصاد کلان کشور ازجمله تورم عمومی بالا و عدم ثبات شرایط 

اقتصـــاد کلان بوده و این موضـــوع هم در بخش عرضه و هم در 

بخش تقاضا در بحرانی کردن بازار مســـکن نقش اول را داشته 

است. بنابراین طبیعی است دولت برای طراحی سازوکار مناسب 

ساماندهی بازار مسکن ابتدا باید به ثبات بخشی شرایط اقتصاد 

کلان کشور توجه کند. اما در این بین مساله ای که نمی توان از 

آن چشم پوشی کرد، هجوم تقاضاهای سفته بازانه به بازار مسکن 

و احتکار زمین و مسکن توسط ملاکان است. گرچه شرایط تورمی 

افراد را در کوتاه مدت مجبور به سپر قراردادن املاک و مسکن در 

مقابل تورم کرده و تقاضاهای ســـفته بازانه را تحریک و وارد بازار 

مسکن می کند، اما افراد زیادی نیز در بازار مسکن ایران هستند 

که با لحاظ تورم بلندمدت )حداقل 20 درصد سالانه(، دست به 

احتکار مســـکن می زنند. این افراد هم شامل اشخاص حقیقی 

اســـت و هم شامل اشخاص حقوقی. بررسی تجربه های جهانی 

نشان می دهد اخذ مالیات توسط دولت ها در کشورهای مختلف 

بـــا اهداف گوناگونی ازجمله تامیـــن مالی فعالیت های دولت، 

تخصیص بهینه منابع و کنترل ســـفته بازی صورت می گیرد. در 

این میان مالیات بر بخش مســـکن به عنـــوان یکی از مهم ترین 

بخش های اقتصادی نیز از سالیان گذشته در بسیاری از کشورها 

وجود داشته است. این مالیات در برخی کشورها یکی از مهم ترین 

منابع درآمدی دولت های محلی و شهرداری ها را تشکیل می دهد. 

با این حال بررسی ها نشان می دهد در کشورمان دولت ها توجه 

چندانی به موضوع تنظیم گری مالیات مسکن نداشته اند، شاهد 

این موضوع، سهم 0.12 درصدی مالیات بخش مسکن از تولید 

ناخالص داخلی ایران در مقابل سهم 1 تا 3 درصدی آن در سایر 

کشورهاست. گزارش پیش رو نشان می دهد اگر دولت می خواهد 

در حوزه مالیات مسکن موفقیتی کسب کند باید 1- پایگاه های 

داده خود را بازســـازی و تقویت کند و 2- در کنار پایه های اصلی 

مالیاتی )مالیات بر ملاکی( به سراغ مالیات های فرعی هم برود. 

چرا مالیات مسکن مهم است؟ 
در یک تقســـیم بندی کلی می توان مالیات های بخش مسکن 

را به دو نوع مالیات بر دارایی و مالیات بر وجه  درآمدی مســـکن 

تقسیم کرد. بخش مالیات بر دارایی شامل مواردی چون مالیات 

خانه های خالی، مالیات اراضی بایر و نیز مالیات بر ارث اســـت. 

مالیات هـــای ناظر بر وجه درآمدی نیز شـــامل مالیات بر درآمد 

حاصـــل از اجاره املاک، مالیات بر نقل و انتقال قطعی و مالیات 

ساخت وساز می شود. اخذ مالیات های مسکن از سوی دولت ها 

با هدف کســـب درآمد، به حداقل رساندن اختلال در مکانیسم 

قیمت ها و تخصیص منابع و تحقق اهداف بخشی، به ویژه کنترل 

ســـوداگری و نوسان شدید بازار مسکن صورت می گیرد. در این 

میان زمین و مســـکن به عنوان یکی از مهم ترین عوامل تولید در 

کنار کار و سرمایه همواره یکی از پایه های مهم مالیاتی دولت ها 

بوده که اهمیت نسبی آن در کشورها متفاوت است. بسته جامع 

سیاست های پولی و مالی به کمک بازار مسکن می آیند تا ضمن 

رفع موارد شکست بازار، اقتصاد مسکن را در مسیر رشد با ثبات 

بلندمدت رهنمون سازند و هریک از ابزارهای سیاستی در زمینه 

تحقق هدف خاص از کارایی برخوردار اســـت. در این زمینه رشد 

و توســـعه بازار مسکن مستلزم توسعه نظام تامین مالی مسکن 

است. تامین مســـکن گروه های کم درآمد و اقشار ویژه، نیازمند 

سیاســـت های یارانه ای و فراهم آوردن زمینه های توســـعه نظام 

تامین مالی در سطح )توسعه افقی( است. بررسی نظام مالیاتی 

مسکن در کشـــورهای مختلف جهان نشان می دهد به منظور 

بهره گیری از هریک از کارکردهای نظام مالیاتی بخش مسکن در 

زمینه کسب درآمد، کنترل سوداگری و برخی اهداف مهم بخش 

مسکن ابزار مالیاتی متناسب با آن کارکرد به کار گرفته شده است 

که از مهم ترین آنها می توان به مالیات سالانه املاک )مالیات بر 

ملاکی(، مالیات بر عایدی سرمایه، مالیات بر ارزش زمین، مالیات 

بر واحدهای مســـکونی خالی و مالیات بر خرید املاک لوکس و 

گران قیمـــت نام برد. از این رو عـــدم به کارگیری برخی ابزارهای 

سیاســـتی موجب پیدایش نارسایی ها در بخش مسکن شده و 

اهمیت بخش مسکن زیان هایی را متوجه اقتصاد ملی می سازد. 

سقوط 70 درصدی مالیات  مسکن
طی 30 سال اخیر 

نگاهی به روند و ترکیب درآمدهای مالیاتی بخش مسکن ایران در 

دوره زمانی سال های 1366 تا 1400 نشان می دهد درآمدهای 

مالیاتی بخش مسکن به صورت مجموع مالیات سالانه املاک، 

مالیـــات خانه های خالی، مالیات اراضـــی بایر، مالیات بر ارث، 

مالیات نقل وانتقال سرقفلی، مالیات نقل وانتقال املاک و مالیات 

بر درآمد اجاره مستغلات تعریف شده است. لازم به ذکر است که 

در اطلاعات آماری سازمان امور مالیاتی کشور هیچ گونه تفکیکی 

درخصوص ســـهم بخش مســـکن از مالیات بر ارث وجود ندارد. 

براســـاس مطالعه احمد زمانی و همکارانش، سهم ارزش املاک 

و مســـتغلات درمجموع ارزش اموال پرونده های ارث حدود 30 

درصد برآورد شـــده است. با مقدمه ای که گفته شد، اخیرا مرکز 

پژوهش های توسعه و آینده نگری سازمان برنامه وبودجه در گزارشی 

با عنوان »برآورد ظرفیت مالیات بر درآمد اجاره واحدهای مسکونی 

و خانه های خالی در سال 1401« به بررسی و برآورد درآمدهای 

مالیاتی بخش مســـکن از دهه هـــای 1360 تا 1400 پرداخته 

است. ترکیب این داده ها با مجموع درآمدهای مالیاتی کشور از 

سال 1366 تاکنون نشان می دهد سهم مالیات بخش مسکن از 

درآمدهای مالیاتی دولت )با احتساب همه پایه های درآمد مالیاتی 

ازجمله مالیات بر واردات(، از حدود 7.4 درصد در سال 1366، 

8.6 درصد در ســـال 1367، 7.7 درصد در سال 1368، 6.9 

درصد در سال 1369 و 5 درصد بین سال های 1370 تا 1374، 

به حدود 2.3 درصد تا سال 1400 رسیده است. به عبارتی، سهم 

بخش مسکن از درآمدهای مالیاتی دولت از دهه 1360 تا سال 

1400 سقوطی 70 درصدی داشته است )از حدود 7 درصد در 

دهه 1360 به حول وحوش 2 درصد در سال های اخیر رسیده(. 

مالیات کارمندان 5 برابر مالیات مسکن
گفته شد طی 36 سال اخیر سهم مالیات مسکن از درآمدهای 

دولت کاهش 70 درصدی داشـــته است. در اینجا ممکن است 

گفته شـــود این کاهش به واسطه اضافه شدن پایه های مالیاتی 

جدید و اصلاحات قوانین مالیاتی کشور رخ داده است. این مورد 

قابل انکار نیست اما مقایسه سهم مالیات مسکن با سهم مالیات 

حقوق و دســـتمزد )شـــاغلان بخش دولتی و خصوصی( نشان 

می دهد درحالی سهم مالیات مسکن از حدود 7 درصد در دهه 

1360 به 2 درصد در سال های اخیر رسیده که در همین مدت 

سهم مالیات پرداختی شاغلان )مالیات حقوق و دستمزد( به طور 

میانگین طی 36 سال اخیر 11 درصد و تغییرات آن حول وحوش 

محدوده 10 تا 12 درصد در نوسان بوده است. 

همچنین درحالی که شـــاغلان کشـــور در همین مدت افزایش 

یافته اند، تعداد مســـکن در ایران افزایش داشته و قیمت ها سر 

به فلک کشـــیده اند. نکته قابل تامل دیگر اینکه طی چهار دهه 

گذشته درحالی سهم مالیات مسکن از درآمدهای دولت کاهش 

70 درصدی داشـــته که در این مدت سهم تقاضاهای مصرفی و 

سرمایه ای در بخش مســـکن از 75 درصد مصرفی و 25 درصد 

ســـرمایه ای در دهه 1360 به 25 درصـــد مصرفی و 75 درصد 

سرمایه ای تغییر یافته است. 

مالیات مسکن به اندازه مالیات سیگار! 
گرچه شـــاید مقایسه ای منطقی نباشد اما مقایسه میزان درآمد 

مالیاتی دولت از بخش مســـکن نشان می دهد در سال 1400 

درحالـــی دولت 7 هزار و 743 میلیـــارد تومان مالیات از بخش 

مسکن دریافت کرده که مالیات دریافتی از فروش سیگار در کشور 

6 هزار و 149 میلیارد تومان بوده است. اما درخصوص دریافت 

مالیات از بخش مسکن دو دغدغه وجود دارد؛ اولی مساله فقدان 

اطلاعات کافی است. در این باره، طی سال های اخیر که موضوع 

دریافت مالیات از خانه های خالی به سازمان امور مالیاتی ابلاغ 

شده، مدیران این سازمان در موارد مختلف به رسانه ها گفته اند که 

اگر اطلاعات کافی و دقیق در اختیار این سازمان گذاشته شود 

بدون تعلل اقدام به اخذ مالیات از بخش مسکن خواهند کرد و اگر 

موفقیتی در دریافت مالیات نداشته اند، دلیلش فقدان اطلاعات 

با جزئیات دقیق از وضعیت املاک بوده است. به عبارتی به دلیل 

رواج و اعتبار دائمی قولنامه ها و اسناد عادی در بازار مسکن ایران، 

دولت اطلاعات کافی از وضعیت تعداد و موجودی املاک، تعداد 

مالکان، پراکنش و توزیع جغرافیایی تعداد املاک، متراژ آنها و تعدد 

املاک افراد ندارد. این موضوع علاوه بر آنکه موجب شده دولت ها 

تمایلی برای دریافت مالیات از مسکن نداشته باشند، پایه های 

جدید تعریف شده همچون مالیات بر خانه های خالی نیز به همین 

دلیل با شکســـت روبه رو می شود. اما تبعات عدم اطلاع دولت از 

موجودی و مالکیت مسکن فقط به دریافت مالیات ختم نمی شود، 

فقدان اطلاعات دقیق از مالکیت مسکن سبب شده در طرح های 

یارانه ای همچون مســـکن مهر )دولت احمدی نژاد(، اقدام ملی 

مســـکن )دولت روحانی( و نهضت ملی مسکن )دولت رئیسی( 

نیز اصابت طرح ها به گروه های هدف نباشد و برخی افراد دارای 

مسکن یا افراد دهک های بالا بتوانند از این شکاف اطلاعاتی به 

نفع خود استفاده کنند و صاحب مسکن یارانه ای شوند. 

مورد دیگر درخصوص دریافت مالیات از مســـکن، انتخاب بین 

پایـــه مالیاتی اصلی و پایه های فرعی اســـت. به عبارتی یکی از 

دغدغه های جدی متخصصان و کارشناسان مسکن این است که 

اگر قرار باشد مالیات بر مسکن کارا و اثرگذار باشد، سوال این است 

این پایه مالیاتی چه مختصاتی باید داشته باشد. بررسی تجارب 

جهانی نشان می دهد سه پایه مالیاتی شامل مالیات بر عایدی 

سرمایه )CGT(، مالیات بر واحدهای مسکونی خالی )VHT( و 

مالیات بر خرید املاک گرانقیمت )SDLT( را به جهاتی باید در رده 

مالیات های فرعی دسته بندی کرد. دلیل این امر ضعف اجرایی در 

شناسایی، ضعف بنیادی در پایه مالیاتی و ارزش گذاری املاک، 

ازدیاد هزینه های وصول مالیات نسبت به درآمدهای جمع آوری 

شده آن، دشواری های اجرا )اخذ(، مقیاس کوچک عملکردی، 

هزینه های زیاد اجرا، زمینه های مســـتعد برای فرار مالیاتی و... 

در این سه پایه مالیاتی است. درمجموع نتایج مطالعات جهانی 

نشان می دهد دولت ها در دنیا برای تنظیم بازار مسکن به ترتیب 

از پنج روش دریافت مالیات سالانه از زمین )در برخی کشورها(، 

دریافت مالیات سالانه از املاک مسکونی )مالیات بر ملاکی(، 

دریافت مالیات عایدی سرمایه، دریافت مالیات از معاملات مکرر 

مسکن و در وهله پنجم دریافت مالیات از خانه های خالی استفاده 

می کنند. دلیل ارجح بودن دریافت مالیات ســـالانه از مسکن و 

زمین نسبت به پایه های دیگر این است که هزینه دریافت مالیات 

بسیارکم، فرار و دور زدن آن تقریبا غیرممکن و درآمد آن نیز بسیار 

قابل توجه است. 

مالیات مسکن در دنیا 9 برابر ایران
نظام مالیاتی مسکن با توجه به کارکردهای سه گانه خود )کسب 

درآمد، اهداف بخشـــی به ویژه کنترل سوداگری و اهداف توزیع 

درآمدی( نقش کلیدی در نظام اقتصادی و اجتماعی یک کشور 

ایفا می کند اما در ایران شاخص های مربوطه حکایت از عملکرد 

نه چنـــدان مطلوب نظام مالیاتی کشـــور در ارتباط با هر یک از 

کارکردهای مذکور دارد. در سطح دنیا کشورها قوانین مالیاتی 

سفت و سختی در بازار مسکن اعمال می کنند. گرچه در اغلب 

کشورها اجرای سیاست های مالیاتی صرفا برای کنترل سفته بازی 

و احتکار مسکن نیست و عمدتا دغدغه دولت ها، استفاده از ابزار 

مالیاتی برای تامین مالی سالم و پایدار شهرداری هاست، اما این 

ابزار در کنترل عرضه و تقاضا نیز نقش برجســـته ای بازی کرده 

است. برای مثال در کشورهای اسکاندیناوی و اغلب کشورهای 

عضـــو OECD، بین 50 تا 60 درصد مردم نیز مســـتاجرند. در 

کنار ثبات اقتصادی و سیاست هایی همچون مسکن اجتماعی 

یکی از مهم ترین دلایل این اتفاق، حجم بالای مالیات دریافتی 

دولت ها از مالکان مسکن بوده است، به طوری که براساس گزارش 

سازمان همکاری و توسعه اقتصادی )OECD( مالیات بر املاک 

در کشورهای عضو این سازمان به طور میانگین حدود 1.1 درصد 

از کل تولید ناخالص داخلی این کشـــورها را شامل می شود. در 

انگلیس که بالاترین نرخ مالیات از املاک را دارد، سهم مالیات 

از GDP این کشـــور حدود 3.2 درصد اســـت. در کانادا که رتبه 

دوم را دارد، ســـهم مالیات مســـکن از GDP حدود  2.7 درصد 

اســـت. این میزان در کشـــور آمریکا 2.6درصد، در فرانسه 2.5 

درصد، در ژاپن 2.1 درصد، در نیوزیلند 1.9 درصد، در ایســـلند 

1.7 درصد، در اســـترالیا 1.5 درصد، در دانمارک 1.4 درصد، 

در بلژیـــک 1.3 درصد، در ایتالیا 1.2 درصد و در کشـــورهای 

یونان و لهســـتان هر کدام 1.1 درصد است. در مابقی کشورها 

ایـــن میزان بین نیم تا یک درصد از GDP را شـــامل می شـــود. 

اما در ایران با درنظر گرفتن مجموع درآمدهای دولت و شهرداری ها 

از مالیات بر درآمد اجاره املاک )مالیات بر مستغلات(، مالیات 

بر نقل وانتقال ســـرقفلی و مالیات بر نقل وانتقال املاک و حتی 

مالیـــات بر خانه های لوکـــس و خانه های خالی، کل درآمد این 

چند بخش در ســـال 1400 حدود 7 هزار و 743 میلیارد تومان 

بـــوده که این میزان ســـهم 0.12 درصدی از GDP ایران )تولید 

ناخالص داخلی سال 1400 بانک مرکزی به قیمت جاری معادل 

6 هزار و 526 هزار میلیارد تومان( را شامل می شود. برای مقایسه 

 GDP کافی است تصور کنیم سهم مالیات املاک و مستغلات از

انگلیس 27 برابر ایران اســـت، در کانادا 22 برابر، در آمریکا 21 

برابر، در فرانســـه 21 برابر، در ژاپن 17 برابر و مجموع کشورهای 

OECD نیز 9 برابر ایران است. حتی این رقم در ترکیه نیز 4 برابر 

ایران است. بنابراین آنچه مشخص است اینکه در ایران مالیات بر 

مسکن و املاک به واسطه حجم کم آن، فاقد کارایی و اثرگذاری 

بر سفته بازی و احتکار بلندمدت مسکن هم است. از سویی دیگر 

حجم آن به قدری نیز کم است که نمی تواند به عنوان منبع مالی 

پایدار شهرداری ها در  نظر گرفته شده و جایگزین شهرفروشی و 

تراکم فروشی شود.

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

مهدی عبداللهی
دبیر گروه اقتصاد

  جوابیه

27 خرداد روزنامه »فرهیختگان« در گزارشـــی با عنوان »لیســـتی 
خواندنی از وام های مدیران بانک ها«، به بررسی تسهیلات اعطایی 
بانک ها به اشخاص مرتبط خود پرداخته بود. بانک ملت در جوابیه ای 
به »فرهیختگان«، به موضوعات مطرح شده در گزارش مذکور پاسخ 
داده اســـت. آنچه در ادامه می آید، متن کامل جوابیه این بانک به 

گزارش مذکور است.

متن جوابیه
ماجرای اتهام به مدیران یک بانک و تسهیلاتی که برای تولید 

خرج شد!
رقم درج شده 5840 میلیارد ریال در بند سایر اشخاص در صورت های 
مالی بانک، مربوط به مانده تسهیلات سایر اشخاص حقیقی و حقوقی 
مرتبط می باشـــد، در حالی که در گزارش منتشره آن روزنامه تنها به 
اشخاص حقیقی اشاره شده است که همین موضوع شائبه پرداخت 
تسهیلات مزبور به عنوان تسهیلات پرداختی به مدیران را فراهم می آورد 
که از اساس اشتباه بوده و بدین وسیله صراحتا تکذیب می گردد. جهت 
شفافیت هر چه بیشتر موضوع موارد ذیل قابل ذکر می باشد: منظور از 
اشخاص مرتبط، اشخاص حقیقی یا حقوقی است که به نحوی بتوانند 
به طور مستقیم و یا غیرمستقیم بر تصمیم گیری های موسسه تاثیرگذار 
باشند. بر این اساس به طور خاص در مبلغ ادعایی منعکس شده در 
روزنامه، بالغ بر 94 درصد مبلغ ادعایی ناشی از سرمایه گذاری مستقیم 
ایـــن بانک در  احیای کارخانه مجتمع معدنی و صنعتی آهن و فولاد 

بافق اســـت که از مصوبات دور اول ســـفر جناب آقای دکتر رئیسی، 
ریاســـت محترم جمهوری اسلامی است که این مجتمع صنعتی در 
سال گذشته بعد از چند سال رکود و تعطیلی به دست ریاست محترم 
جمهور افتتاح شد که اعتبارات لازم این پروژه عظیم ملی با حجم بالایی 
از اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم در راستای منویات و دستورات 
ریاست محترم جمهور در حمایت از بنگاه های تولیدی صورت گرفته 
اســـت. بر این اساس، مالکیت 40 درصد سهام این مجتمع بزرگ در 
اختیار بانک ملت می باشد و طبعا هر گونه تسهیلات اعطایی به شرکت 
مذکور، در سرفصل تسهیلات اشخاص مرتبط طبقه بندی می گردد 
که میزان تسهیلات مذکور طبق تعریف اشخاص مرتبط، در سرفصل 
سایر اشخاص آمده است. بخش دیگری از رقم ذکر شده نیز )حدود 5 
درصد( مربوط به شرکت های همگروه و خطوط کسب و کار بانک است 
و صرفا مبلغ متعارفی از آن مرتبط با مدیران بانک )اعضای هیأت مدیره 
و اعضای هیأت عامل( است که همانند سایر کارکنان بانک و شبکه 
بانکی کشور شامل تسهیلات خرید، جعاله مسکن و سایر می باشد که 
در چهارچوب قوانین پرداخت می شود و مجموع آن کمتر از رقمی است 
که در شورای پول و اعتبار تصویب گردیده و قابل پرداخت می باشد. 

متاسفانه آن روزنامه، پیش از این نیز در مطلبی خلاف واقع با مضمون 
درآمد میلیاردی بانک ها از پیامک های بانکی، بدون توجه به این که 
بانـــک بیش از مبالغ دریافتی برای پیامک از مشـــتریان به اپراتورها 
پرداخت می کند و طبعا برای بانک هزینه زاست، اقدام به انتشار مطلبی 
نمود که ناشی از نگاه تک بعدی و خارج از انصاف و اطلاع به فعالیت 
بانک هاســـت. انتظار می رود آن رسانه وزین پیش از انتشار مطالب 
تخصصی با اطلاعات نادرست که تشویش اذهان عمومی را به دنبال 
دارد، اطلاعات لازم را اخذ می نمود تا موجبات تضییع حقوق ذی نفعان 
پرشمار بانک بورسی ملت و بی اعتمادی به آن رسانه وزین فراهم نشود. 
شایان ذکر است، بانک ملت، در صورت عدم عذرخواهی رسمی رسانه 

»فرهیختگان«، حق پیگیری و شکایت را برای خود محفوظ می دارد.

پاسخ »فرهیختگان«
همان گونه که در جوابیه بانک ملت آمده ذات اعطای تســـهیلات 
به اشـــخاص مرتبط موضوعی خلاف قانون نبوده و تا زمانی که در 
چهارچوب مقررات باشد مشکلی ندارد اما مساله تسهیلات ذکر شده 
بانک ملت ابعاد دیگری دارد که به صورت خلاصه بدان اشاره می گردد: 

نخست آنکه جالب است بانک ملت در جوابیه خود به تعریف اشخاص 
مرتبط براساس آیین نامه »تســـهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط« 
بانک مرکزی استناد می کند اما به سایر آیین نامه های نهاد ناظر بر 
شبکه بانکی نظیر نمونه صورت مالی بانک ها و موسسات اعتباری 
که تمام بانک ها را مکلف به اعلام و افشـــای تســـهیلات اعطایی به 
این اشـــخاص براســـاس نام و نام خانوادگی افراد حقیقی مرتبط و 
مشخصات افراد حقوقی مرتبط کرده توجهی ندارد و تنها تسهیلات 
اعطایی به اشخاص مرتبط را در دو دسته شرکت های همگروه و سایر 
اشخاص ذکر می کند که خلاف ابلاغیه بانک مرکزی است. نگاهی 
به صورت های مالی بانک ملت نشـــان می دهد تا پایان سال 1397 
این بانک اطلاعات تسهیلات دریافتی اشخاص حقیقی و حقوقی 
مرتبط خود را با تفکیک نام و نام خانوادگی افراد، میزان تســـهیلات، 
مدت زمان قرارداد، ســـود تســـهیلات و غیره منتشر کرده است. این 
اطلاعات نشان می دهد برخی از اعضای هیات مدیره یا مدیران ارشد 
تسهیلاتی دریافت کرده اند که مدت زمان بازپرداخت آن بین 120 تا 
260 و حتی 288 ماه است. از آنجایی که برخی از این تسهیلات بین 
ســـال های 1392 تا 1396 پرداخت شده، مدت زمان بازگشت این 

تسهیلات به بانک تا سال های 1410 الی 1415 خواهد بود. اینکه 
بانک مذکور چرا برخلاف بخشنامه ها و آیین نامه های ابلاغی بانک 
مرکزی، طی 4 سال اخیر این اطلاعات را سانسور کرده، جای سوال 
است و »فرهیختگان« این موضوع را از طریق سازمان بورس و بانک 

مرکزی تا زمان حصول نتیجه پیگیری خواهد کرد. 
نکته سوم نیز اینکه  رویکرد گزارش بر تسهیلات اعطایی به اشخاص 
مرتبط حقیقی بوده چنانکه در تمام بانک های مورد بررسی نیز تنها 
اشخاص مرتبط حقیقی ذکر گردیده اند؛ لذا بهتر است بانک ملت 
جهت تنویر افکار عمومی و عمل به تکالیف بانک مرکزی، هم تسهیلات 
اعطایی به اشخاص مرتبط حقیقی و هم اشخاص مرتبط حقوقی را در 
صورت های مالی خود ذکر کند تا به ماده 20 از فصل ششم آیین نامه 

»تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط« جامه عمل بپوشاند. 
مورد آخر هم اینکه  بانک ملت در جوابیه خود، خواستار عذرخواهی 
رسمی »فرهیختگان« از این بانک شده است. پرواضح است طبق ماده 
سه قانون مطبوعات، درخواست عذرخواهی از یک رسانه زمانی قابل 
توجیه است که رسانه مذکور گزارش یا خبری را بدون منطق و استدلال 
و با هدف توهین، تحقیر و تخریب اشخاص حقیقی یا حقوقی منتشر 
کرده باشد؛ این درحالی است که گزارش »فرهیختگان« با هدف انتقاد 
سازنده )ماده سه قانون مطبوعات( منتشر شده است. اما آنچه موجب 
برداشت های دوگانه از اطلاعات صورت مالی بانک ملت شده، سانسور 
جزئیات اطلاعات تسهیلات پرداختی به اشخاص مرتبط و عدم تمکین 

به اصل شفافیت در صورت های مالی است.

جوابیه بانک ملت به »فرهیختگان«:

تسهیلاترابهمدیرانندادهایم؛بهتولیددادهایم
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ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

از مدت هـا قبـل و از همـان وقتـی کـه در خـارج از مرزهای 

ایـران نـام خـود را بـر سـر زبان هـا انداخـت، خیلـی زود بـه 

پیراهـن تیـم ملـی رسـیده و از همـان زمـان هر سـاله نـام 

وی به عنـوان یکـی از بمب هـای نقل و انتقالاتـی فوتبـال 

ایـران مطـرح شـده اسـت. ایـن در حالـی اسـت که سـعید 

عزت اللهـی هافبـک قلـدر امـا خوش اخـاق تیـم ملـی 

و وایلـه دانمـارک تـا سـال های گذشـته قصـد بازگشـت 

بـه فوتبـال ایـران را نداشـته، امـا حـالا کـه صحبت هـای 

جدی تـری بـرای حضـورش در تیم های معتبـر و پرطرفدار 

فوتبال ایران مطرح شـده و به سـبب اینکه نیم فصل دیگر 

بـا ایـن باشـگاه دانمارکـی قـرارداد دارد، بـا مانعـی جـدی 

مواجـه شـده اسـت. هرچنـد به قـول پـدرش، این باشـگاه 

هـم حاضـر نیسـت بـه همیـن سـادگی سـعید را از دسـت 

بدهـد. ایـن بازیکـن در آخریـن بـازی تیم ملی با شکسـته 

شـدن سـرش و بـا وضعیتی نامناسـب اما باغیـرت تا ثانیه 

آخـر دیـدار بـا ازبکسـتان، تیـم ملـی را همراهـی کـرده و با 

ایـن تیـم عنـوان قهرمانـی را به دسـت آورد. درخصـوص 

آخریـن وضعیـت ایـن بازیکـن دقایقـی بـا عزت اللهـی بـه 

گفت وگـو پرداختیـم. 

بـا سـر شکسـته تـا آخریـن لحظـه تیـم ملـی را در دیـدار 

بـا ازبکسـتان همراهـی کـردی. مشـکلی در آن لحظـات 

وجـود نداشـت؟

پیراهن تیم ملی یعنی غیرت و تعصب و فداکاری. این پیراهن 

بازیکنـان بـزرگ اسـت که امروز به ما رسـیده و بایـد ارزش آن را 

بدانیـم. شـرایطم بـرای ادامـه مسـابقه مطلوب نبود امـا نه تنها 

مـن بلکـه هر کـس دیگری کـه لباس تیم ملی را بـر تن می کند 

سـرباز ایـران و تیـم ملـی محسـوب شـده و ایـن وظیفه ماسـت 

کـه تحـت هـر شـرایطی تیـم ملـی را همراهـی کنیـم. در ایـن 

دیـدار هـم اگرچـه بـا بیرانونـد برخـورد کـردم و سـرم شکسـت 

امـا خوشـحالم کـه درنهایـت جـام قهرمانـی ایـن رقابت هـا را با 

برتـری مقابـل حریف کـه اتفاقا میزبان رقابت ها هـم بود به تیم 

ملـی ایران رسـید. پیراهن تیـم ملی پیراهن غیرت و جوانمردی 

اسـت. همان طور کـه گفتـم ایـن پیراهن قبل از ما تن بسـیاری 

از بـزرگان فوتبـال ایـران بـوده و باید قدردان زحمـات همه این 

عزیـزان و زحمتکشـان فوتبـال ایران باشـیم. شـاید بـازی با آن 

وضعیـت و در آن لحظـات، برایـم سـخت بـوده باشـد امـا بـازی 

کـردن بـرای مـردم و بـرای سـربلندی ایـران همـواره شـیرین و 

لذتبخـش اسـت. مـن هم چون سـرباز تیم ملی هسـتم وظیفه 

داشـتم تا زمانی که کادرفنی از من بخواهد در زمین برای تیم 

ملی کشـورم بازی و جانفشـانی کنم. ما وظیفه داریم برای هر 

تیمـی بـازی می کنیـم همه وجـود خـود را بگذاریـم، دیگر تیم 

ملـی کـه جـای خـود دارد؛ چراکـه ما نماینـده 85 میلیـون نفر 

هسـتیم کـه بایـد با جـان و دل به میـدان برویم. 

بیرانوند را هم با این برخورد راهی بیمارستان کردی تا در یک 

دیدار ملی دیگر این گلر با بدشانسی مواجه شده باشد. 

بلـه، متاسـفانه بیرانونـد هـم دوبـاره بدشانسـی آورد و در ایـن 

دیـدار هـم همـان دقایـق ابتدایـی مصدوم شـد. البتـه او مثل 

ترمیناتـور اسـت و هـر  بـار کـه به شـدت مصـدوم می شـود 

دوبـاره خـودش را جمـع می کنـد و دوبـاره بـا قدرت بـه میادین 

بر می گـردد. خداراشـکر بـرای علیرضـا هـم اتفـاق خیلی بدی 

رخ نـداد و امیـدوارم خیلـی زود روبـه راه شـده و سـامتی اش را 

دوبـاره به دسـت بیـاورد و بـا قدرت برگـردد. ما با هـم در تماس 

هسـتیم و بعـد از عمـل جراحـی هـم حالـش را جویـا شـدم. 

داسـتان اسـتوری مشـترک قبـل از دیـدار بـا ازبکسـتان 

چـه بـود؟

قبـل از بـازی در یـک اسـتوری مشـترک نوشـته بودیـم متحـد 

بـرای ایـران، بـرای اهدافـی بزرگ تـر و به واقع همه مـا با همین 

هـدف و بـا اتحـاد و انسـجام بـه میـدان رفتیـم. در گام اول 

قهرمانـی کافـا را می خواسـتیم، امـا مطمئنـا هـدف بزرگ تـر 

مـا فتـح جـام ملت های آسـیا آن هـم بعد از چندین دهه اسـت 

تـا همان طور کـه سـال ها در رنکینـگ آسـیا در فیفـا حـرف اول 

را می زنیـم، در عمـل نیـز ایـن اقتـدار و برتـری را ثابـت کـرده و 

مقـام قهرمانـی جـام ملت هـا را از آن خـود کنیـم. ایـن همـان 

هـدف بزرگ تـر ماسـت که برایش دسـت به هـر کاری می زنیم. 

حضـور در تورنمنـت کافـا مـورد نقـد بسـیاری از اهالـی 

فوتبـال قـرار گرفـت. در ایـن زمینـه چـه صحبتـی داری؟

بایـد دیـد کادرفنـی تیـم ملـی چـه هدفـی در سـر دارد و بـا چه 

هدفـی در ایـن رقابت ها حاضر شـدیم. در هـر صورت مهم ترین 

نکتـه ایـن بـود که بایـد در روزهای فیفادی به میـدان می رفتیم 

تـا بـرای دیدارهـای پیـش رو از جملـه رقابت هـای مقدماتـی 

جام جهانـی و جام ملت های آسـیا هماهنگ تر شـویم. تا چشـم 

به هـم بزنیـد موعد جام ملت ها فرا رسـیده و اگر تدارک آن روزها 

را ندیـده باشـیم مطمئنـا اول تیم ملی ضـرر خواهد کرد، ضمن 

اینکـه فکـر می کنـم کادرفنـی تیـم ملـی هـم از حضـور در ایـن 

رقابت هـا بـه اهـداف و توقعاتـی که داشـت رسـید. ما به چشـم 

دیدارهـای تدارکاتـی بـه ایـن رقابت هـا نـگاه کردیـم و مهم این 

بود که در این فرصت در فیفادی بدون بازی تدارکاتی نمانیم. 

در روزهـای اخیـر اخبـار زیـادی در رسـانه های مختلـف 

مبنی بـر حضـورت در تیم هـای پرطرفـدار ایرانـی منتشـر 

شـد. در ایـن مـورد هـم صحبـت کنیـم؟

 حجـم ایـن اخبـار به انـدازه ای زیاد بـود که خودم را هم شـوکه 

کـرد. در ایـن مـدت دوسـتان زیـادی بـا مـن تمـاس گرفتنـد 

تـا صحـت و سـقم آن را جویـا شـوند، امـا واقعـا شـرایط خوبـی 

نداشـتم. بعـد از اردوی تیـم ملـی فعـا مشـغول اسـتراحت 

هسـتم، امـا بـه زودی تمرینـات تیم هـا آغـاز خواهـد شـد و تـا 

آن زمـان تکلیـف مـن هـم روشـن خواهـد شـد، ضمـن اینکـه 

مشـغول مـداوای سـرم هسـتم. البتـه دوسـتان بـه مـن لطـف 

دارنـد و وضعیـت سـامتی ام را هـم جویـا می شـوند ولـی الان 

آینـده فوتبالـی ام انـگار بیشـتر مـورد توجـه قـرار گرفته اسـت. 

خبر خاصی درخصوص این مذاکرات شده است؟

تا الان هیچ خبری نیسـت و من هم مشـغول اسـتراحت هستم 

تـا بـرای فصل بعدی با قدرت به میادین برگردم. فصل سـختی 

را سـپری کـردم و بایـد خـوب اسـتراحت و ریـکاوری کنـم تا در 

فصل پیش رو از لحاظ بدنی دچار مشـکل نشـوم. واقعیت این 

اسـت کـه در حال حاضـر زیاد نمی خواهم به مسـائل فوتبالی و 

پیشـنهاداتی کـه رسـیده فکـر کنـم و دوسـت دارم در این برهه 

زمانی فقط اسـتراحت کنم. 

پیشنهاد از استقال و پرسپولیس را خودت تایید می کنی؟

عزیـزان زیـادی بـه مـن لطـف دارنـد و تماس هـای متعـددی 

در ایـن مـدت داشـتم، امـا واقعیـت ایـن اسـت کـه من بـا وایله 

دانمـارک یـک نیم فصل دیگر قـرارداد دارم و برای جدایی ابتدا 

بایـد نظـر مسـئولان ایـن تیـم جلب شـود. البته این تیـم بعد از 

قهرمانـی در لیـگ دسـته اول دوبـاره بـه لیگ برتـر صعود کرده 

و آنهـا پیشـنهاد تمدیـد قـراردادم را داده انـد و به شـدت تمایل 

دارنـد در ایـن تیـم ماندنـی شـوم. ایـن در شـرایطی اسـت کـه 

به جـز تیم هـای ایرانـی از چند کشـور دیگر هم پیشـنهاد دارم. 

امـا الان ابتـدا بایـد به دانمارک بازگشـته و درباره پیشـنهاداتم 

بـا مسـئولان وایلـه صحبت کنم و در این مورد بـا تیم دانمارکی 

به جمع بندی برسـیم. هنوز آینده فوتبالی ام مشـخص نیسـت 

و فقـط امیـدوارم بتوانـم با یـک انتخاب خـوب، روزهای بهتری 

در ادامـه مسـیر فوتبالـی پیش رویم باشـد. 

امـا در فضـای مجـازی و هـواداری صحبت هـای زیـادی 

دربـاره بازگشـتت بـه ایـران مطـرح می شـود. 

تیم هـای ایرانـی و هـواداران آنهـا در ایـن سـال ها بـه من لطف 

داشـته اند و هـر بـار هر خبری که در این خصوص منتشر شـده 

وضعیـت مـن را پیگیـری کـرده و بـه مـن دلگرمـی داده اند. در 

این سـال ها شـاید اولویتم همیشـه بازی در اروپا بوده و باشـد 

امـا همان طور کـه گفتم بعد از اسـتراحت چنـد روزه می خواهم 

بـرای آینـده فوتبالی ام بهترین تصمیـم را بگیرم. 

سعید عزت اللهی در گفت وگو با »فرهیختگان«: هدف بزرگ ما فتح جام ملت های آسیاست

پیشنهاداستقلالوپرسپولیس؟هنوزتصمیمینگرفتهام
 بیرو مثل ترمیناتور است و زود خودش را جمع می کند                فصل سختی را سپری کردم الان فقط استراحت!        سرباز تیم ملی هستم

نادر عزت اللهی در گفت وگو با »فرهیختگان«: دانمارکی ها به همین راحتی بی خیال سعید نمی شوند!

تماس یحیی، نکونام و منصوریان با هافبک ملی پوش 
هر مربی به سعید اطمینان کرده ضرر نکرده است

نادر عزت اللهی هم در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره آخرین شرایط پسرش سعید و شایعه های 

پیرامون وی گفت: »سعید نیم فصل دیگر با وایله قرارداد دارد و بعید است که به این راحتی ها 

بی خیال او شوند و اصا بعید است او را رها کنند. این تیم تازه دوباره به لیگ برتر صعود کرده 

و می خواهد در سطح اول فوتبال دانمارک به ثبات برسد و به همین دلیل بعید می دانم رضایت 

سعید را بدهند. در این مدت مربیانی مانند نکونام، گل محمدی، منصوریان و مورایس و دوستانی 

که بازی سعید را قبول دارند به ما لطف داشته و صحبت هایی را با او مطرح کرده اند و پیشنهادات 

خود را داده اند. اما باید ابتدا تکلیفش با باشگاه دانمارکی مشخص شود. اگر بدون  مجوز باشگاه 

دانمارکی او بخواهد مذاکره ای داشته باشد مطمئنا این کار تبعاتی به همراه خواهد داشت.« 

وی ادامه داد: »فعا وایله به سعید پیشنهاد تمدید داده است، اما چون تازه فصل نقل و انتقالات 

در اروپا شروع شده به همین دلیل به این سرعت نمی توان درباره وضعیت آینده سعید از الان با 

قطعیت صحبت کرد، اما برخی تیم ها پیشنهاداتی داده و دنبال کارهای او هستند و باید حوصله 

کرد تا اتفاقات خوبی برایش بیفتد. البته سعید از تیم های انگلیسی و آلمانی هم پیشنهاد دارد. 

همه این تیم ها دوســـت دارند سعید را داشته باشند اما یک مقدار بحث مالی مطرح است که 

باشگاه دانمارکی دندان گردی می کند و کارهای ما را به هم ریخته است. در غیر این صورت اگر 

ســـعید آزاد بود مطمئن بودم الان در یکی از این لیگ های مطرح اروپایی بازی می کرد، چون 

با وایله هنوز قرارداد دارد باید صبر کنیم و ببینیم تکلیف سعید با این تیم به کجا می انجامد.« 

پدر سعید عزت اللهی یادآور شد: »فوتبال همین است. در اروپا برعکس فوتبال ایران که توجهی 

به نوع قرارداد و کیفیت بازیکن ندارند و بازیکنان جوان هر ســـال در یک تیم بازی می کنند و 

تعهـــد و توجهی به کیفیت ندارند، اما آنجا بازیکن تا روز آخر مورد توجه باشـــگاهش قرار دارد 

و باشـــگاه ها سعی می کنند از قابلیت ها و کیفیت بازیکنان خود به هر شکلی بهره مند شوند. 

امیدوارم برای سعید هم اتفاقات خوبی بیفتد.« 

وی تاکید کرد: »اگر سعید را بفروشند باید دو برابر پول بدهند تا یک بازیکن دیگر مثل او بخرند، 

به همین دلیل دوســـت ندارند ســـعید جدا شود. او هم شرایط باشگاه را می داند و از جو تیم و 

فضای لیگ دانمارک به خوبی شناخت دارد. همه اینها لحاظ می شود و همین طور نیست که 

به راحتی راضی به جدایی شوند.« 

این چهره درباره اینکه آیا سعید اصا دلش می خواهد به ایران بیاید، گفت: »حقیقتا در این مورد 

با هم صحبتی نکرده ایم، یعنی اصا فرصتی نشده است. بعد از بازی های باشگاهی بافاصله به 

اردوی تیم ملی رفته و از آنجا هم دوباره بازگشته و فرصتی برای صحبت در این خصوص نشد.« 

وی همچنین درباره شکستگی سر سعید و بازی با همان وضعیت برای تیم ملی اظهار داشت: 

»سر او بخیه خورده و مشغول مداواست و باید ابتدا زخم سرش ترمیم شود تا بتواند تمریناتش را 

آغاز کند. به عنوان یک ایرانی از همه بچه هایی که برای پیراهن تیم ملی تاش می کنند تشکر 

می کنم که همه وجود خود را می گذارند. ســـعید هم به عنوان ســـرباز این مملکت دوست دارد 

بهترین اتفاقات برای فوتبال این مملکت بیفتد و همیشه در این سال ها هر زمان برای تیم ملی 

به میدان رفته با جان و دل کارکرده است. مطمئنم هر مربی در بحث فنی در این سال ها چه در 

تیم ملی و چه در باشـــگاهی به سعید اطمینان کرده ضرر نکرده است. این موضوع را به جرات 

می گویم. او دو برابر باشگاهش در تیم ملی توان می گذارد، چون دوست دارد دل مردم را شاد 

کند. او این موضوع را بارها ثابت کرده و به دفعات روی آن تاکید کرده اســـت. بچه های دیگر 

تیم ملی هم همین طوری هستند. آن روز هم در بازی با ازبکستان شرایط آن طور بود و دوست 

داشـــت هرچقدر توان دارد برای تیم ملی بگذارد که خوشـــبختانه تا لحظه آخر با همه توان و 

 انگیزه برای تیم ملی تاش کرد و درنهایت هم با سایر بچه ها جام قهرمانی را بالای سر برد.« 

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

مــدرک موقــت عفــت زاهدفــاح فرزنــد علی اکبر دارای شناســنامه به شــماره 

10908صــادره ســاوه رشــته کاردانــی امــور اداری صــادره از دانشــگاه آزاد 

اســامی واحــد ســاوه مفقــود گردیــده و فاقــد اعتبــار اســت. از یابنــده تقاضــا 

ــه آدرس: اســتان مرکــزی- ســاوه-کیلومتر  می شــود گواهینامــه مذکــور را ب

4جــاده نورعلیبیــک- شــهرک دانشــگاهی خاتم الأنبیــاء)ص( دانشــگاه آزاد 

اســامی واحــد ســاوه بــه صنــدوق پســتی39187-366  ارســال نمایــد.

مــدرک فارغ التحصیلــی اینجانــب فاطمــه قشــمی فیروزه فرزنــد مختــار بــه 

شــماره شناســنامه 12526صادره از ســیرجان در مقطع کارشناســی ارشــد 

رشــته فقــه و مبانــی حقــوق صــادره از واحــد دانشــگاهی آزاد اســامی واحــد 

جیرفــت مفقــود گردیــده اســت و فاقــد اعتبــار می باشــد. از یابنــده تقاضــا 

می شــود اصــل مــدرک )گواهــی موقــت( را بــه دانشــگاه آزاد اســامی واحــد 

جیرفــت بــه نشــانی جیرفــت خیابــان دانشــجو دانشــگاه آزاد اســامی واحــد 

جیرفــت ارســال نمایــد.

ــه  ــیدحمید ب ــد س ــوکتی زاده فرزن ــعد ش ــی سیداس ــدرک فارغ التحصیل م

شناســنامه 683 صــادره از خرمشــهر در مقطــع کاردانــی رشــته تحصیلــی 

عمــران صــادره از واحــد دانشــگاهی اهــواز بــه شــماره 107810600201 

مــورخ 92/07/21  مفقــود گردیــده اســت و فاقــد اعتبــار می باشــد. از 

ــد  ــامی واح ــگاه آزاد اس ــه دانش ــدرک را ب ــل م ــود اص ــا می ش ــده تقاض یابن

اهــواز بــه نشــانی اهــواز فلکــه کارگــر )فرهنگشــهر( خیابــان کارگــر جنوبــی 

ــد. کــد پســتی68875-61349 و صنــدوق پســتی 1915 ارســال نمای

ــماره  ــه ش ــین ب ــد غامحس ــش فرزن ــن زوارک ــی نازنی ــدرک فارغ التحصیل م

ــته  ــی رش ــع کاردان ــواز در مقط ــادره از اه ــنامه 1742357067  ص شناس

تحصیلــی تربیت بدنــی صــادره از واحــد دانشــگاهی اهــواز بــه شــماره  

170010600258 مــورخ 1400/08/17  مفقــود گردیــده اســت و فاقــد 

اعتبــار می باشــد. از یابنــده تقاضــا می شــود اصــل مــدرک را بــه دانشــگاه 

ــهر(  ــر )فرهنگش ــه کارگ ــواز فلک ــانی اه ــه نش ــواز ب ــد اه ــامی واح آزاد اس

ــتی  ــدوق پس ــتی68875-61349 و صن ــد پس ــی ک ــر جنوب ــان کارگ خیاب

ــد. ــال نمای 1915 ارس

ــه  ــد ب ــد محم ــت بزرگ فرزن ــور دش ــم کریم پ ــی اعظ ــدرک فارغ التحصیل م

شناســنامه 29 صادره از اهواز در مقطع کارشناســی رشــته تحصیلی محیط 

زیســت صــادره از واحــد دانشــگاهی اهــواز بــه شــماره 78610601082 

مــورخ 87/02/21  مفقــود گردیــده اســت و فاقــد اعتبــار می باشــد. از 

ــد  ــامی واح ــگاه آزاد اس ــه دانش ــدرک را ب ــل م ــود اص ــا می ش ــده تقاض یابن

اهــواز بــه نشــانی اهــواز فلکــه کارگــر )فرهنگشــهر( خیابــان کارگــر جنوبــی 

کــد پســتی68875-61349 و صنــدوق پســتی 1915 ارســال نمایــد.

اصــل دانشــنامه دوره کارشناســی پیوســته رشــته مهندســی عمــران-

ــنامه  ــماره شناس ــه ش ــر  ب ــد اکب ــش فرزن ــان ایرانمن ــب احس ــران اینجان عم

2980379514 صــادره از  کرمــان مفقــود گردیــده و فاقد اعتبار می باشــد.

مــدرک موقــت ناصــر ربیعــی فرزنــد عبداللــه دارای شناســنامه بــه شــماره 

9610صــادره از ســاوه رشــته کاردانــی امــور زراعــی صــادره از دانشــگاه آزاد 

اســامی واحــد ســاوه مفقــود گردیــده و فاقــد اعتبــار اســت. از یابنــده تقاضــا 

ــه آدرس: اســتان مرکــزی- ســاوه-کیلومتر  می شــود گواهینامــه مذکــور را ب

4جــاده نورعلیبیــک- شــهرک دانشــگاهی خاتم الأنبیــاء)ص( دانشــگاه آزاد 

اســامی واحــد ســاوه بــه صنــدوق پســتی39187-366  ارســال نمایــد.

ــان تحصیــات مقطــع »کاردانــی  مــدرک تحصیلــی گواهینامــه موقــت پای

ــریال »573876« صــادره از  ــماره س ــه ش ــر«  ب ــته »کامپیوت ــته« رش پیوس

دانشــگاه آزاد اســامی »واحــد زنجــان« متعلــق بــه »محمدرضــا صباغــی« بــه 

شــماره ملی »4270062940«مفقود گردیده اســت. از یابنده درخواســت 

می شــود اصــل مــدرک را بــه آدرس زنجــان – بلــوار دانشــجو -  جــاده اراضــی 

پائین کــوه - دانشــگاه آزاد اســامی زنجــان ارســال نمایــد.

کارت خــودرو ام وی ام ســواری هاچ بــک X33 مــدل 1401 بــه رنــگ ســفید 

روغنــی بــه شــماره موتــور MVMD 4 G 20 ANN 012175 و بــه شــماره 

شاســی NATGBAYPXN 1013623 و بــه شــماره پــاک 14 – 211 

ــار  ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــعیدی مفق ــن س ــام عبدالرحم ــه ن ق 35 ب

ــد. ــاقط می باش س

 

برگ ســبز و کارت خودرو پژو 206 مدل 97 به رنگ ســفید روغنی به شــماره 

 NAAP 03 EEXJJ 565414 182 و به شماره شاسی A 0040720 موتور 

و بــه شــماره پــاک 34 – 576 ی 62 بــه نــام رقیــه بــاوی مفقــود گردیــده و 

از درجــه اعتبــار ســاقط می باشــد.

بــرگ ســبز خــودرو ســواری سیســتم ســمند تیــپ  SOREN EF7 + رنــگ 

ســفید مــدل1401 بــه شــماره انتظامــی ایــران 94  /  691  ل 45 و شــماره 

   147H0659861  و شماره موتور NAACS1HE7NF233030   شاسی

بــه مالکیــت  آقــای مرتضــی عقیلــی گیاهدانی به کد ملــی 3450039148 

مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط می باشــد.

بــرگ ســبز خــودرو ســواری سیســتم پــژو تیــپ  PARS XU7P رنــگ  ســفید 

مــدل1401 بــه شــماره انتظامــی ایــران 84  /  969  ل 22 و شــماره شاســی   

NAANA15E7NH459895 و شــماره موتــور  125K0038567   بــه 

مالکیــت  خانــم حمیــرا پــرون بــه کــد ملــی 6450521554 مفقــود گردیده 

و از درجــه اعتبــار ســاقط می باشــد.

بــرگ ســبز و ســند خــودرو پرایــد 111 مــدل 93 بــه رنــگ ســفید روغنــی بــه 

 NAS 431100 E 5793622 شماره موتور 5184972 و به شماره شاسی 

و بــه شــماره پــاک 14 – 478 ل 83 بــه نــام محمــد جهــان آرا مفقــود گردیده 

و از درجــه اعتبــار ســاقط می باشــد.



باشـــگاه پرسپولیس بعد از پشت سر گذاشتن یک فصل 

فوق العاده که منجر به کسب عنوان قهرمانی در لیگ برتر 

و جام حذفی شد، خیلی دیر به فصل نقل و انتقالات ورد 

کرد و در حال حاضر هم سخت درگیر این است که تیمش 

را تکمیل کرده و سرخپوشان با تمامی نفرات استارت بزنند. 

تا یک هفته بعد از قهرمانی سرخپوشـــان در جام حذفی، 

مدیریت این باشگاه به نوعی برای ادامه کار بلاتکلیف بود 

تا اینکه جلسه مجمع باشگاه تشکیل و اعضا رای به ادامه 

کار رضا درویش دادند. بعد از این قضیه نیز نزدیک به 10 

روز مســـئولان باشگاه پرسپولیس به دنبال این بودند که 

با یحیی گل محمدی جلســـه گذاشته و از او برنامه هایش 

را برای شـــروع تمرینات و همچنین لیست ورود و خروج 

بگیرند. تقریبا حدود سه هفته زمان برد که یحیی تصمیمش 

را برای ماندن در پرسپولیس بگیرد و در تماسی با باشگاه 

لیست خریدش را اعلام کند. هر چند او مدعی شد که یک 

هفتـــه قبل از آن به درویش گفته بوده که در مورد نفراتی 

که قراردادشان باید تمدید شود، اقدام کند. در هر صورت 

پرسپولیس برخلاف سال گذشته که دو هفته مانده به پایان 

فصل مذاکرات خود را با بازیکنان مدنظرش انجام داده بود، 

برای این فصل زمان زیادی را از دست داد تا حدی که یحیی 

مجبور شد دو روز دیرتر تمرینات تیمش را آغاز کند و هنوز 

هم مشخص نیست که این تیم چه زمانی با تمامی نفراتش 

استارت خواهد زد. ضمن اینکه اگر قرار باشد سرخپوشان 

بدون چند بازیکن اصلی اســـتارت بزند آن وقت است که 

باید منتظر واکنش یحیی باشیم. 

مذاکره نمایشی برای کم کردن فشارها
با شـــرایط پیش آمده در پرســـپولیس طبیعی اســـت که 

هواداران این تیم نگران آینده تیم شـــان باشند. از همین 

رو در دو سه روز اخیر هواداران این تیم در فضای مجازی 

انتقادات زیادی را متوجه باشگاه شان کرده اند که چرا هنوز 

نتوانســـته اند قرارداد بازیکنان آزاد را تمدید و برای جذب 

بازیکنان جدید اقدام کنند. در این میان شاید یک مذاکره 

نمایشی با شـــهاب زاهدی که تحت قرارداد باشگاه زوریا 

لوهانسک است، می توانست تا حدی فشارها را کم کند. 

بازیکنی که پیش از این مدعی شده بود باشگاه اوکراینی 

برای رضایت نامه او سه میلیون دلار قیمت گذاشته است 

و قاعدتا در چنین شـــرایطی پرسپولیس توان خرید او را 

نخواهد داشت. با قوانین جدید سازمان لیگ هم جذب 

زاهدی به صورت قرضی برای پرسپولیس و هیچ تیم ایرانی 

ممکن نیست. 

قطع امید از مغانلو
برخلاف آنچه در برخی رسانه ها و کانال های خبری عنوان 

شده، شهریار مغانلو هیچ بند فسخی در قراردادش ندارد 

و یک فصل دیگر تحت قرارداد باشـــگاه سپاهان است. با 

توجه به همین مساله باشگاه پرسپولیس هیچ درخواست 

رســـمی ای برای جذب این بازیکن به باشگاه اصفهانی 

ارائه نداد؛ چراکه مسئولان این باشگاه اطمینان دارند که 

سپاهان حاضر به از دست دادن مهاجم گلزن خود نیست. 

یحییی فکر این روزها را کرده بود
یحیـــی گل محمدی برای اینکه یـــک تیم کامل و در حد 

رقابت با تیم های قدر آســـیایی داشـــته باشد، از درویش 

خواســـته ضمن حفظ همه نفـــرات مدنظرش، مقدمات 

حضور بازیکنانی چون محمدحسین کنعانی زادگان، سعید 

عزت اللهی، شـــهریار مغانلو و شهاب زاهدی را در تیمش 

فراهم کند. در این میان فقط کنعانی زادگان بازیکن آزاد 

است و درویش نیز برای جذب او اقدام کرد اما بقیه نفرات 

تحت قرارداد باشگاه خود هستند و طبیعتا جذب آنها برای 

پرسپولیس ممکن نیست. موضوعی که یحیی گل محمدی 

بر آن اشراف داشته و دارد. با توجه به همین مساله یحیی 

قصد دارد پلن دیگری را برای باشـــگاهش در نظر بگیرد. 

این یعنی اینکه زمانش رســـیده او به باشگاه اعلام کند در 

پست هایی که نتوانستند بازیکنان مدنظرش را جذب کنند 

بازیکن خارجی جذب شـــود. از قرار معلوم در یکی دو روز 

آینده باید منتظر معرفی چند گزینه خارجی از سوی یحیی 

به باشگاه پرسپولیس باشیم. نفرات خوب و گران قیمتی که 

حاضر باشند با قرارداد غیر دلاری و یورویی در ایران بازی 

کنند. قطعا این مساله کار باشگاه پرسپولیس را در برآورده 

ساختن خواسته های یحیی سخت می کند. هر چند وظیفه 

پیدا کردن این بازیکنان از قرار معلوم برعهده خود یحیی و 

ایجنت های مورد اعتمادش خواهد بود. 

پریرا بی جهت ماندنی نشد
شاید برای خیلی ها از جمله مدیران باشگاه پرسپولیس هم 

عجیب بود که یحیی گل محمدی خواستار ماندن لئاندرو 

پریرا در تیمش شـــد. به هر حال این بازیکن انتخاب خود 

یحیی بود و به اصرار او بود که درویش قرارداد یک سال و 

نیمه با این برزیلی امضا کرد. در چنین شـــرایطی اگر قرار 

بود باشگاه پرسپولیس پریرا را کنار بگذارد باید رقم سنگینی 

را بـــرای جلب رضایت وی پرداخت می کرد و در آن صورت 

شرایط پرسپولیس برای خرید مهاجم خارجی دیگر خیلی 

ســـخت می شد. در همین راستا یحیی ترجیح داد پریرا را 

در تیمش حفظ کند اما برای جانشینی شیخ دیاباته یک 

مهاجم خارجی دیگر بیاورد. 

دلخوری درویش از برخی بازیکنان
برخی از بازیکنان پرســـپولیس برای تمدید قرارداد با این 

باشگاه یا رقم های سنگینی را درخواست می کنند یا اینکه 

برای مذاکره مستقیم بدقولی می کنند. این مسائل باعث 

شده که کار مدیریت باشگاه پرسپولیس برای تمدید قرارداد 

با برخی از نفرات خیلی سخت شود. در حال حاضر درویش 

ترجیح می دهد مقابل خواسته های عجیب برخی بازیکنان 

عقب نشـــینی کند و باید دید در این مورد در روزهای آتی 

چه اتفاقاتی رخ می دهد. با شرایط موجود بعید است که 

تکلیف همه بازیکنان آزاد پرســـپولیس تا قبل از استارت 

تمرینات این تیم مشخص شود. 

مربیان خارجی پرسپولیس
تا آخر هفته در ایران

باشگاه پرســـپولیس به درخواست یحیی گل محمدی به 

دنبال این است تا مقدمات بازگشت مربیان خارجی اش 

بـــه ایران را فراهم کند. اگر اتفاق خاصی رخ ندهد آنها تا 

پایان این هفته راهی ایران خواهند شد. در مورد دستیاران 

خارجی یحیی گفتنی اســـت که آنها برنامه آماده سازی 

سرخپوشـــان در تعطیلات را طراحی کرده و از قبل آماده 

کرده بودند. حتی مربی بدنســـاز اسپانیایی سرخپوشان 

نیز به آنها توصیه کرده بود که در تعطیلات چه تمریناتی 

را انجام دهند. 

درمورد جانشینی باقری
یحییی تصمیم می گیرد

از قرار معلوم شـــرایط بـــرای ادامه کار کریـــم باقری در 

پرسپولیس مهیا نیست و این مربی چه بخواهد چه نخواهد 

این فصل را باید بیرون گود باشد. با توجه به همین قضیه 

باشگاه پرسپولیس تصمیم گیری در مورد جانشین باقری 

را به یحیی ســـپرده است. احتمال اینکه او بخواهد برای 

کریم جانشـــین بیاورد خیلی کم اســـت. هر چند در این 

چندروزه چند مربی برای حضور در پرسپولیس به سرمربی 

این تیم پیام داده اند. 

پییروانی ماندنی است
شـــایعات  زیادی در روزهای اخیر در مورد جدایی افشین 

پیروانی به دلیل مسائل غیر فوتبالی عنوان شده است که 

چندان دور از واقعیت نبود. اما در این مورد با خبر شـــدیم 

پیروانی توانسته موانع را برای ادامه کارش در پرسپولیس از 

پیش رو بردارد. اگرچه در چند روز اخیر نام محمد انصاری 

و بهنام ابوالقاسم پور از سوی مدیریت باشگاه پرسپولیس 

به اعضای هیات مدیره این باشگاه برای جانشینی پیروانی 

مطرح شده است. ضمن اینکه رضا درویش روز گذشته هم 

طی مصاحبه ای اعلام کرد پیروانی ماندنی است. 
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فوتبال ایران

  گفت وگو

تیم فولاد خوزستان بعد از جدایی عجیب و غریب جواد نکونام با 

مربیان خارجی زیادی مذاکره کرد تا شاید بتواند بار دیگر روزهای 

خوب گذشته را با خارجی ها تکرار کند اما در جذب مربی ناکام 

ماند. در آن مقطع تلاش شد تا مربی خارجی به این باشگاه نیاید؛ 

چراکه هم برای 8 بازی باقی مانده هزینه زیادی روی دست باشگاه 

می گذاشت و هم چون شناختی از این تیم نداشت نمی توانست 

کاری از پیش ببرد. درنتیجه با وجود علاقه هیات مدیره این باشگاه 

به مربی خارجی، منصوریان روی نیمکت نشست. 

این مربی از همان ابتدا با توجه به کارنامه چند سال اخیرش 

مـــورد انتقاد قرار گرفت. هواداران بـــه خاطر خاطرات بدی 

که از منصوریان داشـــتند با او مخالفـــت کردند. مدیران بر 

این بـــاور بودند که مرور زمان همه چیـــز را تغییر می دهد و 

هواداران با یکی دو برد شـــروع بـــه حمایت می کنند. با این 

حال نه منصوریان موفـــق بود و نه هواداران در پیروزی ها از 

این مربی حمایت کردند. تـــا جایی که چالش برکناری این 

مربی از فولاد به یکی از بزرگ ترین خواســـته های هواداران 

فولاد تبدیل شـــد و هشتگ نه به این مربی در فضای مجازی 

بسیار مورد استفاده قرار گرفت. 

در شرایطی که فولادی ها با این حجم از نخواستن منصوریان 

روبه رو شدند مذاکرات دیگری را با مربیان خارجی آغاز کردند. 

حتی برنامه ای از منصوریان نخواســـتند و لیســـت بازیکنان 

فصل بعد او را بررســـی نکردند. به نظر می رسید این رویه به 

معنی جدایی منصوریان اســـت اما ناگهان و در شرایطی که 

همه چیز به ســـوی انتخاب مربی خارجی مطابق با خواست 

هـــواداران پیش می رفت ناگهان منصوریان ابقا و از ســـوی 

باشگاه به عنوان ســـرمربی انتخاب شد. بعد از اعلام رسمی 

باشگاه فولاد موج انتقادات به این باشگاه سرازیر شد و حتی 

برخی منصوریان را به شـــدت تهدید کردند. به نظر نمی رسد 

هواداران عصبانی این تیم از تصمیم مدیران باشگاه فولاد به 

این راحتی ها بگذرند. از این رو این انتخاب می تواند عواقب 

بدی داشته باشد؛ چراکه فولاد این فصل حامی نخواهد داشت 

و بعید است هوادارانی که چند ماه خواهان جدایی این مربی 

بودند حالا به حمایت از او روی بیاورند. 

این اتفاقات بهانه ای بود تا در مورد شـــرایط فولاد با افشین 

حاجی پور که ســـابقه 10 سال بازی در فولاد را دارد صحبت 

کنیم. وی در این مورد به »فرهیختگان« گفت: من فوتبال را 

از همان ابتدا با افتتاح فولاد شروع کردم. حالا این تیم به یک 

باشگاه حرفه ای تبدیل شده است. از این رو توقع می رود برای 

باشگاهی با این همه اعتبار که نام مربیان بزرگی را هم یدک 

می کشد، پول و امکانات دارد و از مبتدی به حرفه ای تبدیل 

شده، حرفه ای عمل کنند. هواداران از این باشگاه با این همه 

بودجه و امکانات قهرمانی می خواهد. مدیران فولاد پیش از 

ایـــن با اعتماد به جواد نکونام کم تجربه و جوان، بهای زیادی 

دادنـــد و حاصل این همه هزینه  فقط یک قهرمانی حذفی و 

سوپر جام بود. من می دانم در دل این هواداران چه می گذرد 

اما نمی توانم آن را تشریح کنم.« 

با مخالفت هواداران چه می کنید؟
بـــا حضور دوباره منصوریان واکنش های تندی را از هواداران 

فولاد شاهد بودیم و حتی این مربی تهدید های خطرناکی شد. 

تا جایی که نگرانی زیادی حتی برای ســـلامتی منصوریان به 

وجود آمد. همبازی سابق منصوریان در این مورد به ما گفت: 

»اگر من جای منصوریـــان بودم نه تنها به این تیم نمی آمدم 

بلکه صد سال هم منتظر نمی ماندم تا مرا به خدمت بگیرند. 

من خوزستانی هستم و سال ها برای فولاد بازی کرده ام. جو 

را به خوبی می شناســـم و از همه چیز با خبرم. می دانم که اگر 

هـــواداران او را نخواهند، ادامه ایـــن همکاری عواقب بدی 

خواهد داشـــت. از ایـــن رو منصوریان اول باید دل هواداران 

را به دســـت بیاورد. منصوریان، آدم نیازمندی نیست و قطعا 

برای پول نیامده اســـت و هدف فوتبالی دارد. او یا باید زمینه 

بازگشـــت نزد هواداران را فراهم می کـــرد یا از نظر من اصرار 

او به ادامه همکاری با فولاد اشـــتباه بـــود. هواداران به این 

راحتی او را رها نمی کنند. از طرفی منصوریان اگر فکر کرده 

می تواند ناکامی های خود را در فولاد جبران کند در اشـــتباه 

اســـت چون فولاد نیاز به تغییر دارد و باید از نو ساخته شود. 

این بازســـازی یک فصل زمان می برد. منصوریان یا هر مربی 

دیگری نمی توانند با وجود تغییر، به این ســـرعت کاری برای 

فولاد انجـــام دهد. پس اگر فکر می کنـــد در فصل پیش رو 

می توانـــد با نتایجش هـــواداران را نرم کند باید بداند که کار 

سختی در پیش دارد. برای منصوریان آرزوی موفقیت می کنم 

و از خدا می خواهم اتفاق بدی رخ ندهد.« 

چه کسی حکم ابقای منصوریان را داد؟
شنیده ها، از تلاش های منصوریان در یک ماه اخیر برای ابقا 

در تیم فولاد حکایت دارد. حتی برخی رسانه ها از تلاش های 

پشـــت پرده نوشتند و این شایعه به وجود آمد که شرکتی که 

تحت حمایت حمیدرضا شعبانی از سهامداران مجتمع فولاد 

است در ابقای منصوریان و حتی احتمالا مدیرعاملی شعبانی 

تاثیرگذار بوده اســـت. کارشناس فوتبال و بازیکن سابق تیم 

فـــولاد در این مورد به ما گفت: »فـــولاد یک مجتمع تجاری 

است. شاید من و شما بدانیم اما هواداران خبر ندارند در این 

بنگاه های تجاری چه اتفاقات پشـــت پرده ای رخ می دهد تا 

یک تغییر در این تیم به واســـطه شرکت فولاد رخ دهد. بدون 

شـــک یک ســـری تصمیمات غیر فوتبالی در این انتخاب ها 

دخیل است. شاید بهتر باشد اسمش را فولاد تهران بگذاریم؛ 

چراکـــه تصمیمات این تیم در تهران گرفته می شـــود. نه در 

فولاد بلکه در همه باشـــگاه ها تقریبا به همین شکل شده و از 

بالا می گویند که چه اتفاقی رخ دهد. فولاد پیشترها مشکل 

مالی داشـــت اما تا جایی که می دانم مدتی است که اوضاع 

خوب شـــده است. این باشگاه حتی نیازی به فروش بازیکن 

برای درآمد زایی ندارد. درصد پایینی از درآمد این شرکت به 

ورزش می رســـد اما همین مبلغ هم به شدت سرسام آور است 

و برای بستن تیمی قدرتمند کفایت می کند. این تیم همین 

حـــالا هم در دفاع، حمله و خط میانـــی باید بازیکن بخرد و 

می دانم که دســـت منصوریان برای این مهم باز است. او اگر 

می خواهد موفق شـــود باید این سختی ها را خیلی زود پشت 

ســـر بگذارد و خیلی سریع موفق شود؛ چراکه هواداران فولاد 

صبر نمی کنند و سختی کار همین جاست. هفته قبل دیدید 

که استقلال هم با مشکلاتی در زمینه انتخاب سرمربی و برخی 

محدودیت ها در این زمینه مواجه بود.« 

خوب شد گزینه های دیگر
سرمربی استقلال نشدند

اظهارات بازیکن سابق استقلال در اشاره به وضعیت نکونام ما 

را بر آن داشت تا نظر حاجی پور در مورد استقلال و نکونام را هم 

بدانیم. مخصوصا که او به نکونام اعتماد ندارد و به خاطر اینکه 

فولاد را در لیگ قهرمانان آسیا رها کرد به او انتقاد دارد. وی به 

»فرهیختگان« گفت: »مربی استقلال دیگر مهم نیست. مهم 

این است که مربی در زمان مشخص انتخاب شود. چند سالی 

اســـت که برخی قبل از پایان فصل شرایطی فراهم می کنند 

تا مربی اســـتقلال خودش بگذارد و برود. نداشـــتن مربی، 

نبستن تیم و نداشتن برنامه آماده سازی باعث می شود که تیم 

استقلال ضعیف شود و دقیقا از همین ناحیه ضربه می خورد. 

تا تکالیف مربی را مشخص می کنند نوبت بازیکنان می شود 

که یا قراردادشان تمام شده یا قرضی اند و می خواهند بروند. 

این شـــرایط برای تیمی که پرچم دار ایران و آسیا بود واقعا بد 

است. حالا خدا را شکر که مربی انتخاب شد و خودش بازیکن 

جذب می کند. البته گزینه های بهتری هم می توانستند مربی 

استقلال باشند اما با توجه به گزینه هایی که مدیران این باشگاه 

برای نیمکت استقلال در نظر گرفته بودند، جواد بهترین بود و 

خوب شد کار به انتخاب دیگر گزینه ها نکشید.«

افشینحاجیپوردرگفتوگوبا»فرهیختگان«:فولادآنقدرپولداردکهنیازیبهفروشبازیکننداشتهباشد

خوزستان این تیم فولاد تهران است نه 
هرسالکاریمیکنندفصلتمامنشدهمربیاستقلالفرارکند

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
 خبرنگار

مربیانتیمملیشاکیازوضعیتنامشخصخود

قلعه نویی از دستیارانش حمایت نمی کند؟
از معرفی امیر قلعه نویی به عنوان سرمربی تیم ملی بیش از سه ماه گذشته است و در 

این مدت تیم ملی 5 بازی دوستانه نیز در دو فیفادی انجام داده است. در تمام این 

مدت دستیاران امیر قلعه نویی بدون هیچ قراردادی و یک ریال دریافتی در کنار او 

مشغول به کار بوده اند و فدراسیون فوتبال نیز تا الان به خودش زحمت عقد قرارداد 

با این مربیان را نداده است. اتفاقی که دلخوری شدید دستیاران قلعه نویی را به همراه 

داشته و آنها بیشتر از این ناراحتند که سرمربی تیم ملی اقدامی در این مورد انجام نداده 

است. به طور قطع اگر فردی مثل کارلوس کی روش هدایت تیم ملی را برعهده داشت 

به این راحتی اجازه نمی داد که دستیارانش سه ماه بدون قرارداد در کادرش مشغول به 

کار شوند و در مقابل این بی توجهی فدراسیون واکنش تندی نشان می داد. اما از قرار 

معلوم انتخاب امیر قلعه نویی به عنوان سرمربی تیم ملی این حسن را برای فدراسیون 

فوتبال داشته که حتی با دستیاران او که تعدادشان هم کم نیست فعلا قراردادی امضا 

نکنند. اینکه حالا این وضعیت تا چه زمانی ادامه پیدا خواهد کرد مشخص نیست اما 

قدر مسلم اگر پیشنهادی به هر یک از دستیاران قلعه نویی از سوی باشگاهی مطرح 

شود احتمالا آنها برای جدایی از تیم ملی معطل نخواهند کرد. 

استقلالبرایگلرتیمملیامیدنامهزد؛تراکتوررقیبآبیها

 باشگاه هوادار: خالدآبادی را
مفت نمی فروشیم

تیم فوتبال استقلال درحالی از روز چهارشنبه هفته جاری استارت خود را برای فصل 

جدید خواهد زد که همچنان تکلیف کادر بازیکنان این تیم مشخص نشده و تلاش های 

نکونام و کادرش برای بستن نسبی این تیم تا قبل از آغاز شروع تمرینات رسمی این 

تیم همچنان ادامه دارد. درخصوص خط دفاعی استقلال طی روزهای گذشته به 

تفسیر صحبت کرده و از حضور بازیکنانی مانند عارف آغاسی و احتمالا آرمین سهرابیان 

در کنار سایر آبی پوشانی که فصل گذشته این تیم را در این منطقه از زمین همراهی 

کردند خبر دادیم. با این حال هنوز تکلیف نکونام با دروازه بان تیمش روشن نشده و 

همچنان وضعیت آبی ها برای فصل بعدی در این منطقه از زمین در هاله ای از ابهام قرار 

دارد. در این خصوص نیز طی روزهای گذشته از تمایل نکونام برای حضور دروازه بان 

خارجی خبر داده و این طور مطرح کردیم؛ درصورتی که بازیکن مناسب خارجی در 

این پست در مارکت برای استقلال وجود نداشته باشد این سرمربی احتمالا همچنان 

به حسینی فکر خواهد کرد. این درحالی است که شایعاتی هم درباره حضور اخباری 

در اســـتقلال منتشر شده بود که گویا این دروازه بان ادامه مسیر فعالیت خود را در 

گل گهر تعریف کرده است. همه اینها درحالی هستند که نکونام برای گزینه دوم خود 

محمدرضا خالدآبادی، دروازه بان تیم ملی امید را در نظر گرفته است. در این خصوص 

در »فرهیختگان« مطرح کرده بودیم با توجه به اینکه علیرضا رضایی از لیست امیدها 

خارج شده و لیست بزرگسالان را پر می کند به احتمال زیاد از استقلال جدا شده و 

راهی تیمی دیگری خواهد شد تا گلر دوم آبی ها یک بازیکن در رده سنی امید باشد. 

بر همین اساس و طبق شنیده ها باشگاه استقلال طی روزهای گذشته برای خرید 

خالدآبادی به باشگاه هوادار نامه ای ارسال کرده و خواستار جذب این بازیکن شده 

است. در این خصوص شنیده می شود باشگاه تراکتور نیز به صورت شفاهی درخواست 

خود را برای جذب این گلر ملی پوش که یک سال دیگر قرارداد دارد به هوادار مطرح 

کرده است. مسئولان باشگاه هوادار هم در پاسخ به هر دو باشگاه اعلام کرده اند که 

آنها باید رقم پیشنهادی خود را مطرح کنند تا تصمیم گیری نهایی را به عمل بیاورند. 

هواداری ها اعلام کرده اند این بازیکن را با ارقام پایین از دست نمی دهند. 

مذاکرات طرفین هنوز به اعلام رقم نرسیده اما با توجه به روند موجود به نظر می رسد 

استقلالی ها سفت و سخت تر پیگیر حضور خالدآبادی در این باشگاه هستند. 

ازحضورنمایشیمهاجمسابقتابدقولیبرخیبازیکنانازحضورنمایشیمهاجمسابقتابدقولیبرخیبازیکنان

یحیییحیی صبرصبر  
میشومیشودد؟؟ لبریزلبریز  

ازحضورنمایشیمهاجمسابقتابدقولیبرخیبازیکنان

یحیی صبر 
میشود؟ لبریز 
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فرهنگفرهنگ

ادامه در صفحه ۱۳

صداوسیما درحال از دست دادن مرجعیت خود است
محمدمهدی اســـماعیلی روز دوشـــنبه در همایش »هوش مصنوعی، 

رســـانه و تولید محتوا« در ســـالن همایش های کتابخانـــه ملی اظهار 

ع هوش مصنوعی به عنوان تحول و نقطه عطف مهم در  داشت: »موضو

تمام حوزه های بشری خود را به عنوان تحولی مهم نشان می دهد.« وی 

افزود: »هوش مصنوعی به عنوان انقـــلاب جدید نظیر انقلاب صنعتی 

و ارتباطـــی، مقوله ای با دامنه بالای تاثیرگـــذاری در تمام حوزه های 

بشـــری اســـت. روزانه اخبار متنوعی از حـــوزه کاری هوش مصنوعی 

منتشر می شود.« 

وزیر ارشاد افزود: »در این مقوله نگرانی هایی که لازم است در حوزه فرهنگ و 

هنر و رسانه را باید مطالبه کنیم.« اسماعیلی گفت: »مقوله های جدید امروز 

خود را بر ما حاکم کرده اند. پیش تر روزنامه ها بخش مهمی از اطلاعات مردم 

را تشـــکیل می دادند و تیراژ برای روزنامه ها تا ۵۰۰ یا ۶۰۰ هزار می رسید 

و برخی از مردم هم برای آگهی های روزنامه ها از آنها اســـتفاده می کردند، 

امـــا امروز برخی از روزنامه ها زیر ۲ تا ســـه هزار تیراژ دارند و پیمایش های 

روزنامه هـــا زیر دو درصد اســـت. یعنی تغییر مرجعیت از نظام رســـانه ای 

مکتوب به نظام رسانه های دیجیتال را شاهدیم.« محمدمهدی اسماعیلی 

در این همایش اظهار داشت: »امروز مرجعیت رسانه ها از مکتوب به مدرن 

تغییر کرده و به دلیل حجم بالای رقبای داخلی و خارجی در حوزه رســـانه 

و تولید محتوا، صداوســـیما درحال از دست دادن مرجعیت خود است. در 

این دو ســـه سال که بر ســـر نظارت بر تصویر بین ما و صداوسیما اختلاف 

اســـت، اپ های معمولی هم دارند فیلم می گذارند. آیا می شـــود به روش 

سابق تنظیم گری کرد؟«

کارگردان ها�یی که با حضور در ساترا مجوز گرفتند
به نقل از روابط عمومی ساترا در سه ماه اول سال ۱۴۰۲ سریال های »زخم 

کاری ۲«، »گناه فرشـــته«، »خجالت نکش ۲«، »سرویس حوادث« و »افعی« 

از شورای صدور مجوز ساترا مجوز تولید گرفته اند و این شورا با برگزاری ۱۱ 

جلسه، تعداد ۴۰ طرح سریال، ۸ فیلمنامه سریال و ۵ طرح برنامه تلویزیونی 

را بررسی کرده است. فریدون جیرانی، محمدحسین مهدویان، حامد عنقا، 

پیمان معادی، رضا مقصـــودی، مصطفی کیایی، برزو نیک نژاد و منوچهر 

هادی ازجمله اشـــخاصی هســـتند که با حضور در جلسات شورای صدور 

مجوز تولید ســـاترا به سوالات اعضای شورا پاسخ دادند و درنهایت موفق به 

اخذ مجوز تولید ســـریال شدند. سریال های زخم کاری ۲ به تهیه کنندگی 

محمدرضا تخت کشیان و کارگردانی محمدحسین مهدویان، »نیلوفر آبی« 

به تهیه کنندگی و کارگردانی مصطفی کیایی، گناه فرشته به تهیه کنندگی و 

نویسندگی حامد عنقا، »نیسان آبی ۲« به کارگردانی منوچهر هادی، افعی 

به نویسندگی پیمان معادی، خجالت نکش ۲ به کارگردانی رضا مقصودی، 

»خطبه عشق« به کارگردانی برزو نیک نژاد و تهیه کنندگی محمد شایسته، 

ســـرویس حوادث به نویســـندگی و کارگردانی فریـــدون جیرانی از جمله 

ســـریال هایی بودند که در سه ماه اول ســـال ۱۴۰۲ از ساترا مجوز تولید 

گرفته اند. شورای صدور مجوز تولید ساترا با حضور اعضای حقیقی و اعضای 

حقوقی )نمایندگان وزارت فرهنگ و ارشـــاد اسلامی( به صورت هفتگی در 

ســـاترا تشکیل جلسه می دهد و طرح های ســـریال ها و برنامه تلویزیونی را 

بررسی می کند. در روند تنظیم گری تعاملی ساترا شاهد حضور نویسندگان، 

کارگردان ها و تهیه کنندگان سریال های نمایش خانگی در جلسات شورای 

صدور مجوز تولید ساترا هستیم. 

دومین پوستر »مصلحت« رونما�یی شد
از دومین پوستر فیلم سینمایی 

مصلحت به کارگردانی حسین 

دارابی با طرحی از خانه طراحان 

انقلاب اسلامی رونمایی شد. 

پس از گذشت حدود یک ماه 

از آغاز اکـــران این فیلم از مرز 

فـــروش ۳ میلیارد تومان عبور 

کرده است. این فیلم سینمایی 

که به مدت ۳ سال در سینماها 

توقیف بود روایتی از یک پرونده 

مشـــکوک و پررمزوراز است که 

مصلحت سیاســـی نظام، مسیر رسیدگی به آن را با فرازونشیب های مختلفی 

روبه رو می کند و تاکنون با استقبال ۷۴ هزار مخاطب در سینماها از مرز فروش 

۳ میلیاردتومان عبور کرده است. فیلمنامه مصلحت که در ژانر معمایی-سیاسی 

بـــه نگارش درآمده به موضوعی افشـــاگرانه در اوایل دهه ۶۰ می پردازد و در 

خلاصه داستان آن آمده است: »پسر یکی از مقامات عالی رتبه کشور در یکی 

از درگیری ها مقابل دانشگاه تهران مرتکب قتل می شود، اما پیوند خانوادگی 

و مصلحت سیاسی کشـــور، این پرونده مشکوک  و پررمزوراز را وارد موازنه ای 

پیچیده و سخت می کند...« فرهاد قائمیان، وحید رهبانی، نازنین فراهانی، 

مهدی حسینی نیاو... ترکیب بازیگران اصلی مصلحت را تشکیل می دهند. 

پخش مصلحت را موسسه بهمن سبز برعهده دارد و این فیلم محصول مشترک 

سازمان سینمایی سوره و مرکز فیلم سریال سازمان اوج است. 

در دهه ۶۰ اجازه نداشتیم دستمزد بالا بگیریم 
ماهایـــا پطروســـیان که در فیلم »پـــرده آخر« در کنـــار فریماه فرجامی 

هنرنمایی کرده همزمان با انتشار خبر بیماری و به کما رفتن این بازیگر، 

برای او نوشـــت: »عزیز، آنچه که از تو در خاطرم مانده و همیشگی شده، 

زیبایـــی خیره کننده و توأمان توانایی های هنری بســـیار بالایت بود. در 

روزهای همـــکاری در فیلم پرده آخر، به وضـــوح می دیدم که چگونه با 

ســـختگیری و وسواس بسیار، ســـعی در انتخاب بهترین و درست ترین 

پیشـــنهادات داشتی و چه راحت از بسیاری دیگر می گذشتی... من در 

اوایل ورودم به سینما بودم و تو در اوج و درخشان...، در اوج بودنی چنان 

دشـــوار، که فقط کسانی که در دهه ۶۰ و اوایل دهه ۷۰ کار می کردند، 

آن را با گوشت و استخوان درک کرده اند. ستاره بودن در سینمای ایران 

با همه جای جهان متفاوت اســـت، منظور نه تنها کشـــورهایی اروپایی و 

آمریکا که حتی کشـــورهای آسیایی است! درواقع ستاره و سوپراستار در 

اینجا فقط نام آن را یدک می کشـــد... و در دهه ۶۰ وضع از امروز بسیار 

بدتر بود...، حساســـیت های بیجا و خردکننده که روی زندگی شخصی 

و فردی ات و استقلال هنرمندان سایه ای گسترده می افکند...، ممنوع 

بـــودن گرفتن دســـتمزدهای بالا، آن هم در شـــرایطی که فیلم های آن 

هنرمند در گیشـــه یکی پس از دیگری موفق بودند و درواقع بی نصیبی 

فـــرد از موفقیت های کاری اش، انتخاب بدترین عکس ها و بدچهره ترین 

پوســـترها و بی رمق ترین بیلبوردهای سردر ســـینماها، که تا حد ممکن 

غیرجذاب باشـــد و حتی هنرمند مورد نظر قابل شناســـایی هم نباشد! و 

و و. )این شـــرایط برای زنان به مراتب وخیم تر بود( در آن دوران سورئال، 

تو می درخشیدی...« 

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

میلادجلیلزاده
خبرنگار گروه فرهنگ

 سریال »تدلاسو« که مخاطبان زیادی در جهان جذب کرده، اهمیت اثر هنری قصه گو را نشان می دهد

مربی! دوره ات تموم نشده

آیا داســـتان لزوما باید یک نتیجه گیری اخلاقی داشته باشد؟ از زمان باستان که فن 

داستان نویسی در یونان چهارچوب مند شد، نتیجه گیری اخلاقی را به عنوان یکی از 

اجزای اصلی پیکره داستان در محاسبه قرار دادند. یعنی انگار چیزی است مثل پیرنگ 

و تعلیق و پرده بندی و امثال آن. در قرون وسطای غرب هم چنین بود. می گفتند پند 

اخلاقی مثل دارویی تلخ است و زیبایی و شیرینی داستان، به عسلی می ماند که لبه های 

ظرف دارو را به آن آغشته کرده اند تا کودک بهانه گیر بتواند دارو را بخورد. در جوامع 

شرقی هم نتیجه گیری را فایده و کاربرد اصلی داستان می دانستند. اما به دوران هنر 

مدرن که رســـیدیم، این قضیه مقداری محل مناقشه قرار گرفت. یکی از ویژگی های 

سینمای آمریکا که آن را واجد یک زبان جهانی کرده، همین نتیجه گیری های قابل رویت 

در داستان گویی شان است که عموما به شکلی نرم و دوستانه مطرح می شود. اصولا 

آنها قصه گو هســـتند و همان شیوه های جواب پس داده داستان نویسی را که از چند 

هزار سال پیش باب بوده اند، به روز رسانی کرده اند. یکی از مولفه های اصلی قصه گویی 

همین است که مخاطب احساس کند پس از مطالعه اثر یا تماشای نمایش، به یک باور 

رسیده، یک چیزی فهمیده و به درک و دانش و احساسش چیزی اضافه شده است. 

 در سریال »تد لاسو«، این نتیجه گیری »باور« یا »ایمان« Believe است. خودت را باور 

کن، تو می توانی، هیچ چیز غیرممکن نیســـت... این جملات را به طور کلی می تواند 

هرکســـی را یاد جملات  انگیزشـــی در ادبیات ســـوداگران بورس و رمزارز و امثال آن 

بینـــدازد یا روانشناســـی زرد و بازاری را به یاد بیـــاورد. البته مفهوم و باور یا ایمان در 

ذات خودش شـــبیه به هیچ کدام از اینها نیست، اما وقتی در بستر چنین داستانی 

قـــرار می گیرد، چنین حال و هوایی را تداعی می کند. بـــاور وقتی در بافت گفتمان 

ســـرمایه داری قرار بگیرد می شود حباب توهم. چیزی که برای خنثی کردن اعتراض 

به بی عدالتی ها تلقین می شود. آن را مرتب تکرار می کنند و جا می اندازند تا اگر در 

حق کســـی بی عدالتی شـــد، همه چیز را به پای بی عرضگی خودش بگذارد نه اینکه 

حقش را خورده اند و البته به درد این هم می خورد که عده ای آدم خوش باور را بسیج 

کنند تا سرمایه هایشان را به یک قمار از پیش باخته بیاورند. چه سرمایه های مادی و چه 

سرمایه عمر و کوشش و امید را. اما همین مفهوم باور وقتی در گفتمان عدالتخواهانه 

قرار گیرد، تبدیل به عنصری خواهد شد به نام مقاومت. باور در این بستر مفهومی، 

دیگر شبیه به توهم نیست، زیرا نتیجه گیری مادی را غایت خودش نمی داند و برای 

احقاق حق پدید می آید. باور یا ایمان چنانکه در ســـریال تد لاسو مطرح می شود، از 

جنس عدالتخواهانه نیست و تم شانس باوری را که در تبلیغات جریان سرمایه داری 

بســـیار پربسامد اســـت، در درون خودش دارد. از خود بپرســـیم که چرا ما باید باور 

کنیم یک مربی شکســـت خورده فوتبال آمریکایی اگر به لیگ فوتبال بریتانیا که از 

برترین های دنیاســـت بیاید و مربیگری یک تیم مهم را به عهده بگیرد، بتواند آن تیم 

را به اوج برســـاند. برای دقیق تر شـــدن بحث باید لحظه ای از موضوع سرگرمی عبور 

کنیم و صرفا روی چیزی تمرکز داشـــته باشـــیم که این مجموعه می خواهد به عنوان 

نتیجه گیری اخلاقی جا بیندازد. این شـــانس باوری غول آسا در عالم واقع چه کسی 

را و چه ملتی را به موفقیت می رســـاند؟ در عالم واقع چقدر محتمل اســـت که چنین 

اتفاقی حتی با غلظت بسیار پایین تر رخ بدهد؟ ما چطور می خواهیم آن باور را که در 

ســـریال رویش تاکید می شود باور کنیم؛ درحالی که نه تنها خود موقعیت پیش آمده 

بســـیار غلو شـــده است، بلکه مسیر این غلو هم غلط است. فقط یک دلیل می تواند 

مخاطبان را وابدارد که چشـــم بر این همه ناترازی داستان با منطق 

واقعی ببندند و آن دلیل سرگرمی است. هیچ کس باور نمی کند 

که یک مربی شکست خورده فوتبال آمریکایی به انگلستان 

برود و مربی بســـیار موفقی در لیگ برتر آنجا شـــود، اما این 

را در داستان سریال می پذیرد، چون رویای شیرینی است. 

ما در تد لاســـو با یک داستان که در دسته بندی »ماهی خارج 

 از آب« قـــرار می گیرد طرف هســـتیم. ماهی خـــارج از آب

)Fish Out of Water( به شخصیتی گفته می شود که که 

از زندگی روزمره خود حذف شده و ناچار است به دنیایی 

جدید و دیدگاهی جدید وارد  شـــود. در این ســـریال 

تد چنین وضعیتی دارد، اما به واقع اوســـت که روی 

موقعیت جدید، یعنی فضای فوتبال انگلســـتان 

تاثیر می گذارد. حالا به شـــکل عمیق تر بپرسیم 

آیـــا ایمان و باور، نتیجه گیری اخلاقی ســـریال 

تد لاســـو است؟ به نظر نمی رسد کاملا چنین 

باشـــد. چیزی که آنها از مفهوم باور مدنظر 

دارنـــد، به نوعـــی ترویج ســـبک زندگی و 

جهان بینی آمریکایی اســـت. به عبارتی 

مفهـــوم کلی و عام بـــاور در اینجا مدنظر 

نیســـت؛ بلکه یک جهان بینی و سبک 

زندگی به خصوص مدنظر است که برای 

عمومیت یافتن، در جلد مفهوم عمومی 

باور رفته است. آمریکایی هایی که 

ساده می گیرند و هیچ چیز را بیخود 

پیچیده نمی کنند و اتفاقا به همین 

دلیل از بقیه موفق تر هستند، یک 

تم تکرار شونده در داستان گویی 

ر  د  . ســـت مریکایی ها آ د  خـــو

مقابـــل اگـــر فیلم ها و ســـریال ها و 

داســـتان های اروپایی را رصد کنیم، 

بـــه موارد متعددی بر خواهیم خورد که 

خصوصیات آمریکایی ها را زیر ضرب کنایه 

یا تمسخر گرفته اند. تد لاسو دقیقا در همین 

گســـل فرهنگی بین اروپا و آمریکا ایستاده که 

به نوعی قابل تعمیم به دوگانه آمریکا و جهان هم 

است. به عبارتی آنها قصه گفتند تا از فرهنگ و سبک زندگی و جهان بینی خودشان 

حمایت کنند که این در تمام دنیا باب است و هر کس یا هر کشوری بتواند، همین کار 

را می کند. اما مخاطبان در دیگر کشورها باید ببینند آیا با بخشی از فرهنگ یک کشور 

که تبلیغ می شـــود موافق هستند یا نه؟ و آیا آن نتیجه گیری با فرهنگ یا منافع شان 

همخوانی دارد یا ندارد؟

»تد لاسو« سریالی تلویزیونی است که نامش را از نام شخصیت اصلی اش وام می گیرد. تا به حال سه فصل از این سریال بیرون آمده و درمورد تولید فصل 

چهارم تردیدهای جدی وجود دارد. داســـتان این مجموعه به یک مربی فوتبال آمریکایی برمی گردد که از کانزانس ســـیتی برای هدایت یک تیم فوتبال 

انگلیسی یا همان فوتبال مشهورتری که همه می شناسیم، به جزیره می رود. می دانیم که فوتبال آمریکایی یک بازی مخصوص به جغرافیا و فرهنگ ایالات 

متحده اســـت؛ حال آنکه فوتبال بریتانیایی یک بازی بین المللی اســـت و شاید مشهورترین ورزش در جهان باشد. از همین رو سریال تد لاسو با همجواری 

کنایه آمیـــز ایـــن دو مفهـــوم از فوتبال، در مدار همان کنایه های قدیمی که اروپا و آمریکا همیشـــه نثار هم می کردند قرار می گیرد. البته اینجا می توان دوگانه آمریـــکا و اروپا را به دوگانه آمریکا و جهان هم تعمیم داد. این دفاع 

طنازانه از فرهنگ آمریکایی در شرایط ازهم گسیختگی آن جامعه و از بین رفتن اعتمادبه نفس آمریکایی ها طراحی شد. به عبارتی این سریال یک تاکید عمدی روی جذابیت های آمریکایی بودن بود تا مجددا بتواند انسجام 

آن جامعه را برگرداند. در این خصوص، نویسنده اثر که خالق اولیه این ایده هم هست در مصاحبه ای عنوان کرد وقتی ترامپ رئیس جمهور بود جامعه آمریکا وضعیتی شدیدا دوقطبی داشت و مردمش نمی توانستند با 

هم گفت وگو کنند. این نویســـنده چنانکه خودش گفته اســـت می خواســـت در چنین شرایطی تصویری بسازد که این شکاف ها در آن نباشد. بعد از ساخته شدن سریال و به میدان آمدن فصل اولش در دوران قرنطینه 

کرونایی، کم کم مشخص شد که از جهات دیگری هم می شود به این مجموعه نگاه کرد. مثلا یک فرانشیز پولساز ورزشی. ترامپ بالاخره از اتاق بیضی شکل کاخ سفید رفت و جوزف بایدن رئیس جمهور شد. در دولت 

بایدن با فصل های بعدی این ســـریال تحت عنوان اثری که می تواند به ســـلامت روانی جامعه کمک کند، برخوردهای مهربانانه ای شـــد. در ادامه راجع به مراحل پدید آمدن ایده تد لاسو از تبلیغ یک برنامه ورزشی 

تلویزیون تا سریالی پرمخاطب گفته ایم و فرآیند تکامل این ایده بررسی شده است. در بخش دیگری از پرونده پیش رو به آن شیوه تجاری که در عرضه چنین اثری به کار بسته شد پرداخته شده و مشارکت 

صاحبان اثر با صاحبان نشان های معروف تجاری مورد اشاره قرار گرفته است. تحلیلی هم بر لایه های محتوایی اثر در پی اینها آمده که به مفهوم باور یا ایمان تاکید دارد و دوگانه فرهنگی آمریکا 

و اروپا یا آمریکا و جهان را برای تحلیل به همین بستر می آورد. یادداشت جداگانه ای هم این سریال را با لحنی که همزبان مخاطبان عمومی باشد بررسی کرده است. 

دیدار به وقت کاخ سفید
بازیگران این ســـریال، پیش از انتشار فصل سوم هم به کاخ سفید رفتند. 

یکی از تصاویری که در فضای مجازی بسیار دیده شده، مربوط به توییتی 

 »believe« از جـــو بایدن بـــود که روی دیوار اتاق بیضی شـــکل کلمه

چسبانده شده بود. بازیگران تیم خیالی ریچموند روز بعد از انتشار 

این توییت به کاخ ســـفید رفتند و با جو بایدن و همسرش دیدار 

کردند. رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا در حالی که پیراهن 

ریچموند را در دســـت دارد و همســـرش جیل بایدن هم در 

کنار اوســـت، از بازیگران »تد لاسو« در اتاق بیضی شکل 

اســـتقبال کردند. بنا به خبری که از این دیدار منتشر 

شـــده، بازیگران تد لاسو درباره اهمیت سلامت روان 

صحبـــت کردند. بایدن در این دیدار گفت نزدیک به 

500 میلیون دلار به ایالت ها کمک کرده است تا در 

زمینه سلامت روان اقدام کنند و از برنامه پیشگیری 

از خودکشی حمایت شود. 
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ادامه از صفحه ۱۲

یادداشت

پیرامون »تب تدلاسو« و محبوبیت جهانی اش 

ملاقات با روح گمشده خودمان

همین اول کار با هم صادق باشـــیم. من فقط فصل اول تدلاسو را 

دیدم. آن هم نه موقع پخش فصل اول. قسمت های اولش تازه منتشر 

شده بود و ملت دچار پدیده فرهنگی »تدلاسوزدگی« شده بودند. 

عجیب هم نبود. تلفیق فوتبال و کمدی ترکیب معرکه ای می شود. 

مثل یک فنجان کاپوچینوی طعم دار. کاپوچینو به خودی خودش 

معرکه است چه برسد به اینکه یک »طعم دهنده« دوست داشتنی 

هم به آن اضافه شـــود. یک چیزی مثـــل نعنا یا کارامل. انتخابش 

صد البته به ذائقه شما بســـتگی دارد اما قهوه خورهای حرفه ای 

می دانند که بعضی ترکیب ها آنقدر معرکه می شود که دیگر کسی 

نگرانش نباشد. تدلاسو قهوه طعم داده شده ای است که طراحی 

شده تا پسندیده شود. سریال همه چیزهایی را دارد که باید داشته 

باشـــد. یک غریبه در میان جمعی دیگر. کمی عنصر شوریدگی 

و جنون. اتفاقات عجیب وغریب. کلی ســـوال بدون جواب و بعد 

آشـــنا شدن با شخصیت کسی که با او طرفیم. با نفر اول داستان. 

با مرد مجنون وضعی که از آنسوی اقیانوس به این سمتش آمده تا 

در رشته ای مربیگری کند که از آن چیزی نمی داند! 

بیایید کمی درمورد »تب تدلاسو« صحبت کنیم. 

چرا »تدلاسو« برای مخاطب جذاب است؟
چون ما همه، درون خودمان یک تدلاســـو داریم؛ فروتن، مهربان 

و دوست داشتنی. آماده برای ورود به آزمون های مهم. آماده برای 

دوست داشته شدن حتی وقتی از تو متنفرند. ما همه تدلاسوی 

درون مان را گم کرده ایم. آموخته ایم که مخفی اش کنیم. جامعه و 

روزگار به ما آموخته اند که ترسو باشیم، ریسک نکنیم، برای دست 

یافتن به پیشرفت شغلی، از این سوی دریا به سمت دیگرش نرویم. 

ما را ترسانده اند از هرچیزی که فکرش را بکنید. مثلا از پیشرفت 

شغلی. از تغییر. از ایستادن بر سر چیزهایی که کدهای اخلاقی 

ماست. از دانا بودن می ترسیم و از مهربانی به غریبه ها می ترسیم. 

از دوست داشتن دیگران واهمه داریم. از کمک کردن پرهیز مطلق 

داریم. ما یاد گرفته ایم جواب بدی را با بدی بدهیم، نه با خوبی. و 

به همین خاطر است که تدلاسو را دوست داریم چون او، گمشده 

درون ماست. چون نمی ترسد. نه از ریسک کردن، نه از پیشرفت، 

نه از تغییر. بلد است در هر شرایطی خودش بماند. مهربان باشد 

و صد البته با صبر و حوصله، جو را ســـمت خودش برگرداند. بلد 

است با مهارت هایی که دارد، غافلگیرمان کند. او مردی ساده دل و 

مهربان است که می خواهد تیمش را به سمت موفقیت پیش ببرد 

اما حاضر نیست روی کسی پا بگذارد. حاضر نیست کسی را درهم 

بشکند. مردی که از موفقیت دیگران خوشحال می شود حتی اگر 

آن موفقیت به معنای شکســـت خودش باشـــد. ما با دیدن او یاد 

خودمان می افتیم یا دست کم، یاد کسی که دوست داریم باشیم. 

تدلاســـو انسان گم شـــده درون ماســـت. مهربان، آرام، فروتن و 

صد البته شـــوریده دل به روشی دلپذیر. او همانی است که به ما 

می آموزند این گونه نباشیم. همان که اگر شبیهش بشویم، احتمال 

دارد در بازی زندگی جایی را ببازیم. دور بخوریم. خیانت ببینیم. 

بالا دستی هایمان نتوانند موفقیت هایمان را ببینند. ابزار موفقیت 

را از دســـت مان بگیرند. دور و بری هایمان اگر توانستند ضربه ای 

به ما بزنند. مردم به ما بی اعتماد باشـــند و جای آنکه دست مان را 

بگیرند، منتظر زمین خوردمان باشـــند. او همه اینها را می بیند و 

از خودش بودن دست نمی کشد. 

فکر کنم رمز و راز موفقیت سریال همین باشد. اینکه باید خودت 

باشی بی توجه به دیگران. باکت نباشد چطور تحقیرت کنند. بدانی 

که تو می توانی برشان گردانی سمت خودت. بتوانی متقاعدشان 

کنی که در موردت اشـــتباه می کنند. این بزرگ ترین دســـتاورد 

سریال تدلاسو اســـت. خودت باش. راهت را برو. بذر نیکی ات را 

بکار و منتظر باش تا بیابان تردید به گلزار دوستی تبدیل شود. 

fفرهنگفرهنگ a r h i k h t e g a n o n l i n e

 هومن جعفری
خبرنگار

 آگهی مناقصه 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد گرگان در نظر دارد تهیه پوشش استخر خاکی ذخیره آب شهرک 
گلخانه ای خود را با ورق ژئو ممبران )پلی اتیلن؛ استاندارد gm 13) به مساحت تقریبی 2300 
متر مربع به همراه لایه محافظ را از طریق مناقصه عمومی به اشخاص واجد شرایط واگذار نماید. 
متقاضیان ظرف مدت 10 روز پس از درج آگهی فرصت دارند به امور اداری دانشگاه مراجعه یا 
با شماره 01732132290 تماس حاصل نمایند. دانشگاه در رد یا قبول پیشنهادها مختار 

بوده و هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود.

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه اجرایی قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرای شـــماره 140260312001002606 و 140260312001002609  هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاســـه های  1401114412480000262 و 
1401114412480000263  تقاضای 1. خانم فاطمه زاغی به شماره شناسنامه 4 و کد 
ملی 2122136588 صادره از گرگان فرزند علی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی 2. خانم حدیثه زاغی به شماره شناسنامه 2933 و کد ملی 2121686339 
صادره از گرگان فرزند علی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی، به مساحت 
کل 25137.20 مترمربع واقع در ارضی بانعمان )بانی امام) از پلاک 137- اصلی بخش 2 
حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک رســـمی سیدجواد و سیدمحمد 
مظفری به متقاضیان  دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود و درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، به مرجع ثبتی، 

دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.  م.الف/16083
مهدی شاه مهری  -  سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان  
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۲/4/6      تاریخ انتشار نوبت دوم ۱40۲/4/۲۱

آگهی مزایده
دانشگاه آزاد اسلامی ساری در نظر دارد از طریق برگزاری مزایده املاک 

مازاد خود به شرح ذیل را به فروش برساند. لذا متقاضیان می توانند جهت 

اخذ اسناد مزایده از تاریخ نشر آگهی به دبیرخانه دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد ساری حداکثر تا روز شنبه مورخ 1402/04/17 مراجعه نمایند 

ـ زمین کشـــاورزی جاده نکا به ســـاری )مزایده عمومی) ـ زمین 3000 

متری جنب دانشگاه بر اصلی جاده دریا روبه روی دانشگاه پیام نور ساری 

)مزایده عمومی) ـ بـــرای اطلاع از جزئیات برگزاری مزایده حضوری به 

واحد دانشگاهی مربوطه مراجعه نمایید. ـ نشانی واحد ساری: ساری ـ 

میدان خزر - کیلومتر 7 جاده دریاـ ساختمان اداری ـ طبقه سوم ـ قسمت 

دبیرخانه مرکزی تلفن 33033751 -011 در ضمن هزینه درج هر یک 

از آگهی ها بر عهده برنده مزایده می باشد. 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد ساری

صدای نخبگان، نگاه جوانان

روزنـــــــامه فرهیختـــــــگان
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آگهی مناقصه عمومی
ـــه،  ـــور تهی ـــام ام ـــذاری انج ـــه واگ ـــبت ب ـــر دارد نس ـــاری در نظ ـــتان چهارمحال وبختی ـــی اس ـــتی درمان ـــات بهداش ـــکی و خدم ـــوم پزش ـــگاه عل دانش

ـــی  ـــز آموزش ـــهرکرد - مرک ـــه کاشانی ش ـــی درمانی آیت الل ـــز آموزش ـــی - مرک ـــجویی فرهنگ ـــت دانش ـــود )معاون ـــه خ ـــای تابع ـــذای واحده ـــع غ ـــخ و توزی طب

ـــتان  ـــا)ع) اردل – بیمارس ـــام رض ـــتان ام ـــن – بیمارس ـــکی بروج ـــوم پزش ـــکده عل ـــج) بروجن- دانش ـــتان ولیعصر)ع ـــهرکرد - بیمارس ـــر)س) ش درمانی هاج

امـــام جـــواد)ع) ناغـــان – بیمارســـتان شـــهدای لـــردگان – بیمارســـتان سیدالشـــهدا)ع)  فارســـان - بیمارســـتان ســـینای جونقـــان) را بـــه تفکیـــک از 

ـــه  ـــناد مناقص ـــت اس ـــت دریاف ـــردد جه ـــوت می گ ـــرایط دع ـــد ش ـــان واج ـــیله از متقاضی ـــد. بدینوس ـــدام نمای ـــه ای اق ـــی یک مرحل ـــه عموم ـــق مناقص طری

ـــت  ـــر اس ـــه ذک ـــد. لازم ب ـــه نماین ـــایت www.setadiran.ir مراجع ـــه س ـــاعت 14 ب ـــت 1402/04/15 س ـــح لغای ـــاعت 8 صب ـــخ 1402/04/06 س از تاری

ـــل  ـــز قاب ـــر نی ـــدت 20 روز دیگ ـــه م ـــه ب ـــد ک ـــدت 20 روز می باش ـــه م ـــناد ب ـــذاری اس ـــل و بارگ ـــن روز تحوی ـــخ آخری ـــنهادات از تاری ـــار پیش ـــت اعتب مهل

ـــت. ـــده اس ـــه درج گردی ـــناد مناقص ـــک در اس ـــه تفکی ـــه ب ـــرکت در مناقص ـــن ش ـــغ تضمی ـــد و مبل ـــد می باش تمدی

 شناسه اگهی ۱5۱8669

تد لاسو چگونه خلق شد؟
جیسون سودیکیس در ابتدا یک تایتل کاراکتر title character را در سال ۲0۱3 به عنوان بخشی از یک سری 

تبلیغات تلویزیونی برای برنامه NBC Sports به تصویر کشید. این شخصیت برساخته، قرار بود پوشش برنامه 

آن بی سی اسپورت از لیگ برتر را تبلیغ کند که در آن لاسو به عنوان سرمربی جدید تاتنهام هاتسپر F. C به 

تصویر کشیده شد. در حدود سال ۲0۱5، اولیویا وایلد، نامزد سودکیس در آن زمان به او پیشنهاد کرد که 

این شخصیت را بازبینی کند تا شاید در داستانی جدید، لاسو متوجه شود که باید مسیر شغلی خود را تغییر 

دهد. در حالی که لاسو اصلی به طور گسترده تری کمیک بود و در ضمن سودیکیس او را »جنگ گرا« توصیف 

می کرد، با این حال تصمیم گرفت او را برای قرار گرفتن در قالب سریال های تلویزیونی دلسوزتر کند و دلیل 

خود را برای انجام این کار در مصاحبه ای با گاردین در می  ۲0۲3 توضیح داد: »این فرهنگی بود که ما در آن 

زندگی می کردیم. من خیلی فعال آنلاین نیســـتم اما این فضا حتی روی من هم تاثیر گذاشـــت. سپس شما 

)در این فروشگاه فرهنگی( دونالد ترامپ را دارید که از پله برقی پایین می آید. من آن زمان با خودم می گفتم، 

این احمقانه اســـت. بعد دیدیم ترامپ، باب چه چیزی را بین مردم ما باز کرد... از اینکه مردم ما نمی توانند 

به حرف یکدیگر گوش دهند متنفر بودم. همه چیز در جامعه خیلی قطبی و دوگانه شد و فکر نمی کنم کار 

دنیا این طوری پیش برود. من به عنوان کســـی که تازه پدر شـــده بود، نمی خواستم به این شکاف اجتماعی 

چیزی اضافه کنم. من نمی خواستم این شکاف را به تصویر بکشم.«

سرانجام بیل لارنس، تهیه کننده تلویزیون 

و خالـــق Scrubs، در ســـال ۲0۱۷ برای 

کار روی یک ســـریال تلویزیونی براساس 

شخصیت اســـتخدام شد. این سریال به 

کمپانی برادران وارنر تعلق دارد و شرکت 

تولیدی لارنس هم در آنجا مســـتقر است 

و حقـــوق پخش خطی ســـریال را کنترل 

می کند. تلویزیون یونیورسال، به عنوان 

یکی از زیرمجموعه های NBC هم به عنوان 

شریک غیرعامل در پروژه حضور دارد. 

 Apple در ۱9 آگوســـت ۲0۲0 بـــود که

TV+ سریال را برای فصل دوم ۱0 قسمتی تمدید کرد. بعدا تایید شد که فصل دوم به ۱۲ قسمت افزایش 

یافته است. در ۲8 اکتبر ۲0۲0، این سریال برای فصل سوم تمدید شد. در قسمتی از بازبینی پادکست 

»پزشکان جعلی، دوستان واقعی با زک و دونالد«، لارنس نشان داد به دلیل محدود بودن زمان سودیکیس 

پس از فصل سوم، تد لاسو احتمالا یک »نمایش سه فصلی« خواهد بود. در ژوئن ۲0۲۲ برت گلدشتاین، 

همکار سودیکیس در فیلمنامه اظهار داشت که ما همچنان در حال نوشتن هستیم اما سریال پس از سه 

فصل به پایان می رسد. در مارس ۲0۲3، سودیکیس گفت فصل سوم پایان داستانی است که می خواستیم 

بگوییم و البته اضافه کرد احتمالاتی برای اسپین آف وجود دارد.

چند حاشیه 
از این تیم 

فوتبال خیالی
در اکتبر Apple TV ،۲0۲۱+ به قراردادی با لیگ 

برتر انگستان به ارزش 500 هزار پوند )حدود 68۲ 

هزار دلار( بســـت تا این سریال دارای آرم ها، کیت ها و 

جایزه لیگ از فصل ســـوم شـــود. در 6 مارس ۲0۲۲، یک روز 

قبل از شروع فیلمبرداری فصل 3، شرکت نایک در حساب رسمی توییتر خود عکسی 

از لوگـــوی علامت تجاری Swoosh خـــود را که روی کیت AFC Richmond گنجانده 

شـــده بود منتشر کرد، به این معنی که تولید سریال با این برند به توافق رسیده است 

تا این شـــرکت به عنوان سازنده کیت رســـمی باشگاه خیالی ریچموند در قسمت های 

آینده باشـــد. برخی از منابع به شـــباهت های زیادی بین شخصیت تد لاســـو و تری اسمیت، سرمربی فوتبال 

آمریکایی اشاره کرده اند. او اولین آمریکایی است که مدیر و سرمربی یک باشگاه حرفه ای فوتبال انگلیسی شد. 

AppleMagazine )که ربطی به شرکت اپل ندارد( می نویسد که این سریال در واقع از داستان تری اسمیت، یک 

مربی فوتبال آمریکایی گریدرون الهام گرفته شده است که مالکیت تیم فوتبال اتحادیه انگلیس چسترسیتی 

را برعهده گرفت و متعاقبا خود را به عنوان اولین نفر در مربیگری تیم معرفی کرد. 

در مارس ۲0۲۱، بیل لارنس اعلام کرد کالاهای رســـمی تد لاســـو قبل از پخش فصل دوم، عرضه خواهند شد. 

این کالاها ازجمله پیراهن های فوتبال، در ژوئن ۲0۲۱ در دســـترس قرار گرفتند. در ســـال ۲0۲3، همزمان با 

انتشار فصل 3، نایک طیف کاملی از کالاهای AFC Richmond از جمله پیراهن، هودی، لباس ورزشی و پیراهن 

تمرینی را عرضه کرد. 

FA Cup انگلستان یکی از قدیمی ترین و درعین حال یکی از مهم ترین مسابقات فوتبالی این کشور به شمار 

می رود و مســـابقه فینال آن که در ورزشـــگاه ومبلی لندن برگزار می شـــود، مهم ترین بازی فصل انگلستان 

است. در مسابقه فینال این جام در سال گذشته تعداد زیادی از بازیگران سریال Ted Lasso برای تماشای 

این مســـابقه دعوت شـــدند و در قالب نقش های خودشان در این مســـابقه حضور پیدا کردند. پس از پایان 

بازی گزارشـــگری قصد تهیه گزارشی از حضور آنها را داشـــت و به هیچ وجه تعدادی از آنها را نمی شناخت. 

بازیکنان تیم ای اف ســـی ریچموند توانستند گزارشـــگر را قانع کنند که دنی روخاس یک شخصیت واقعی 

به شـــمار می رود که از مکزیک برای تماشـــای این بازی مهم به پایتخت انگلستان آمده است و گزارشگر این 

شـــبکه تلویزیونی هم تحت تاثیر ایـــن حرکت قرار گرفت. آنها همچنین آهنگ مخصوص شـــخصیت دنی 

روخاس را همخوانی کردند. 

دیدار به وقت کاخ سفید
بازیگران این ســـریال، پیش از انتشار فصل سوم هم به کاخ سفید رفتند. 

یکی از تصاویری که در فضای مجازی بسیار دیده شده، مربوط به توییتی 

 »believe« از جـــو بایدن بـــود که روی دیوار اتاق بیضی شـــکل کلمه

چسبانده شده بود. بازیگران تیم خیالی ریچموند روز بعد از انتشار 

این توییت به کاخ ســـفید رفتند و با جو بایدن و همسرش دیدار 

کردند. رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا در حالی که پیراهن 

ریچموند را در دســـت دارد و همســـرش جیل بایدن هم در 

کنار اوســـت، از بازیگران »تد لاسو« در اتاق بیضی شکل 

اســـتقبال کردند. بنا به خبری که از این دیدار منتشر 

شـــده، بازیگران تد لاسو درباره اهمیت سلامت روان 

صحبـــت کردند. بایدن در این دیدار گفت نزدیک به 

500 میلیون دلار به ایالت ها کمک کرده است تا در 

زمینه سلامت روان اقدام کنند و از برنامه پیشگیری 

از خودکشی حمایت شود. 



کتاب »برنامه فرانکلین در ایران« که چندماه قبل از نشر 

شـیرازه توسـط مهـدی گنجـوی بـه چـاپ رسـید، حاصـل 

بحـث تـازه دربـاره جنـگ سـرد در بـازه زمانـی سـال های 

اولین بـار  بـرای  کـه  کتـاب  ایـن  بـود.   1356 تـا   1332

بـه موضـوع تاثیـر برنامه هـای نشـر فرانکلیـن در ایـران 

می پرداخـت، بـه نکاتـی از دل تاریـخ توجـه داشـت کـه 

کمتـر مـورد تحقیـق اسـاتید قـرار گرفتـه اسـت. امـا آنچه 

بیشـتر هنـگام چـاپ ایـن اثـر بـه آن توجـه شـده، بحثـی 

دربـاره جنـگ سـرد و چگونگـی و چرایـی آن را شـامل 

می شـود. ظاهـرا در طـرح ایـن بحث سـال های متمادی با 

ساده انگاری روبه رو بوده ایم و این حوزه را در سطح روابط 

بین الملل و نهایت ضعف های فرهنگی حکومت شوروی 

خلاصـه کرده ایـم. امـا علی الظاهـر آنچه به شـدت مغفول 

واقع شـده فهمیـدن همیـن عمق نظری و تئوریک جنگ 

سـرد اسـت، به گونه ای که در کشـور ما تحقیقات بسـیار 

اندکی درباره این بحث شـده و درحقیقت اسـتعاره ای از 

موقعیتی پژوهشی است؛ موقعیتی که هیچ گاه توجهی 

بـه عمـق تحـولات بنیـادی جهـان نداشـته و سـعی کـرده 

اسـت مسـائل را روبنایـی بحـث کنـد، درحالی که ضرورت 

اصلی چنین تحقیقاتی به ما نشان می دهد، دگرگونی ها 

و تحولات جهانی به چند پارامتر سـاده مربوط نیسـتند 

و سـطح درگیـری از لایه هـای عمیق تـر برخـوردار اسـت؛ 

کارهـای  هنـگام  مختلـف،  دلایـل  بنابـر  کـه  لایه هایـی 

آنهـا بی توجهـی می شـود،  بـه  و پژوهشـی  تحقیقاتـی 

به طـور مثـال مطالعـات انقـلاب اسـلامی از مواردی اسـت 

کـه سـال های زیـادی اسـت نتوانسـته ایم عمـق نظری آن 

را وسعت دهیم و بخش گسترده ای از تحقیقات مدام به 

تکرار دچار شده، به همین جهت کتاب هایی مثل برنامه 

فرانکلین در ایران فتح باب گفت وگو های جدی تر اسـت 

کـه چـرا نتوانسـته ایم در داخـل تـوان تاریخ پژوهـی خـود 

را بـا دقـت بالاتـری پـی بگیریـم. بـرای آنکه بتوانیـم از این 

بحث اسـتفاده کنیم با محمد ملاعباسـی، دانش آموخته 

جامعه شناسـی گفت وگویـی صـورت دادیـم تـا در حـد 

امـکان دربـاره غفلـت صورت گرفتـه واکاوی کنیم. 

عنـوان  بـا  زیرتیتـری  کـه  ایـران-  در  فرانکلیـن  کتـاب 

آمـوزش جنـگ سـرد فرهنگـی در خاورمیانـه دارد- بیـش 

از اینکـه کتابـی نظـری باشـد، روایتگـر تاریخـی اسـت، 

یعنـی خواننـده ای کـه ایـن کتـاب را می خوانـد، طبیعتـا 

ممکـن اسـت آن مسـاله نظـری را چنـدان در آن نبینـد، 

چهارچـوب نظـری را جزئـی بیـان کرده کـه خیلی توضیح 

عمیقی نیست ولی پیامی برای مخاطب دارد که پیرامون 

آن بایـد صحبـت شـود. واژه هایـی همچـون جنـگ سـرد، 

امپریالیسـم، امپریالیسـم فرهنگی و... را ظاهرا به خوبی 

در علـوم انسـانی کشـور یـا در وضعیـت علمـی کشـور 

هسـته  به صـورت  یعنـی  ندادیـم،  قـرار  واکاوی  مـورد 

سـخت، پذیـرش یـا عدم پذیـرش داشـتیم. ایـن را چطـور 

می تـوان تبییـن کـرد؟ ظاهـرا در راسـتای آنچـه در همـه 

ایـن سـال ها دیدیـم تلنگـری می زنـد ولـی وقتـی تاریـخ را 

می خوانیم می بینیم امپریالیسم فرهنگی یا جنگ سرد 

بـه ایـن سـادگی نیسـت کـه مـا بیـان می کنیـم. در منطق 

روابـط بین الملـل می گوییـم در بـازه زمانی بین شـوروی و 

آمریکا جنگ سـردی بود و دیوار برلین ریخت و شـوروی 

فروپاشـی شـد ولـی در لابـه لای تاریـخ خیلـی اتفاقـات 

می افتـد. نهایتـا می گوییـم تاریـخ اجتماعـی را بخوانیـم 

کـه گرایش هـای مارکسیسـتی هـم دارد. آن هـم بـه نظـرم 

شـاید خیلی جاهـا کمـک نکنـد. برخی جاهـا خیلی عبور 

می کنیـم. ایـن اتفـاق را رقـم می زنـد یـا خیـر؟

مسـاله ای کـه دربـاره امپریالیسـم یـا امپریالیسـم فرهنگـی یا 

اساسـا مقولـه کلا امپراتـوری بیـان می کنیـد، مفهومی اسـت 

کـه نه فقـط در سـاحت مطالعـات فرهنگی یا جامعه شـناختی 

یـا مردم شـناختی، بلکـه حتـی در عرصـه مطالعـات سیاسـی 

و روابـط بین الملـل هـم مفهومـی اسـت کـه عمدتـا از جانـب 

منتقـدان اصلـی جریـان مطالعـات، بـه کار گرفتـه می شـود. 

بیـان خواهـم کـرد، چـرا امپراتـوری مفهومی اسـت که معمولا 

منتقـدان- کسـانی کـه گرایش هـای چپ گرایانـه نسـبت بـه 

جریان اصلی علوم سیاسی، روابط بین الملل، جامعه شناسی 

دارنـد- ایـن مفهـوم را بـه کار می برنـد؟ در جریـان اصلـی علوم 

انسـانی گرایش عمومی و رایجی داریم که معتقد اسـت عصر 

امپراتوری هـا بـه پایـان رسـیده اسـت. مهم تریـن نقطه عطف، 

پایـان جنگ جهانـی دوم بود. امپراتوری های اسـتعماری مثل 

امپراتوری بریتانیا، امپراتوری فرانسـه اسـتعماری و همین طور 

امپراتوری های سنتی از میان رفتند. اگر به تقسیم بندی های 

تاریخ نـگاری در آن دوره نـگاه کنیـد، از دو نـوع امپراتـوری نـام 

می برنـد؛ امپراتـوری جدیـد کـه امپراتوری هـای اسـتعماری 

هسـتند و امپراتوری هـای سـنتی کـه در قالـب فتـح و غلبـه و 

کشورگشـایی های سـنتی مثـل امپراتـوری عثمانـی هسـتند. 

امپراتوری هـای دریایـی  آن  بـه  بـا تقسـیم بندی های دیگـر 

ایـن  بـه  بـری گفتـه می شـود. کاری  و  و بحـری  و خشـکی 

به عنـوان  را  دوم  جهانـی  جنـگ  نداریـم.  تقسـیم بندی ها 

نقطـه پایـان عصـر امپراتوری هـا قلمـداد می کردنـد. آنهایـی 

کـه می گفتنـد عصـر امپراتـوری باقـی اسـت، بـه ایـن دلیـل 

بـود کـه موجودیـت بسـیار تاثیرگـذار و مهمـی بـه نام شـوروی 

داریم. آنها بعد از 1989 که فروپاشـی شـوروی اتفاق افتاد به 

جمـع دیگرانـی پیوسـتند که می گفتند پدیـده امپراتوری باید 

از عرصـه تحلیل هـای سیاسـی، بین المللی، جامعه شـناختی 

کنـار بـرود و مـا الان توافقی عمومـی داریم، درباره اینکه واحد 

تحلیـل در عرصـه ایـن علـوم دولـت- ملـت اسـت، چیـزی کـه 

در روابـط بین الملـل دربـاره آن صحبـت می کنیـم. البتـه در 

جامعه شناسـی چیـزی اسـت کـه مطابـق بـا جامعـه صحبـت 

می کنیم، برای همین وقتی می گوییم جامعه شناسـی ایرانی 

اسـت، احسـاس می کنیم ایران، نه تنها یک برسـاخته ذهنی 

دربـاره جامعـه ایرانـی در ذهن ماسـت، بلکـه موجودیت عینی 

دارد کـه مطابـق بـا مرزهـای دولت- ملت ایران اسـت. بنابراین 

جایی برای مفهومی مثل امپراتوری نمی ماند. فرق چیست؟ 

فـرق ایـن اسـت کـه وقتی کلمه ای یا مفهومـی مثل امپراتوری 

را اسـتفاده می کنیـد بـه مجموعـه تاثیـر و تاثرهـا، فشـارها، 

برنامه  ریزی هـا و... اشـاره می شـود کـه ناقـض فـرض اولیـه 

دولت- ملت به عنوان واحدهای خودمختار و مسـتقل اسـت. 

درواقـع می گویـد در دنیـا یک سـری دولـت- ملـت وجـود دارد 

کـه خودمختـار نیسـتند، چـون تحت تاثیر متروپل هـا یا مراکز 

امپراتوریایی یا منطق امپراتوریایی و... قرار دارند. این با فرض 

اولیـه در تعریـف دولـت- ملـت در تقابل اسـت، بنابراین مفهوم 

امپراتـوری چیزهایـی شـبیه امپراتوری اسـت. مثـل چیزی که 

والر اشتاین به آن نظام - جهان می گوید. این از سمت کسانی 

استفاده می شد که گرایش های چپ گرایانه داشتند و فرضیه 

کلـی لیبـرال- دموکراتیـک نزدیک تـر به راسـت ها دولت- ملت 

را زیـر سـوال می بردنـد و می گفتنـد بـا پدیده هـای بزرگ تـری 

مواجـه هسـتیم کـه اینهـا همچنان حتی اگر ظاهـر امپراتوری 

وجـود نداشـته باشـد، همـه در منطقـه دولـت- ملـت عمـل 

می کننـد و همچنـان منطـق امپراتوریایـی دارنـد. مهم تریـن 

و جدی ترین شـان آمریکاسـت، بنابرایـن جـای تعجـب نـدارد 

بسـیاری از تحقیقاتـی کـه دربـاره مفهـوم امپریالیسـم، درباره 

مفهـوم امپریالیسـم فرهنگـی و اقتصـادی و حتـی نظامی و... 

از آن صحبـت می شـود، متمرکـز اسـت روی آمریـکا، آن هـم 

به عنـوان بزرگ تریـن و قدرتمندتریـن دولـت- ملتـی کـه در 

دنیـای جدیـد داریـم، حتـی در تحقیقـات جدیـد درباره بحث 

جغرافیایـی هـم صحبـت می شـود؛ اگـر بـه یاد داشـته باشـید 

چندسـال پیـش یـک کتـاب خیلـی مهـم و پرجاروجنجـال در 

آمریـکا نوشـته شـد - اسـمش را فرامـوش کـرده ام- کـه نشـان 

مـی داد تصرفـات سـرزمینی آمریـکا یعنی تکه تکـه زمین هایی 

که آمریکا در جای جای دنیا در اختیار دارد، مسـاحت بسـیار 

عظیمـی دارنـد کـه اگـر اشـتباه نکنـم بزرگ تـر از مسـاحت 

بخـش  از  بزرگ تـر  یـا  آمریکاسـت  به هم پیوسـته  سـرزمینی 

امپراتـوری  سـرزمینی  منطـق  در  اسـت.  آن  از  گسـترده ای 

نیـز آمریـکا همچنـان امپراتـوری اسـت. کتابـی کـه درباره اش 

صحبـت می کنیـم، در چنیـن دسـته ای از مطالعـات اسـت، 

یعنـی مطالعاتـی کـه اعتقـاد دارنـد کارهایـی کـه کشـورهایی 

همچـون آمریـکا و شـوروی انجـام می دادنـد، اگرچـه ذیـل نام 

دولـت- ملـت کار می کردنـد امـا معناهـای فراتـری داشـتند. 

اینهـا اقمـاری دارنـد، حاکمان و کشـورهای دست نشـانده ای 

خیلـی  فرامـرزی  عملیات هـای  دارنـد،  پایگاه هایـی  دارنـد، 

جـدی انجـام می دهنـد کـه ناقـض حـق خودمختـاری دولت- 

ملت هاست. اگر این فرض کلی را درنظر بگیریم که مطالعات 

امپراتـوری درمجمـوع مطالعـات حاشـیه ای علـوم سیاسـی و 

روابط بین الملل اسـت، حاشـیه ای که در این کتاب می بینیم 

حاشـیه مطالعـات امپراتـوری اسـت کـه بـه وجـوه فرهنگـی 

مسـاله می پردازد. کسـی مثل والر اشـتاین عمدتا به مسـائل 

اقتصـادی، سیاسـی و... می پـردازد. بیشـتر مطالعاتـی که در 

حـوزه امپراتـوری انجام شـده در ایـن فضاهـا اعـم از سیاسـت، 

نظامـی و روابـط بین المللـی اسـت. مطالعـات فرهنگـی در 

حاشـیه مطالعاتـی اسـت کـه خـود نیـز حاشـیه ای اسـت. 

کتـاب چـه چیـزی می گویـد؟ می گویـد در دوران رقابتـی کـه 

در آن جنگ مسـلحانه به معنای کلاسـیک کلمه میان آمریکا 

و شوروی، پس از جنگ جهانی دوم وجود نداشت، در بازه ای 

که اصطلاحا جنگ سـرد می شناسـیم و از سـال های 1945 

تـا 1965 اسـت، آمریـکا یک سـری اقدامـات فرهنگـی انجـام 

می دهد تا مردمی را که در کشورهایی زندگی می کردند که از 

نظر جغرافیایی برای اردوگاه آمریکا اسـتراتژیک بودند، همراه 

و همسـو کند که ایران هم در این کشورهاسـت. هدف از این 

اقدامات این بود که هم مردم بیشـتر بدانند آمریکا کجاسـت 

و هـم بـا ایـن کشـور همراهـی و همدلی کننـد و هم نگاه و نظر 

مثبـت و خـوب بـه آمریکا داشـته باشـند. آمریـکا در این برنامه 

موفـق بـود. ملاک سـاده ای دارد، می توانید از یک دانش آموز 

و دانشـجوی معمولـی در ایـران بپرسـید چنـد شـهر در آمریـکا 

را نـام ببـرد یـا چند شـهر از شـهرها را بشـنود می دانـد اینها در 

آمریکاسـت؟ تعـداد زیـادی شـهر را می شناسـد کـه در آمریـکا 

هسـتند. در مقابـل چنـد اسـم شـهر را می دانـد کـه در چیـن 

اسـت؟ چند شـهر را می شناسـد که در روسـیه اسـت؟ خیلی 

بعید اسـت بیشـتر از 5 شـهر در کشـورهای دیگر را نام ببرد. 

انتظـاری هـم نمی تـوان داشـت، هـدف اصلی ایـن برنامه این 

بـود کـه آمریـکا بـه یـک جـای آشـنا، مطلوب و خوب بـرای این 

مـردم برسـد؛ مردمـی کـه در جاهایی زندگی می کنند که برای 

آمریکا موقعیت اسـتراتژیک داشـته اند. کتاب شـرح می دهد 

کـه چـه کار کردنـد و در کـدام کشـورها ایـن برنامـه اجـرا شـد؛ 

ایران، الجزایر، عراق و 12 کشور را نام می برد که در آنها برنامه 

فرانکلیـن اجـرا شـد کـه موفق ترین شـان ایـران بـود. ماهیـت 

کتـاب همان طـور کـه بیـان کردیـد توصیفـی- تاریخـی اسـت 

و شـرح اتفاقـات را بیـان می کنـد. بـه اسـناد مختلـف اسـتناد 

می کنـد تـا نشـان دهـد سـازوکار ایـن برنامه چطـور پیش رفت 

و بـه چـه موفقیت هـای رسـید و بـه کجـا انجامید. 

به عنوان دانش آموخته علوم انسـانی وقتی داخل کشـور 

بحث دوره پهلوی یا مطالعات انقلاب ها می شـود، شـاید 

تـا الان یکـی، دو نمونـه کتـاب دربـاره جنگ سـرد آن دوره 

به سـبک این کتاب نوشـته شـده اسـت. تمام آن چیزی 

کـه در کتـاب مطـرح می شـود، ایـن اسـت کـه شـاه آمـد 

و مدرنیزاسـیونی شـکل داد کـه افراطـی، تنـد و آمرانـه 

بـود و سـرانجام شکسـت خـورد. وقتـی کتـاب را مطالعـه 

می کنیـم، می بینیـم این مدرنیزاسـیون به این کتاب های 

فرانکلین ربط داشـته اسـت اما هیچ گاه شـما نمی بینید. 

کتاب هایی که در حوزه دانش عمومی به تعداد وسـیعی 

ترجمه شده، آن مقطع عصر پوزتیویست ها بوده و خیلی 

کمک کرده که آمریکا بیش از شوروی دیده شود و اتفاقا 

کشوری که می خواهد آمریکا باشد و رویای آمریکایی که 

بخواهد شکل گیرد باید این کارها را انجام دهد، بنابراین 

این مدرنیزاسیون آنقدر تنش فرانکلین بوده که اسنادی 

موجود است و نشان می دهد حتی در مدارس ما و سپاه 

دانش مـان نفـوذ داشـته اسـت. امـروز وقتی دربـاره علوم 

انسـانی داخـل کشـور صحبـت و دربـاره مطالعات انقلاب 

اسـلامی بحـث می کنیـم، اصـلا ایـن را نمی بینیـم. ایـن 

خیلـی عجیـب اسـت. ایـن نمونـه می توانـد نمونه هـای 

دیگـری هـم داشـته باشـد که بدان توجـه نمی کنیم. 

همان طـور کـه بیـان کـردم بـا ارجـاع بـه صحبـت قبلـی در 

کـه  مطالعاتـی  در  مخصوصـا  ایـران  بـه  مربـوط  مطالعـات 

پژوهشـگران ایرانـی سـاکن در ایـران، یعنـی کسـانی کـه در 

بـه زبـان فارسـی  و  ایـران تدریـس می کننـد  دانشـگاه های 

می نویسـند و بـا انتشـارات ایرانـی کتـاب خـود را بـه چـاپ 

می رسـانند، به طورکلـی بـه ضعفـی خیلـی جـدی، چـه از نظر 

تاریخـی، چـه از نظـر تحلیلـی بـرای درنظر گرفتـن بقیه جهان 

دچـار هسـتیم، یعنـی مطالعـات تاریخـی ما عمدتـا متمرکز بر 

افـرادی هسـتند کـه در داخـل ایـران وجـود دارنـد، خیلـی از 

مطالعات مبتنی بر اسنادی هستند که در ایران هم دسترسی 

کامل بدان ندارند و در قالب مجموعه های گزیده ای هسـتند 

کـه به صـورت چنـد مرکزی به انتشـار اسـناد می پردازند. روال 

کار تاریخـی در ایـران خیلـی جزیـره ای اسـت و اگـر این اتفاق 

افتاده باشـد، برآمده از تمکن مالی خود محقق اسـت، یعنی 

دستگاه پژوهشی یا نهاد علمی را نمی بینید که بتواند محقق 

تاریخـی را حمایـت کنـد تـا بـه اسـناد روسـیه، عثمانی، جهان 

عرب و دیگر کشورها دسترسی داشته باشد و مجموعه اسناد 

مختلـف را گردهـم بیـاورد و ماجراهـا را در قالـب بین المللـی 

خـود و گسـترده تر از ایـران ببینـد. بنابرایـن مسـاله همان طور 

کـه شـما بیـان کردیـد، جـدی اسـت. مطالعاتـی کـه دربـاره 

انقـلاب اسـلامی در ایـران می بینیـم، خیلـی محـدود بـه آن 

چیـزی اسـت کـه از خـود می بینیـم، کارهایـی که مـردم انجام 

داده انـد. در آن حیطـه هـم از جنـس پژوهش هـای تاریخـی 

خیلـی عقـب افتاده ایـم کـه دلایـل مختلـف دارد. در داخـل 

جامعـه، کار تاریخـی دربـاره انقـلاب اسـلامی آنقـدر به سـطح 

پایین رسـیده که محدود به تاریخ شـفاهی شـده اسـت و اینکه 

از افـرادی کـه خـود در فرآینـد انقلابـی کاری انجـام داده انـد، 

مصاحبـه بگیریـم و آنهـا را بسـته بندی کنیـم و به عنـوان کار 

تحلیلی یا تحقیقی درباره انقلاب اسـلامی منتشـر کنیم، این 

بـا معیارهـای تحقیقـی فاصلـه زیادی دارد. بخشـی از این امر 

ناشـی از ضعـف تحلیل هـای تاریخی اسـت. چیزهای دیگری 

هـم در ایـن موضـوع دخیـل بوده انـد، مثـل اینکه گرایشـی در 

میـان کسـانی کـه علاقـه نظـری و علقه های اعتقـادی زیادی 

بـه انقـلاب دارنـد، وجـود دارد کـه انقـلاب اسـلامی مـا چیـزی 

یگانـه و اسـتثنائی و منحصربه فـرد اسـت کـه هیـچ کسـی غیر 

از انقلابیـون خالـص و معتقـد نمی توانـد بفهمد. اگر بخواهیم 

بفهمیـم انقـلاب اسـلامی چـه ذات و ماهیتـی داشـته اسـت، 

نه تنهـا نمی توانیـم بـه دیگـران رجـوع کنیـم، بلکـه احتمالا به 

خیلـی از ایرانی هایـی کـه درگیـر آن بوده اند نمی توانیم رجوع 

کنیـم، چـون بـه انـدازه کافـی انقلابیـون معتقـدی نبوده انـد. 

اینهـا گرایش هـای مختلفـی اسـت کـه بـه پژوهش هایـی کـه 

حـول انقـلاب اسـلامی در ایـران شـکل گرفت، آسـیب زده اند، 

امـا درمجمـوع موافقـم چنیـن تحلیل هایـی را کم و اسـتثنائی 

داریـم و آن مـواردی کـه بـه دسـت ما می رسـد، معمـولا ترجمه 

کتاب های خارجی اسـت، یعنی از پژوهشـگرانی که در ایران 

کار پژوهشـی انجام می دهند به ندرت چنین سـبک کارهایی 

 . می بینیم

در جایـی از کتـاب، گزارشـی از سـاواک در سـال 1335 

که سـه سـال بعد از کودتای معروف اسـت، آمده که یک 

تعـداد کتـاب دربـاره حیوانـات منتشـر شـده کـه اگـر در 

مهدکودکان توزیع شـود، گرایش مارکسیسـتی را ترویج 

می کنـد و از چـاپ ایـن کتاب هـا احسـاس خطـر می کند. 

درنتیجـه اتفاقـی کـه می افتـد ایـن اسـت کـه بایـد بـه این 

فکـر باشـیم کـه گرایش مارکسیسـتی وسـعت پیـدا نکند 

و شـاید در آینـده در مـدارس خصوصـی منتشـر شـود، 

چـون مـدارس دولتـی کـه اجـازه نمی دادنـد. از 1335 

چـه چیـزی در ذهـن داریـم؟ 3 سـال بعـد از کودتاسـت و 
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ادامه در صفحه 15

گفت وگو با محمد ملاعباسی درباره کتاب »برنامه فرانکلین در ایران«

بحث فرهنگی در 
ایران نیازمند چند لایه 
اندیشیدن است

سیدجواد نقوی
خبرنگار گروه اندیشه
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fاندیشهاندیشه a r h i k h t e g a n o n l i n e

آدم ها افسـرده هسـتند اما یک دسـتگاهی، منطقی دارد 

کـه ظاهـرا رژیـم کنترلی یا همان چیـزی که فوکو می گوید 

را انجـام می دهـد. امـا مـا وقتی می خواهیـم این را مطالعه 

کنیـم هیـچ گاه بـه ایـن فکـر نمی کنیـم که سـاواک در حد 

مـدارس و مهدکـودکان و کتـاب حیوانـات تصـرف داشـته 

اسـت. در فیلم هـای مـا این طـور نمایش داده نشـده. فقط 

فرد سیبیلویی با کروات می آید و چهار تا فحش می دهد. 

این را چطور می توان واکاوی کرد؟ مثلا گزارشـی از سـال 

1340 به بعد اسـت که می گوید دو سـال بعد، امام کاری 

می کنـد کـه خیلـی ارزش اجتماعـی در آن مقطع نداشـته 

اسـت کـه بگوییـم وسـعتی داشـته اسـت. آنجـا دربـاره 

مجلاتـی کـه در شـوروی اسـت یـا همایش هایـی کـه در 

شـوروی برگـزار می شـود، نسـبت ایـن را بـا آذربایجـان کار 

می کنـد کـه اینهـا روی آذربایجـان تاثیـر نگـذارد. چنیـن 

دسـتگاه قـوی ای وجـود داشـته و چطـور مـا می توانیـم 

بـرای ایـن دسـتگاه الان مسـاله مندی کنیـم و بگوییم این 

چیـزی کـه در فیلم هـا نمایـش می دهیـد نیسـت؟ کتـاب 

فرانکلیـن آنقـدر دقیـق عمل کرده که قابل تردید نیسـت. 

فرانکلین هم ابتدا نمی دانسـته سـاواک چیسـت ولی به 

حدی خوب کار می کند که ساواکی که نسبت به شوروی 

آنچنـان اسـت را تحـت تاثیـر قـرار می دهـد. حتـی برخـی 

جاهـا سـاواک و دسـتگاه فرانکلیـن بـا هـم پیونـد برقـرار 

می کننـد. چطـور بایـد ایـن را طـرح کرد؟

آن چیـزی کـه بـه ذهـن مـن می رسـد ایـن اسـت کـه تصویـر 

مـا از جامعـه دوره پهلـوی و از بخش هـای مختلـف آن دوره 

و سـیاه  و سـفید  معمـولا تصویـر خیلـی ساده سـازی شـده 

هسـتند،  خـوب  آدم  یک سـری  و  بـد  آدم  یک سـری  اسـت. 

یک سـری مذهبی و یک سـری غیرمذهبی هسـتند. یک سری 

شاه دوسـت و یک سـری کسـانی هسـتند کـه از شـاه بدشـان 

می آیـد. همـه از وقتـی از شـکم مـادر زاده شـدند، این طـور 

بودنـد. یعنـی یک سـری در دامـان خانـواده مذهبـی بـه دنیـا 

آمدنـد و یک سـری در دامـان خانـواده غیرمذهبـی بـه دنیـا 

آمدنـد و آن طـور شـدند. البتـه ایـن تصویـر فقـط دربـاره تاریـخ 

دوره پهلوی نیسـت بلکه درباره تاریخ بعد از انقلاب هم اسـت. 

یعنی گرایشـی برای سـفید و سـیاه کردن و ساده سـازی کردن 

روایـات تاریخـی وجـود داشـته اسـت. در عرصـه عمومـی و در 

مخاطب عمومی، نمی توان انتظار داشت شیوه دیگری باشد 

ولـی پیامدهـای ایـن ماجرا هم گاهی اوقـات وارد تاریخ نگاری 

تخصصی ما شـده اسـت. البته در سـطح مطالعات تاریخی که 

بـا روایت هـای تلویزیـون یـا روایت های مدارس باشـد نیسـت و 

کتاب هـای تاریخـی دقـت بیشـتر و گسـتره  وسـیع تری دارند و 

تصویـر پیچیده تـری از تاریـخ ارائـه می دهند امـا همچنان این 

ماجـرا خیلـی جـای کار و مانـور بیشـتری دارد. هرچـه تصویـر 

مـا از ایـن دوره پیچیده تـر می شـود، اتفاقـا متوجـه می شـویم 

رهبـری یـا رتق وفتـق کـردن امـور جامعـه ای بـه بزرگـی جامعه 

ایـران و تلاقـی نیروهـای متفـاوت در سـطوح مختلف، نیازمند 

دسـتگاه پیچیـده ای بـوده اسـت کـه دوران حکمرانـی پهلـوی 

کـه چـه بـا آن موافـق و چـه مخالـف باشـیم، ایـن را به رسـمیت 

شـناخته اسـت و با موجودیتی پیچیده، چندسـطحی، آگاه و 

خیلـی دقیـق روبـه رو هسـتیم کـه آزمـون و خطـا می کنـد و از 

تجربیـات قبلـی خـود چیـز یـاد می گیـرد و در ارتبـاط بـا کلـی 

اطلاعات، داده ها، کشـورهای خارجی و... قرار دارد و درواقع 

بـا یـک چیـز سـاده، یکدسـت و خیلـی پیش پاافتـاده، روبـه رو 

نیسـتیم. وقتـی بـه مسـاله سـاواک می رسـیم می بینیـم، ابعاد 

زیـادی از ایـن ماجـرا هنـوز پنهـان اسـت. یعنی درباره سـاواک 

کلـی اسـناد در جای جـای دنیـا بـوده که منتشـر نشـدند یا در 

دسـترس نبوده اسـت و بر اسـاس همین اسـنادی که در ایران 

داریـم و هـر روایتـی کـه بـا آن روبـه رو هسـتیم، می بینیـم یـک 

دسـتگاه خیلـی پیچیـده اسـت و بـه صـورت جـدی و فراگیر در 

سـطوح مختلـف، بـا برنامه ریـزی و دقـت بـوده. 

وقتـی می خواهنـد تاریـخ را بیـان کننـد، نوعـی تاریـخ را 

ایجـاد می کننـد کـه همـه ابعـاد عقلانیـت پهلـوی را بیـان 

می کنـد ولـی وقتـی می خواهند آن را بسـط دهند، سـریع 

ساده سـازی می کنند. این مسـاله مهمی اسـت. یعنی در 

سـال 1335 سـاواک روی مهدکودک هـا حسـاس اسـت. 

اگر از دید جامعه شناسـی سیاسـی یا فرهنگی بخواهید 

آن را توصیـف کنیـد چطـور بیـان می کنید؟

واقعا نمی دانم چطور باید بیان می شود. 

فرض کنید در جلسه ای دعوت شدید و نظر شما را درباره 

اقدامـات فرهنگـی سـاواک بپرسـند و شـما 10 مثـال هـم 

بیان کنید. مثال ها درست است و از این موارد شاید چند 

مـوردی دربـاره دسـتگیری بیـان کنیـد، ولـی دسـتگیری 

سـاواک موضوعیـت اصلـی نبوده اسـت و بـروز اجتماعی 

ندارد. مثلا جلال آل احمد بازداشـت می شـود، شـریعتی 

بازداشـت می شـود، نشـنیدیم کسـی بـه خیابـان بیایـد. 

انگار همه با این مساله موافق هستند. انگار در آن لحظه 

مردم سـکوت  کردند. اینکه توجه سـاواک به بچه ها بوده 

را مـا دقـت نکردیـم. این چطور شـکل می گرفته اسـت؟

این حوزه را نمی دانم چطور باید بحث کنم. 

پـس سـراغ سـوال دیگـری برویـم. بـا توجـه بـه نکتـه ای 

کـه بیـان کردیـد، دوبـاره می خواهیـم دربـاره جنـگ سـرد 

صحبـت کنیـم و ایـن کتـاب هـم بـه مـا کمـک می کنـد. به 

لحـاظ تبارشناسـی جنـگ سـرد ایـن کتـاب چقـدر کمک 

می کند که بتوانیم صورت دیگری از جنگ سـرد را بحث 

کنیم؟ صورتی که جنگ سـرد کلیشـه ای سـابق نباشـد. 

ایـن کتـاب می توانـد درآمـد یا دروازه ای بـرای ورود به دیدن 

دنیـای فکـر و اندیشـه از یـک منظـر تازه باشـد کـه ابعاد این 

ماجرا خیلی بیشـتر از برنامه کتاب فرانکلین و گسـترده تر از 

ایران اسـت. یعنی در جای جای کتاب به این مسـاله اشـاره 

می کنـد کـه آمریـکا در دوران جنـگ سـرد دو نهـاد فرهنگی 

بـا هـدف همسـو کـردن مـردم بـا سیاسـت ها و دیدگاه هـای 

آمریکایـی ایجـاد کـرد کـه در کشـورهای جهـان سـوم برنامه 

کتاب فرانکلین بود و در کشورهای اروپایی که نزدیک تر به 

فرهنـگ آمریـکا بودنـد، کنگره آزادی فرهنگی به وجود آمد. 

اتفاقاتـی کـه در کنگـره آزادی فرهنگـی می افتد و آدم هایی 

کـه آنجـا رفت وآمـد دارنـد و چیزهایـی کـه بـه پایـه آن وصـل 

می شـود، ابعـاد خیلـی گسـترده فکـری بـرای اروپـا و حتـی 

بـرای جامعـه مـا دارنـد. به عنـوان مثال چند سـال پیش یک 

کتاب جنجالی منتشـر شـد که شـبیه کتاب برنامه فرانکلین 

 CIA در ایـران بـود کـه متمرکـز بـر اسـناد تـازه منتشرشـده

دربـاره مجلـه »پاریـس ریویـو« بـود. ایـن مجلـه یـک مجلـه 

روشـنفکری خیلـی مرکـزی و محـوری بـرای چنـد دهـه در 

اروپاسـت کـه بسـیاری از نویسـندگان مشـهور اروپایـی و 

بسـیاری از چهره های بزرگ فرهنگی اروپا آنجا می نوشـتند 

و اولیـن نوشـته های خـود را آنجـا منتشـر کـرده بودنـد. ایـن 

مجلـه همچنـان هـم مجلـه ای قـوی اسـت. ازجملـه اینکـه 

کسـی مثـل سـارتر بـه دلیل نوشـته هایش در پاریـس ریویو، 

جایزه نوبل ادبیات دریافت کرد و به عنوان نویسنده جهانی 

مهمی شمرده شد. پابلو نرودا از همین دسته هاست. اینها 

چهره هایـی هسـتند کـه پاریس ریویو بـه جهان معرفی کرد. 

الان اسـناد مشـابهی شـبیه اسـناد فرانکلین در ایران داریم 

کـه پاریـس ریویو برای سـال های متمـادی همکاری نزدیک 

با CIA دارد؛ در بستن پرونده ها و درمورد اینکه چطور روی 

این مانور دهند. جلسـات مشـترک با هم برگزار می کردند و 

همفکـری می کردنـد. جریان قابل توجهی از بودجه پاریس 

ریویـو را CIA تامیـن می کـرد. بسـیاری از چهره هایـی کـه 

می بینیـم از ایـن دسـته هسـتند. مثـال دیگـر را می توان در 

ادبیات رئالیسـم جادویی ببینیم که در آن حوزه محققی به 

نـام »اچ واریـا« اسـت کـه روی ایـن امـر متمرکـز و متخصـص 

در ایـن عرصـه اسـت. بـا اسـتناد بـه اسـنادی مشـابه برنامـه 

فرانکلیـن دربـاره کنگـره آزادی فرهنگـی از ایـن صحبـت 

می کنـد کـه بـزرگ شـدن، جهانـی شـدن، مـدل گرفتـن 

رئالیسـم جادویـی و کسـانی مثـل گابریـل گارسـیامارکز 

جـزء دسـتاوردهای کنگـره آزادی فرهنگـی بودنـد، چـون 

می خواسـتند در برابـر رئالیسـم چپ گرایانـه ای کـه ادبیـات 

شـوروی را ترویج می کرد و طرفدار آن بود یک نوع رئالیسـم 

دیگری علم کنند یا یک بدیلی برای آن ارائه کنند و این در 

قالـب رئالیسـم تخیلـی شـکل گرفت. آدم هایـی مثل مارکز، 

نقدهای مثبت دریافت می کردند و اینکه یک نویسـنده ای 

از آمریـکای لاتیـن در طـی چنـد سـال اینقـدر بزرگ شـود و 

کتاب هـای او بـه چنـد ده زبـان ترجمـه شـود و نوبـل ادبیات 

بگیـرد و یکـی از بت هـای فرهنگـی دوران شـود، چیزهایـی 

زیبایی شناسـانه  معیارهـای  براسـاس  صرفـا  کـه  نیسـت 

آن  در  کـه  اسـت  چیزهایـی  باشـد.  شـده  انجـام 

برنامه ریزی هـای سیاسـی و تقابل هـای جنـگ 

سـرد میـان آمریـکا و شـوروی دخیـل اسـت. 

یعنـی کلـی آدم مهـم داریـد. مثـال دیگری 

بیـان کنـم. یـک نمونـه مشـهور دیگری از 

آدم هایـی کـه در کنگـره آزادی فرهنگـی 

فعـال هسـتند، در جلسـات سـخنرانی 

همراهـی  آن  اهـداف  بـا  می کننـد، 

دارنـد، روشـنفکر فرانسـوی »ریمون 

در  دوره ای  در  کـه  اسـت  آرون« 

نظـر  از  فرانسـه  کـه  سـرد  جنـگ 

روشـنفکری در تصـرف منتقـدان 

میـان  در  آرون  نسـل  بـود،  چـپ  

راست هاسـت. نسـل های زیـادی 

کتـاب  بـا  ایرانـی  جامعه شناسـان  از 

آرون،  جامعه شناسـی  نظریـات 

جامعه شناسـی آموختند و او همچنان 

اندیشـمندان  از  بسـیاری  و  مـا  بـرای 

جامعـه ایرانـی آدم مهمی اسـت. آرون آدمی 

اسـت کـه در ایـن رابطـه بـازی می کنـد. 

من قبلا جسـت وجو کردم، بیشترین کتاب هایی 

که در منطقه خاورمیانه از روشـنفکران بوده بعد 

از سارتر و فوکو، آرون بوده و در برخی از کشورها 

آرون به شـدت وسیع تر است. 

آرون آدم مهمـی اسـت. اگـر جریـان شرق شناسـانه 

جدید را بخوانید، می فهمید، تاثیرات سیاسـتگذاری 

بـه  صرفـا  ایـران،  بـر  سـرد  جنـگ  دوران  فرهنگـی 

انتشارات فرانکلین محدود نمی شود و صرفا محدود 

بـه دوران پهلـوی نیسـت. چیزی اسـت کـه در امروز 

نیز ادامه دارد و در چهره های شـاخص اندیشـه در 

ایـران موثـر اسـت. البتـه نکتـه ای به عنـوان تکمله 

اضافـه کنـم، اینکـه وقتـی یک آدمی در یک دوره  با 

کنگره آزادی فرهنگی یا با اندیشکده فرانکلین کار 

کـرده باشـد یـا غیـره بـه ایـن معنا نیسـت کـه کافی 

اسـت به عنـوان یـک خائن یا دست نشـانده آمریکا 

یـا همـکار CIA بـه نقطه ای برسـیم که بگوییم باید 

ایـن آدم را بایکـوت کـرد و کنـار گذاشـت و بـه حرف 

آن اسـتناد نکرد و اهمیتی به توضیحات فرهنگی 

و علمـی او نـداد؛ مسـاله ایـن اسـت که ماجـرا را در 

لایه های متفاوت و ابعاد پیچیده تر بتوانیم ببینیم. 

ایـن تصویـری کـه جلـوی روی مـا اسـت، حـذف 

کـردن یک سـری گزینه هـا اسـت؛ که چـون ریمون 

آرون در کنگـره فرهنگـی آزادی بـوده، پـس آن را 

دنبـال نمی کنـم یـا اگـر می خوانـم بـه ایـن چشـم 

می خوانـم کـه ایجنـت CIA ایـن را نوشـته اسـت؛ 

اصـلا این طور نیسـت. مسـاله این اسـت که  جـزء خصلت های 

پیچیده امپراتوری است، منطق امپراتوری  ای است که حضور 

آن مطالعـات را سـخت می کنـد. حضـور امپراتـوری ای کـه در 

لایـه و سـایه اسـت، هـم هسـت و هـم نیسـت. حکمرانانـی کـه 

در زیـر سـایه یـا زیـر چتـر یـک امپراتوری زندگـی می کنند، هم 

مسـتقل هسـتند و هـم نیسـتند. بـه همیـن خاطـر وقتی شـما 

تاثیـرات فرهنگـی جنـگ سـرد را مطالعه می کنید، باید متوجه 

ایـن باشـید کـه بـا یـک منطـق صفـر و یـک روبه رو نیسـتید که 

ریمون آرون یا دست نشـانده CIA اسـت یا نیسـت بلکه با یک 

تاثیـر سـایه ای و مبهـم روبـه رو هسـتید و این نیازمنـد ابزارهای 

سـنجش پیچیده تـر، تصویـر ذهنـی گسـترده تر و چنـد لایه تـر 

برای درک اتفاقاتی است که در عرصه فرهنگ و علوم انسانی، 

در جهـان و ایـران رخ می دهـد. 

دربـاره جنـگ سـرد در وضعیـت فعلی می تـوان بحث کرد 

یـا ایـده منسـوخی اسـت؟ خانـم »اسـلاونکا دراکولیـچ« 

کتاب هایـی دارنـد کـه کتـاب اول یعنـی کافـه اروپـا بـرای 

بازه یکی دو سـال مانده به سـقوط شـوروی اسـت و آرزوها 

و آمـال مـردم از نظـر تخیـل سیاسـی را بیـان می کنـد. 30 

سـال بعـد کـه کتـاب بعدی را می نویسـد، دیـدار مجدد در 

کافـه اروپـا اسـت و اتفاقـا راهگشاسـت و می گویـد خیلـی 

چیزهایی که درباره آزادی اینجا بیان می کردیم بعد از 30 

سـال فهمیدم؛ منظور اینها تعداد بسـتنی  زیادتر اسـت. 

من احسـاس می کنم این امپریالیسـم ها، هر چند صفر تا 

صـد نیسـتند یـا هـر کسـی آن سـمت رفت مـا نمی بینیم، 

اتفاقا می خواسـتم بگویم  ما شـبیه سـرمقاله های دهه 60 

نشـویم ولـی یـک جاهایـی تاثیـر می گذارد، مثـل حوادث 

اخیـر 1401 برخـی از آدم هایـی کـه دربـاره ایـران صحبت 

می کردنـد، مثـال آن چامسـکی بـود کـه بـا تمـام احترامی 

کـه بـرای او قائـل هسـتم چیزهایـی که بیـان می کرد، هیچ 

ربطی به اعتراضات ما نداشـت. ممکن بود صحبت ها در 

بخشی درست باشد ولی ربطی به اعتراضات ما نداشت. 

وقتـی اینهـا را کنـار هـم می گذاریـم می فهمیـم ایـن لایـه 

در کشـور ما دیده نمی شـود یعنی باید چه کار کنیم این 

لایه دیده شـود؟ نه به این معنا که پرونده سـازی شـود یا 

آدم ها را در حاشـیه ببریم و به افراد برچسـب هایی بزنیم. 

اگـر ایـن لایـه دیـده شـود یـک بخش  از پـروژه امنیت ملی 

کشـورهایی علی الخصـوص کشـور مـا مسـاله مهم تـری 

می شـود و بـه امـر امنیـت ملی کمـک می کند. 

درسـت اسـت. نکتـه مهمـی اسـت. بحـث فرهنگـی در ایـران 

به شـدت دشـوار اسـت بـه دلیـل اینکـه بـه دلایـل مختلـف، 

امـکان چند لایه  اندیشـی و در نظـر گرفتـن شـخصیت های 

خاکسـتری، دیدگاه هـای خاکسـتری، نـه ایـن طرفـی و نـه آن 

طرفی بودن، نه جزء این دسته و نه جزء آن دسته بودن، وجود 

دارد. یـا اصطـلاح جدیدتـری کـه جوانـان اسـتفاده می کنند، 

وسـط باز اسـت. امـکان ایسـتادن در چنیـن موقعیت هـای 

فرضـی در فضـای علمـی و فکـری ایـران در سـال های اخیـر 

محـدود شـده اسـت. ایـن اتفـاق فقـط بـه دلیـل تصمیمـات و 

گرایش هـای فرهنگـی افـرادی که در این عرصه فعال هسـتند  

رخ نـداده اسـت؛ حکومـت هـم بخـش مهمی از این امر اسـت 

که چنین فضایی شـکل بگیرد چون میل زیاد  به بسـته بندی 

کـردن و چیزهایـی کـه از نظـر جریان شناسـی و رصد فرهنگی 

داریم، خیلی زیاد است، یعنی جریان شناسی این کار را دارد 

کـه آدم هـا را در جریـان و دسـته ای بگـذارد. جدولـی دارنـد که 

یک سـری آدم هـا را از بیـرون می آورنـد و در جعبه هـای ایـن 

جـدول می گذارنـد تـا تصویـری بدهد، اینها این هسـتند یا آن 

هسـتند. منظورم این اسـت که این گرایش زیادی شـده اسـت 

و شـاید قبلا بوده ولی در سـال های اخیر که کم وبیش در این 

فضا حضور داشـته ام احسـاس می کردم احتمالا ایسـتادن در 

برابـر ایـن جریـان و صحبـت کـردن از اینکه می شـود در جایی 

ایسـتاد کـه یـک چیـزی هـم هسـت و هم نیسـت، یـک ارتباط 

یـا پیونـدی هـم وجـود دارد و هـم وجـود نـدارد یـا اتفاقاتـی که 

می افتـد، چنـد لایـه اسـت، چیزهایـی نیسـت کـه در فضـای 

علوم انسـانی ایران محبوب باشـد یا کار سـاده ای باشـد ولی 

احتمـالا بهتریـن چیـزی کـه می تواند این فضـا را ایجاد کند یا 

اسـتقرار ببخشـد، انجـام دادن یـا توجه کـردن به پژوهش ها یا 

صحنه هـای تاریخـی ایـن کتـاب اسـت که در چنیـن اتفاقاتی 

بازی پیچیده ای در عرصه اجتماعی و تاریخی در جریان است 

و اتفاقـات این طـوری از ابتـدا خیلـی سـاده بـه نظر نمی رسـد. 

وجـوه قابل توجهـی در ایـن کتـاب وجـود دارد، مثـلا در کل 

کتـاب توضیـح ایـن اسـت کـه چقـدر برنامـه فرانکلیـن موفق و 

دقیق عمل کرد و خوب بود و چقدر توانسـت به اهداف برسـد 

و توانسـت بـه فراتـر از اهدافـی کـه در نظـر گرفتـه بود، برسـد. 

امـا آخـر کتـاب نویسـنده نکته شـوکه کننده ای بیـان می کند. 

وقتـی بخش هـای آخـر کتـاب را می خواندم ایـن امر قابل 

توجـه بـود کـه نویسـنده در جایـی می گویـد 

کـه برنامـه کتـاب فرانکلیـن ده هـا سـال 

در ایـران زحمـت کشـید تـا نـگاه مـردم 

ایـران بـه آمریـکا را مثبـت کنـد. ایـن 

فرآینـد جلـو آمـد تـا به سـال های 57-

56 می رسـیم و صحنـه ای کـه جلـوی 

روی ماسـت این اسـت کـه توده های 

مـردم ایرانـی، عمیقـا و شـدیدا از 

آمریـکا متنفـر هسـتند. یعنـی یک 

برنامـه موفـق فرهنگـی در ابعـاد 

بسـیار گسـترده اجـرا کردیـد کـه 

چیـزی  آن  برعکـس  آن  حاصـل 

شـده کـه در نظـر داشـتید. اینکـه 

بعـد از انقـلاب چـه اتفاقـی می افتـد، 

بحـث دیگـری اسـت ولی نکتـه ای که بر 

آن تاکیـد می کنـم ایـن اسـت کـه همـواره 

وقتـی سـراغ واقعیـت تاریخـی، اجتماعـی می رویم 

و وارد بحـث تعامـل کارگـزاران و عامـلان اجتماعی 

بـا سـاختار اجتماعـی و اتفاقـات تاریخی و صحنه 

داخلی و خارجی، با معرف های مختلفی که روی 

فرآیندها و نتایج کار تاثیر می گذارد، می شـویم، 

خیلی سـخت می توانیم به ارزیابی های اولیه یا 

تحلیل هـای اولیـه درباره اینکـه فلانی این طور 

است یا نیست و این کار را کنند یا نکنند  برسیم 

و ماجرا معمولا پیچیده تر است. تحلیل تاریخی 

خـوب بهتریـن راه بـرای ایـن اسـت که در عمل 

چقـدر عامـلان اجتماعـی بـه آن چیزهایی که 

می خواهنـد یـا به آن کارهایی که علاقه دارند 

می رسـند. 

در ایـن کتـاب گفتـه می شـود، کتاب هـای 

جیبی به حدی گسـترش یافته بود که در  

سـوپرمارکت هم مردم این را می خریدند. 

برنامـه  یعنـی  می خریدنـد،  مـردم  اینکـه 

وقتـی  صحبـت  ایـن  می کنـد.  کار  خـوب 

مطـرح می شـود کـه اوج کار در دهـه 50 

اتفـاق افتـاده اسـت. چطـور سـه سـال بعـد 

انقلابـی می شـود کـه یکی از شـعارهای مهم 

یکپارچـه ایـران ضدآمریکایـی بـودن اسـت؟ 

اگـر بخواهیـم از نظـر تاریخـی واکاوی کنیـم 

را  پارادوکسـیکالی  چنیـن  می تـوان  چطـور 

ارزیابـی کـرد؟ 

در  اینکـه  فهمیـدن  بـرای  مختلفـی  برنامه هـای 

چنیـن صحنه هایـی چه اتفاقاتـی می افتد، مطرح 

می شود. یکی از مشهورترین شیوه ها برای صحبت  

کـردن دربـاره چنیـن حوزه هایـی )چقـدر می تـوان 

اسـم ایـن را تحلیـل گذاشـت نمی دانـم( شـیوه سـخن گفتـن 

دربـاره چنیـن پدیدارهایـی اسـت. کاری کـه مارشـال برمن در 

کتـاب »تجربـه مدرنیتـه« به صراحـت از مارکـس انجام می دهد 

و می گویـد، مدرنیزاسـیون معمـولا مثـل یـک غول چـراغ جادو 

عمـل می کنـد، یعنـی وردی می خوانـد و غولـی از چـراغ بیرون 

می آیـد ولـی وقتـی غـول بیـرون می آید تحت فرمان کسـی که 

از چراغ بیرون کشیده نیست و خود دست به کارهایی می زند 

که صاحب چراغ مقهور آن خواهد شد. نشات گرفته از تحلیل 

تاریخی مارکس و درباره این است که چگونه توسعه نیروهای 

تولید در سـرمایه داری منجر به برانداختن خود سـرمایه داری 

می شـود. یعنـی سـرمایه داری چطـور گورکـن خـود اسـت. 

در ایـن برنامـه هـم ایـن ماجـرا را می بینیـم یعنـی اصلاحـات 

سـاختاری اتفـاق می افتـد و امکاناتـی در اختیـار آدم هـا قـرار 

می گیرد و شـیوه های جدیدی از انتخاب و زیسـتن در اختیار 

انسـان ها قـرار می گیـرد و عاملیت هایی کـه امکانات جدید در 

اختیـار آنهـا قـرار گرفتـه بـه شـیوه های دلخـواه از آن اسـتفاده 

می کننـد یعنـی آن را بـرای اهـداف دیگـری بـه کار می گیرنـد. 

نمونـه جالـب و مرتبـط دربـاره صنعـت نشـر در ایـران، اتفاقـی 

اسـت کـه در دوره پهلـوی اول پیـش از ایـن وقایـع می افتـد و 

چاپخانه هـا در ایـران توسـعه می یابنـد و کتاب چاپـی وارد بازار 

ایـران می شـود. اینهـا تحـت نظـارت و کنتـرل عمومـی دولـت 

پهلـوی اول اسـت و می دانیـم ایـن دولـت اگـر نگوییـم گرایش 

سـخت سـکولار داشت، حداقل علایق مذهبی خاصی داشت 

و می خواسـت آنهـا را بـه جامعـه تحمیـل کنـد. یعنـی این طـور 

نبـود کـه خیلـی بـا دینـداری عامیانـه ای کـه در ایـران وجـود 

داشت، سر ناسازگاری داشته باشد. اتفاقی که افتاد چه بود؟ 

چاپخانه دارهـا و ناشـرانی کـه کتـاب چـاپ می کردنـد متوجـه 

شـدند اگـر کتاب هـای دینـداری روزمـره و بـا تم دینی منتشـر 

کنند بازار خوبی دارد و خوب می فروشـند. بنابراین شـما یک 

دسـتگاه سـاختاری بـرای چـاپ کتـاب و تغییـر سـاختاری در 

سـطح تکنولوژی و تکنیک ها و امکانات به وجود می آورید که 

برای اهدافی اسـت و گسـترش نگاه آن، متناسـب یا همراه با 

دولـت پهلـوی اول اسـت. ولـی اتفاقـی کـه می افتد این اسـت 

کـه بـازار کتـاب شـما پـر از کتاب هایـی درباره زندگـی امامان و 

پیامبـران می شـود و آن چیـزی کـه می خواسـتید بـا آن مبـارزه 

کنیـد خـود را بـروز می دهـد. عرصه هـای تاریخـی مملـو از این 

تناقضات اسـت. سـاختار و امکانی به وجود می آید، امکانات 

بـه اهدافـی کـه سـازندگان مدنظـر داشـتند نمی رسـد و بـا آن 

ناهمخـوان اسـت یعنـی مـردم در جهت هـای دیگـری بـه نفـع 

خـود یـا طبـق علایـق خـود از آنها اسـتفاده می کنند. 

شـاید نمونـه داخلـی آن ایـن باشـد کـه در بـازه سـال های 

1348 تـا 1355 کـه اوج مدرنیزاسـیون بـود و طبـق ایـن 

کتـاب، خیلـی از کتاب هایـی کـه نشـر فرانکلیـن منتشـر 

می کـرد هستی شناسـی مـدرن بودنـد، در مدتی محدود 

مجلـه »مکتـب اسـلام« 60 هـزار جلـد فـروش داشـت. 

اخیـرا روایتـی می خوانـدم کـه می گفـت در زلزلـه طبـس که در 

آسـتانه انقلاب بود و با فاصله کوتاهی از انقلاب رخ می دهد، 

در هنـگام آواربـرداری در بسـیاری از خانه هـای مـردم معمولی 

)بـا توجـه بـه اینکـه شـهر کوچکـی بـود( مجلـه مکتـب اسـلام 

از زیـر آور درمی آمـد یعنـی بسـیاری از مـردم ایـن مجلـه را در 

خانه هـای خود داشـتند. 

ایـن بـا دسـتگاهی کـه تـلاش می کـرد مدرنیزاسـیون را 

به صـورت پیچیـده رواج دهـد تناقـض دارد. اینکـه چطـور 

ایـن امـر مـورد مطالعـه قرار گیرد ضعـف دارد. من مقالاتی 

دیدم که می گفت چون شـاه مدرنیزاسـیون تندی انجام 

داد، مـردم بـه اسـلام پنـاه آوردنـد. درحالی کـه بـا مطالعـه 

کتـاب مارشـال متوجـه می شـویم مدرنیزاسـیون آنقـدر 

پناهـگاه داشـت کـه می توانسـت مـردم را در خـود جـای 

دهد. اینکه یکباره به سـمت اسـلام بیایید جالب اسـت. 

جملـه معروفـی کـه خـود برمـن می گویـد ایـن اسـت کـه 

»حتمـا نبایـد در دوره مـدرن به کلیسـا رفت بلکه می توان 

بـه بـازار رفـت.« در پهلـوی هـم همین طـور اسـت. این هم 

یکی از مشـکلات تاریخ نگاری ماسـت که مشخص نیست 

چرا مردم به سـمت اسـلام آمدند و به سـمت بازار نرفتند. 

کتـاب بحث هـای خوبـی دارد و کلـی بحث ها دارد که می توان 

آن را ادامه داد. 

اگـر امـروز بخواهیـم به عنـوان پژوهشـگر علـوم انسـانی 

چندلایه بیندیشـیم، چگونه وارد طرح بحث شـویم؟ اگر 

در 1401 نقدی می نوشتیم که خیلی مردمی و حکومتی 

نبـود، برچسـب وسـط بازی می زدنـد. ایـن خیلـی علمـی 

نیسـت. پژوهشـگر ممکن اسـت یک مطلب را از زاویه ای 

در لحظـه به درسـتی بیـان کنـد، اینهـا به درسـتی دیـده 

نمی شـود. چـه کار کنیـم لایه هـای درسـت دیده شـود؟ 

من سیاسـتگذار فرهنگی نیسـتم ولی فکر می کنم نگاه کردن 

بـه ماجـرا، ورای اتفاقاتـی اسـت کـه در ایـران و زبـان فارسـی 

درحـال رخ دادن اسـت. علـوم انسـانی مـا تحـول بزرگـی پیدا 

خواهـد کرد_تحـول نـه بـه ایـن معنـا کـه یکبـاره باشـد_ و بـه 

سـمت متفاوت تـر بـودن می رویـم. اگـر علـوم انسـانی مـا بـه 

سـرزمین های فرهنگـی موضوعیتـی فراتـر از ایـران بدهـد و 

چندزبانه تـر از زبـان فارسـی شـود ایـن یکـی از سـاختارهایی 

اسـت کـه رسـیدن بـه آن چندلایـه دیـدن را بـرای مـا فراهم تـر 

می کنـد و امـکان آن را ایجـاد می کنـد کـه ماجـرا را بزرگ تـر 

ببینیـم. آنچـه در ایـران اتفـاق می افتـد و آن چیـزی کـه تجربـه 

می کنیم منحصربه فرد نیست. دیدن این در ابعاد بین المللی 

و اینکه کجا هسـتیم و بقیه که مثل ما هسـتند کجا هسـتند، 

چـه چیـزی از سـر گذراندیـم و بقیـه چـه از سـر گذراندنـد، چـه 

اتفاقاتـی در سـطحی بزرگ تـر از ایـران می افتـد، می توانـد 

کلیـدی بـرای رسـیدن بـه ایـن نگاه باشـد. 
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اطلاعـــی از اولین باری که ســـخن از هوش مصنوعی به میـــان آمد ندارم. 

یعنی نمی دانم اولین بار چه کسی، در چه شرایطی و برای چه چیزی از این 

اصطلاح استفاده کرد که حالا این طور ترند فضای فناوری دنیا شده و همه 

حواس ها مبهوت و مقهور این پدیده شده است. البته مثل مخالفان گردی 

زمین، هســـتند کســـانی که اصل هوش مصنوعی و این میزان از پیشرفت 

فناوری را هم انکار و آن را مقوله ای برای ســـرگرمی مردم می دانند، اما خب 

چیزی که حالا پیش روی ماست دنیایی جدید، فناوری ای خاص و وحشتی 

پس از فراگیری آن اســـت. یکی از پرتکرارترین ســـوالاتی که مدتی است با 

آن مواجهیم و هنوز کســـی جواب دقیقی به آن نداده، این است که دنیای 

بعد از توسعه هوش مصنوعی و جاگیر شدن این فناوری در شئون مختلف 

زندگی انســـان چه شکلی اســـت. هوش مصنوعی چه بلایی بر سر زندگی 

مردم می آورد. اقتصاد دنیا با توســـعه هوش مصنوعی چه تغییری می کند. 

تکلیف حریم شـــخصی چه می شود. قانونگذاری ها چه شکل و شمایلی به 

خود می گیرند. تکلیف نیروی کار چه می شود و هزاران سوال دیگر که فکر 

نمی کنم چیزی جز هوش مصنوعی و بروز و ظهور آن می توانست این طور 

و این همه ســـوال و شـــبهه ایجاد کند. چند روز پیش برای مراسم کوچکی 

به منظور تقدیر از جمعی، نیازمند پوســـتری بودیم و طبق روال همیشه به 

یکی از دوســـتان گرافیست سفارش طراحی پوستر را دادم. او هم بر همان 

مدار و قرارهای قبلی چند اتود اولیه زد و برای من فرســـتاد، منتها یکی از 

اتودهای ارســـالی با بقیه متفاوت بود. قبل از اینکه من سوال کنم خودش 

پاســـخ داد که اتود و نمونه آخر طرحی است که هوش مصنوعی کشیده و 

الحق و الانصاف چند پلـــه ای جلوتر از چیزی بود که خودش طراحی کرده 

بود و همین هم برای من و هم برای خودش وحشتناک بود. فکرش را کنید، 

در یک صفحه چت چند خطی از چیزی که آن را می خواهید می نویســـید، 

حالا هر چیزی، مقاله، ترجمه، ســـوال، طراحی، عکس و... . چند ثانیه بعد 

تقریبا با کیفیت مطلوبی همان چیزی که مطالبه کردید را تحویل می گیرید. 

همین قدر عجیب و همین قدر باورنکردنی! درست از همان چیزهایی است 

که اگر در گذشته کسی می گفت روزی روی صفحه کامپیوتری می نویسی 

مثلا نقاشی فلان چیز را می خواهم، چند ثانیه بعد آن را تحویل می گیری، 

کســـی باور نمی کرد و ریشخند هم می زد. اما خب در حداقلی ترین حالت 

استفاده از این فناوری جدید، هوش مصنوعی کار خیلی ها را راه انداخته و 

بار از روی دوش خیلی ها برداشته، اما خب خیلی های بیشتری را هم نگران 

کرده، نگران اینکه هوش مصنوعی جای آنها را بگیرد و کار و بارشان را از دست 

بدهنـــد و خلاصه این طور فکرها، اما آیا واقعا هوش مصنوعی اینقدر جدی 

اســـت؟ آنهایی که از اساس وجود و جدی بودن این فناوری را رد می کنند، 

دروغ می گویند؟ بر فرض جدی بودن مساله هوش مصنوعی، ما چقدر آماده 

حضور در دنیای جدید با حضور گسترده تر هوش مصنوعی هستیم؟ آن را 

می شناســـیم و به مختصات دنیای جدید آگاهیم؟ نظام سیاسی و قانونی 

حاکـــم، اطلاعی از جزئیات این فضـــا و این دنیای جدید دارد؟ قانونی برای 

هوش مصنوعی یا ســـندی برای تحولات اخیر دنیای فناوری تدوین شده؟ 

اینها همه بخشی از سوالاتی است که باید در جغرافیای فناوری ایران به آن 

پاسخ بدهیم که ما چقدر آماده مواجهه با هوش مصنوعی هستیم و نسبت 

ما با دنیای فعلی چیست؟ چقدر پیشرفته ایم و چقدر عقب مانده؟ آیا برای 

قانونگذاری جدی و بازیگری در این فضا دیر شده؟

وقتیدرسیاستگذاریازکفخیابانهمعقبتریم

عقب ماندگی واقعی از هوش مصنوعی

خب اطلاعات خیلی ها هم مثل ما از هوش مصنوعی شـــاید خیلی بیشتر از اینها 

نباشـــد. یعنی ته شـــگفت زدگی و ذوق ما از ظهور و وجود این فناوری همین رتق و 

فتق امور جاریه و جذابی باشـــد که گاهی حسابی لنگ شان هستیم. اما خب هم 

می دانیم و هم پرواضح است که همه هوش مصنوعی همین هایی که ما می دانیم 

و از آن توقع داریم، نیســـت. همین چند وقت پیش موسســـه جهانی مک کینزی 

)McKinsey( در گزارشـــی مدعی شـــد که هوش مصنوعی مولد می تواند سالانه 

4.4 تریلیون دلار به اقتصاد جهانی اضافه کند. براساس گزارش ۶۸ صفحه ای این 

موسسه، هوش مصنوعی مولد که ابزارهایی چون ChatGPT را در خود جای داده، 

می تواند با برعهده گرفتن بســـیاری از امور در آینده، موجب صرفه جویی ۶۰ تا ۷۰ 

درصدی زمان کارگران شـــود. این مرکز همچنین اعلام کرد نیمی  از مشـــاغل بین 

ســـال های ۲۰۳۰ تا ۲۰۶۰ توسط محصولات هوش مصنوعی و به صورت خودکار 

انجام خواهد شد. این در حالی است که مک کینزی قبلا پیش بینی کرده بود که بین 

سال های ۲۰۳۵ تا ۲۰۷۵، نیمی  از کارها توسط ربات های هوش مصنوعی انجام 

خواهد شد که حالا با گسترش و رشد افسارگسیخته این فناوری، پیش بینی خود را 

تغییر داد. گزارش مک کینزی از معدود گزارش هایی است که تاکنون درباره تاثیرات 

بلندمدت هوش مصنوعی مولد روی اقتصاد منتشـــر شده. این فناوری اخیرا مورد 

استقبال شرکت های سیلیکون ولی قرار گرفته و بسیاری از آنها، میلیاردها دلار روی 

این فناوری سرمایه گذاری کرده اند. به عبارتی دیگر، هوش مصنوعی مولد به یکی از 

موضوعات داغ این روزها تبدیل شده و تاثیر آن بر مشاغل و کسب وکارها نیز از سوی 

تحلیلگران مختلف به بحث و تبادل نظر گذاشته شده است. برخی از آنها معتقدند 

این فناوری موجب بیکاری می شود و برخی نیز باور دارند که این ابزار می تواند افزایش 

بهره  وری فردی را به دنبال داشته باشد. همان باوری که بالاتر و در مقدمه گزارش هم 

به آن اشاره کردیم. علاوه بر مک کینزی، گلدمن ساکس در گزارشی اعلام کرد هوش 

مصنوعی می تواند آشفتگی و اختلال در بازار کار را به دنبال داشته باشد و در این میان، 

ممکن است برخی شرکت ها بیش از سایرین از مزایای این فناوری نوظهور بهره مند 

شوند. همچنین یکی از پژوهشگران موسسه فناوری ماساچوست-MIT-  گزارشی 

را منتشر و اعلام کرد هوش مصنوعی مولد می تواند میزان بهره وری اپراتورهایی را که 

دارای سابقه و تجربه بسیار کمی  هستند، به میزان ۳۵ درصد افزایش دهد. براساس 

گزارش مک کینزی، بخش قابل توجهی از ارزش اقتصادی هوش مصنوعی مولد، از 

کمک به کارگران در انجام خودکار کارهایشان در حوزه های مختلف چون خدمات 

به مشتریان، فروش، مهندسی نرم افزار و تحقیق توسعه ناشی می شود. لارینا لی، از 

پژوهشگران مک کینزی می گوید هوش مصنوعی مولد می تواند قدرت خارق العاده ای 

را برای کارگران ماهر ایجاد کند؛ چراکه می تواند محتوا را خلاصه و ویرایش کند. در 

این گزارش همچنین به چالش هایی که رهبران حوزه فناوری و رگولاتورها در مواجهه 

با این فناوری برخورد خواهند کرد، از جمله نگرانی درباره محتوای تولید شده توسط 

این ابزارها که ممکن است گمراه کننده باشد نیز اشاره شده است. 

همان طور که در انتهای پاراگراف قبلی گفتیم، یکی از اصلی ترین چالش ها در حوزه 

هوش مصنوعی رگولاتوری، تنظیم گری و قانونگذاری در این حوزه است. فناوری ای 

که به سرعت زیاد در حال پیشروی و فتح قلل متعددی است و به خودی خود نمی توان 

افســـار آن را به سادگی در دست گرفت. اما در همین وضعیت فعلی اش هم حتما 

هستند خیلی از کشورهای دنیا که هنوز در مواجهه با هوش مصنوعی بهت زده اند 

و نمی دانند آینده مواجهه با این فناوری چیست و چه خواهد شد. ایران هم خیلی 

مســـتثنی از این قاعده ها نیست و طبق معمول همیشه، در حوزه سیاستگذاری و 

قانونگذاری برای فناوری های جدید، فرسخ ها عقب تر ایستاده و دست تکان می دهد. 

سری به صفحات اینترنتی مرکز پژوهش های مجلس، شورای عالی فضای مجازی 

و... زدیم. با چند نفری از مطلعان و کارشناسان حوزه هم به گفت وگو نشستیم که 

یک مورد را در ادامه می خوانید. با این حال چیز دندان گیری عایدمان نشد. راستش 

را بخواهید تقریبا همه می دانند چیزی تحت عنوان هوش مصنوعی وجود دارد و 

دنیا را هم تکان داده، اما خب اینکه دقیقا چطور باید با آن مواجهه داشـــته باشیم 

و آینده دنیـــا با هوش مصنوعی چطور پیش خواهد رفت، در الله اعلم ترین حالت 

ممکنش قرار دارد. البته ناگفته نماند چند وقت پیش خبرگزاری آنا گفت وگویی با 

وزیر ارتباطات درباره هوش مصنوعی و حکمرانی در ایران برای این حوزه منتشر کرد. 

زارع پور در این باره گفت: »شورای عالی فضای مجازی در این حوزه وارد شده و در 

حال تنظیم و تقسیم  کار ملی برای انجام این موضوع است. از طرف دیگر در وزارت 

ارتباطات مرکز توسعه هوش مصنوعی در پژوهشگاه ارتباطات راه اندازی شده است 

که به جدیت این موضوع را دنبال می کند. پیرامون این موضوع یک نقشه راه ملی 

هم تدوین شده که براساس آن همه دستگاه ها ظرفیت هایی را که هوش مصنوعی 

برایشان ایجاد می کند، احصا  خواهند کرد. این موضوع در برنامه هفتم توسعه به 

تکلیف تبدیل شده و همه دستگاه ها مکلف به استفاده از هوش مصنوعی هستند. 

همه دستگاه های اجرایی موظف خواهند بود در سال اول اجرایی شدن برنامه هفتم 

توسعه برنامه ریزی های خود را برای استفاده حداکثری از هوش مصنوعی به منظور 

ارتقای بهره برداری در صنایع به تصویب هیات وزیران برسانند که این موضوع قدم 

بزرگی در جهت متحول شـــدن صنایع و دســـتگاه ها خواهد بود.« پیش از این هم 

مرکز نوآوری و توســـعه هوش مصنوعی در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 

با هدف تهیه برنامه عملیاتی، اجرایی و نقشه راه توسعه زیرساخت ها و کاربردهای 

هوش مصنوعی، نقشـــه راه توسعه ملی هوش مصنوعی را تدوین کرده است. این 

سند در دو بخش کلی توسعه کاربردها و توانمندسازی ها ارائه می شود. در بخش 

توسعه کاربردها هدف استفاده از هوش مصنوعی در حوزه های اولویت داری همچون 

سلامت، حمل ونقل و کشاورزی، آموزش، صنعت و محیط زیست است. در بخش دوم 

توانمندسازی های هوش مصنوعی، تربیت نیروی انسانی متخصص، زیرساخت ها، 

استانداردها، آزادسازی داده ها و موضوعات حقوقی و اخلاقی هوش مصنوعی از 

مهم ترین موارد هســـتند. با این اوصاف همچنان به اذعان کارشناسان ما هنوز در 

این حوزه فعال عمل نکرده ایم و عقبیم. در همین رابطه مجتبی توانگر، رئیس کمیته 

اقتصاد دیجیتال مجلس شورای اسلامی همین چند روز پیش اظهار کرد: »متاسفانه 

ما تجربه خوبی از سندنویسی در برنامه های توسعه گذشته و همچنین تدوین بودجه 

نداریم. پیش نیاز هرگونه قانون گذاری در حوزه هوش مصنوعی، ساماندهی موضوع 

داده و حریم خصوصی در کشور است و در این زمینه نیز اقداماتی از سال های گذشته 

از طرف دولت و مجلس شورای اسلامی آغاز شده که هنوز به مرحله تصویب و اجرا 

نرسیده است. همچنین در حوزه داده و هوش مصنوعی علاوه بر دولت و مجلس، 

نیازمند تسهیل مسیر فعالیت بخش خصوصی نیز هستیم.«

کیوان نقره کار، کارشـــناس هوش مصنوعی معتقد است برای استفاده از هوش 

مصنوعـــی باید شـــاخص های ارزیابی و رتبه بندی این فناوری را در کشـــورمان 

اصلاح کنیم و اجازه دهیم که بخش خصوصی با فراغ بال و بدون دغدغه ای مانند 

دسترســـی محدود به اینترنت، در این حوزه فعالیت کند. نقره کار پژوهشگر حوزه 

هوش مصنوعی در گفت وگو با »فرهیختگان« عنوان کرد که ما در جهان یک تعریف 

کلاسیک برای هوش مصنوعی داریم که براساس توسعه و پیشرفت فناوری است: 

»هوش مصنوعی از نظر تعریف کلاسیک یعنی  آن توانایی تصمیم گیری، تفکر و 

یادگیری انسان، که ماشین یا کامپیوتر می تواند به آن نزدیک شده و انجام  دهد.« 

این می تواند تعریف کلاســـیک برای هوش مصنوعی باشد. اما تعریفی که ما در 

فناوری باید به آن توجه کنیم و عمدتا توجه نمی شود این است که هوش مصنوعی 

به این معناست که یک قدم جلوتر از آن چیزی هستید که دیگران در فناوری از آن 

استفاده می کنند. یعنی الان به موقعیتی دست پیدا می کنیم که فناوری های مان 

یک قدم از آنچه داریم جلوتر هستند و آن هم به واسطه زیرساخت های سخت افزاری 

و نرم افزاری اســـت. تعریف از هوش مصنوعی می تواند این باشد: »بهره گیری از 

فرصت های پیش رو که الان می توانیم از آن استفاده کنیم.« وقتی می خواهیم از 

هوش مصنوعی استفاده کنیم به یک سری الزامات و زیرساخت ها نیاز داریم. اعم 

از زیرســـاخت های فنی و سخت افزاری و الزامات نرم افزاری و درنهایت افرادی که 

می خواهند استفاده تخصصی ببرند و ذی نفعانی که باید با این حوزه آشنا باشند. 

از نظر ســـخت افزاری به دلیل تحریم هایی که وجود دارد قدری محروم هستیم یا 

دسترسی ما کم است. از لحاظ نرم افزاری هم مجبور هستیم به صورت کج دار و مریز 

جلو برویم. نکته اینجاست وقتی این دو زیرساخت اصلی را نداریم هرچقدر نرم افزار 

و تفکر هوشمند قوی داشـــته باشیم، به این دلیل که نمی توانیم به درستی بهره 

بگیریم، نمی توانیم کمال استفاده را ببریم. اما با توجه به هرچه وجود دارد سازمان ها 

می توانند از این ظرفیت استفاده کنند. طبیعی است که بخش خصوصی سریع تر و 

چابک تر و بخش دولتی به واسطه همان روال کند، آرام تر از هوش مصنوعی استفاده 

می کند. نکته قابل اهمیت برای بخش خصوصی که می خواهد از این ظرفیت های 

نصفه و نیمه موجود استفاده کند، نبود قوانین حمایتگر و تسهیل کننده است. اکنون 

که می خواهیم هوش مصنوعی را استفاده کنیم، مجوزها را باید دولت صادر کند. 

نظارت هـــا را دولت انجام می دهد، چون معمولا دولت در زمینه فناوری عقب تر از 

وضعیت موجود اســـت؛ چه بسا باعث می شود بخش خصوصی که می خواهد از 

این فناوری ها اســـتفاده کند هم عقب بماند. علاوه بر آن مشکلات زیرساختی که 

به  علت تحریم ها وجود دارند و مانع کار هستند، کندی دولت در ارائه خدمات این 

حوزه اعم از تسهیلگری و نظارت هم باعث می شود دچار تنش شویم و روزبه روز  با 

دنیا فاصله بگیریم و فاصله این حوزه هم متاسفانه تصاعدی است یعنی این طور 

نیست که با نسبت مساوی از دنیا عقب بیفتیم؛ هرچه زمان بگذرد ما بیشتر و با بازه 

بزرگ تری عقب می مانیم.  نقره کار، کارشناس و پژوهشگر حوزه هوش مصنوعی 

درباره وضعیت استفاده از فناوری هوش مصنوعی در کشورمان توضیح داد: »اگر 

بخواهم کشورها را دو قسمت کنم، ما لااقل در نیمه دوم هستیم. چه بسا حتی در 

چهار گروه پایینی این ماجرا باشیم، چون نمی توانیم به درستی از این حوزه استفاده 

کنیم و زیرساخت های لازم را نداریم. هنوز شاخصه ای نیست و نمی توانیم این را به 

شکل تجمیعی در نظر بگیریم. البته ممکن است بگوییم در یک رشته خوب عمل 

کردیم و در یک رشـــته دیگر ضعیف بودیم اما اگر به صورت کلی بخواهیم در نظر 

بگیریم، هنوز خیلی جا داریم و متاسفانه ممکن است روزبه روز عقب بیفتیم، اگر 

تحلیلگری درســـت نداشته باشیم. شاخص هایی برای تشخیص آمادگی پذیرش 

هوش مصنوعی در کشـــورها وجود دارد. در حوزه بین المللی یک شاخص با سه 

رکن دولت، اطلاعات و زیرســـاخت و بخش تکنولوژی وجود دارد و هرکدام از آنها 

به زیردسته های مختلف تقسیم می شوند. در سال ۲۰19، پس از اتمام ارزیابی، 

کشور ما رتبه ۷۲ را به دست آورد. امتیاز ایران در آن سال معادل ۵.۰49 بود. رتبه 

اول نیز متعلق به کشور سنگاپور با امتیاز 9.1۸۶ بوده است. در میان کشورهای 

خاورمیانه نیز رتبه دهم را داشـــتیم. براســـاس داده های جمع آوری شده در سال 

۲۰۲۰ نیز کشور ما با سه پله سقوط به رتبه ۷۵ رسید و مجموع امتیاز 4۲.۸94 

را داشـــته است.  این شاخص های مورد ارزیابی براساس شاخص های زیرساختی 

فناوری اطلاعات کشورها است. ما الان در سرعت اینترنت، ارائه خدمات کیفیت 

اینترنت کجا هســـتیم؟ تقریبا در رتبه های ۸۰-۷۰ در جهان قرار داریم. در ارائه 

خدمات دولت الکترونیک چندم هســـتیم؟ تقریبا رتبه های 1۰۰ جهان هستیم. 

اگر شاخص های مختلف فناوری اطلاعات کشور را دربیاوریم به تبع آن می توانیم 

برای هوش مصنوعی که از اینها نشات می گیرد، امتیاز و رتبه ای در نظر بگیریم. 

باید همان شـــاخص های حوزه فناوری اطلاعات و میزان دسترســـی به اطلاعات 

و... را در نظر بگیریم. توســـعه فناوری در نقاط دور از مرکز و تعداد خدمات دولت 

الکترونیک که ارائه می شـــود و کیفیت آن، هزینه هایی که به مشتریان و کاربران 

ارائه می شود، هر یک از این شاخص ها می تواند شاخص فناوری اطلاعات باشد 

و تعداد کسب وکارهایی که از IT استفاده می کنند. یا همین فیلترینگ باعث ضرر 

و آسیب برای استفاده از فناوری های نوین مثل هوش مصنوعی است، چون عملا 

بخش خصوصی ما را از انجام فعالیت باز می دارد و هزینه بیشـــتر ایجاد می کند و 

چه بسا باعث ضررهایی فارغ از ضرر مالی شود و آنها را درگیر مسائل حقوقی کند. 

ترس ایجاد کند و شهامت کسب وکار و کار اقتصادی را بگیرد و ده ها موضوع دیگر 

که باعث می شود درنهایت عطای استفاده از فناوری را به لقای آن ببخشیم. پس 

می توان این شاخص را اندازه گرفت.«

نقره کار درباره اصلاح شـــاخص ها برای استفاده بهتر از هوش مصنوعی مساله 

برداشتن فیلترینگ در فضای مجازی را عنوان کرد و افزود: »فیلترینگ بسیاری از 

فضاهای اینترنت باید برداشته شود و باید دسترسی آزاد به فضای مجازی داشت. 

نکته دیگر این است که تعاملات بین المللی با شرکت ها و کشورهایی که خدمات 

زیرســـاخت های فناورانه دارند از گزینه های پیش رو برای اصلاح شاخص های ما 

در هوش مصنوعی است. به خصوص کشورهای پیشرو در حوزه هوش مصنوعی. 

نه تنها صرفا کشـــورهای چین و بلوک شرق، بلکه کشورهای غربی را هم باید در 

نظر داشت. در سطح کلان اگر بتوانیم به تجارت جهانی اضافه شویم نکته بسیار 

مهمی است. در سطح داخلی و مدیریت داخلی باید نظارت ها را بازبینی کنیم. 

یعنی اجازه دهیم شرکت ها و اشخاص دسترسی راحت به فناوری  داشته باشند و 

کار خود را انجام دهند و اگر مشکلی داشتند با آنها برخورد شود. این طور نباشد 

که شرکت هایی که باید از این فناوری ها استفاده کنند؛ مجبور باشند ده ها مجوز 

بگیرند و مجوزها همخوانی نداشـــته باشند. بلکه باید دست آنها را در استفاده از 

تکنولوژی و فناوری باز بگذاریم و شک نداشته باشید آن زمان چه فرصت های خوبی 

در صنعت، اقتصاد، کســـب وکار با این رویکرد به وجود خواهد آمد. آن موقع در 

همه حوزه ها اعم از آموزش، سیاست، فرهنگ و... هوش مصنوعی حضور خواهد 

داشت. اگر همین امر را حتی فقط در حوزه  اقتصادی هم بخواهیم پیش ببریم؛ 

شـــک نکنید که می توانیم جزء کشورهای متوسط در هوش مصنوعی و حتی رو 

به جلو هم در این زمینه باشیم. شکی در این نیست که همه موافق ایجاد هوش 

مصنوعی هستند. منتهی مشکل در تفاوت اجرای این موضوع است. باید هوش 

مصنوعی اجرا شـــود و حتی اگر هم اجرا نشـــود فناوری راه خود را پیدا می کند و 

اجرا می شود. باید قدری بدنه دولت سختگیری را کاهش دهد، آسان تر بگیرد و 

اجازه دهد بخش خصوصی این فضا را پیش ببرد و براســـاس تجربیات شرکت ها 

و کشـــورهای خارجی و همچنین بخش خصوصی داخلی بهتر تصمیم بگیریم. 

شاید تجربه برخی موارد را در کشور نداریم. بنابراین باید اجازه دهیم این فضا باز 

و استفاده شود. تا زمانی که نشست ها و جلسات ما بر سر این است که آیین نامه ها 

چند بند داشته باشد، ما به نتیجه نمی رسیم. الان باید بگوییم هر سازمان مجاز 

است در زمینه هوش مصنوعی سرمایه گذاری کند. در چنین موقعیتی حتی شاهد 

خواهیم بود با وجود تمام تحریم ها و مشـــکلاتی که وجود دارد، بخش خصوصی 

راهکار خود را برای ورود به این فضا پیدا می کند. وقتی این اتفاق افتاد با بهره گیری 

از تجربیات بخش خصوصی، محققان و پژوهشـــگرانی که در این حوزه فعالیت 

می کنند، می توانیم قوانین تســـهیل گرایانه و حمایت گرایانه بنویسیم. به بخش 

خصوصی باید مجوز داد تا از هوش مصنوعی استفاده کند. در زمینه ورود بخش 

خصوصی به هوش مصنوعی نباید نظارتی داشته باشیم و شاید حتی لازم نیست 

مجوزی دریافت شـــود. شاید بهتر است بخش خصوصی بتواند کاملا از این فضا 

استفاده کند؛ چراکه آن موقع است که من فکر می کنم بخش خصوصی آرامش 

لازم برای استفاده این حوزه را داشته باشد. شک نکنید آن وقت کار را جلو می برد 

و پای هزینه آن هم می ایستد. تحول دیجیتال در سازمان و هزینه به کارگیری و... 

را می پذیرد و نتیجه مطلوب هم کسب می شود. این به نظرم بهترین کار است که 

دولت در این زمینه می تواند انجام دهد. شـــرکت ها بتوانند ۶ ماه تا یک ســـال از 

هوش مصنوعی اســـتفاده کنند و سپس نظارت، پسینی اجرا شود و اگر مشکلی 

ایجاد شـــد که در تضاد با سطوح کلان و تضاد با امنیت بود بررسی شود. باید به 

این مســـاله برسیم که هیچ گاه نمی توان جلوی فناوری و بحث فناوری اطلاعات 

را گرفت؛ چراکه در عصر جدید راه خود را پیدا می کند. اگر بخواهیم جلوی آن را 

بگیریم و برای آن دستورالعمل و قانون بنویسیم، باید بدانیم که فیلترینگ تاثیر 

ندارد و فناوری مسیر خود را پیدا می کند. پس چه بهتر که از فناوری حمایت کنیم و 

بتوانیم کاری کنیم که سازمان ها و مردم به راحتی و با فراغ بال از آن استفاده کنند، 

نه با نگرانی و دغدغه هایی که ما به عنوان دولتمردان برای آنها ایجاد می کنیم.« 

رشد 4.4 تریلیون دلاری اقتصاد جهانی به کمک هوش مصنوعی

اقداماتی در حوزه قانونگذاری صورت گرفته اما به مرحله تصویب و اجرا نرسیده است

نسبت فاصله ها در هوش مصنوعی تصاعدی است

مشکل در تفاوت اجرای هوش مصنوعی است
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